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INFORMACE O ČINNOSTI ORGÁNŮ MĚSTA
OD 15. 6. 2014 DO 15. 8. 2014

RADA MĚSTA:
ÚSSM:
• schvaluje přidělení bytu č. 18 v domě 

s pečovatelskou službou, na adrese 
Jiráskova 1830, Nová Paka, paní Jiřině 
Kolářové.

• schvaluje přijetí  paní Danušky Končic-
ké r. 1931, přijetí  pana Antonína Baje-
ra r. 1936 a paní Evu Jakubíčkovou r. 
1944 do domova pro seniory.

• schvaluje vyřazení majetku ÚSSM 
Nová Paka z evidence v celkové výši 
130.114,- Kč.

Školství a kultura:
• schvaluje nákup elektrické třítroubové 

pece od fi rmy Gastroservis Hofman 
s.r.o. Lázně Bělohrad pro ŠJ Komenské-
ho 555, Nová Paka.

• schvaluje umístění, instalaci a provoz 
telekomunikačního zařízení ve pro-
spěch ZŠ Husitská 1695, Nová Paka 
pro poskytovatele fi rmu David Ryba 
HTN.cz.

Finance:
• schvaluje žádost o příspěvek ve výši 

5 000 Kč na vybudování opěrné zdi 
dle návrhu ve prospěch Českého sva-
zu chovatelů Nová Paka z prostředků 
rady města.

Majetky:
• schvaluje uzavření smluv o právu pro-

vést stavbu: „Nová Paka – Přibyslav 
– obnova místní komunikace   na po-
zemcích parc. č. 401/3, 446, 347/12, 
447/1, 447/4, k. ú. Přibyslav mezi 
městem Nová Paka a majiteli pozemků 
uvedených v příloze č. 1.

• schvaluje uzavření smlouvy o právu 
provést stavbu vnějšího zateplení by-
tového domu č. p. 1293 – 1295 na po-
zemku ve vlastnictví města Nová Paka  
parc. č. 1939/1 k. ú. Nová Paka ve 
prospěch Společenství vlastníků jed-
notek, IČ 287 64 439, které zastupuje 
pan Viktor Kazda.

• schvaluje uzavření smlouvy o právu 
provést stavbu elektro - kanalizační a 
vodovodní přípojky, zřízení sjezdu na 
pozemcích ve vlastnictví města Nová 
Paka parc. č. 1907/1,  3978/2 k. ú. 
Nová Paka ve prospěch MUDr. Vrati -
slava Malého, Luční 463/2, Semily.

okna a.s., Brněnská 126/38, 591 39 
Žďár nad Sázavou, na akci „Výměna 
oken a dveří v ZŠ Komenského 2014, 
II. zadání“. Smlouva bude uzavřena 
po uplynutí  lhůty pro podání námitek 
proti  rozhodnutí  zadavatele o výběru 
nejvhodnější nabídky v případě, že 
žádná námitka nebude doručena.

• schvaluje Dodatek č. 1 ke Smlouvě o 
dílo s fi rmou Karel Rulf, Vrchovina 23, 
509 01 Nová Paka, na akci „Oprava 
veřejných WC Masarykovo náměstí , 
Nová Paka“.

• schvaluje Dodatek č. 2 ke Smlouvě o 
dílo s fi rmou Karel Rulf, Vrchovina 23, 
509 01 Nová Paka, na akci „Oprava 
veřejných WC Masarykovo náměstí , 
Nová Paka“.

• schvaluje zadávací dokumentaci ve-
řejné zakázky malého rozsahu na akci: 
„Nová Paka – Přibyslav - obnova povr-
chu stávající místní komunikace a Nová 
Paka DDM „Stonožka“ – úprava zpev-
něných ploch“ a pověřuje majetkový 
odbor – investi ční oddělení zajištěním 
výběrového řízení na generálního do-
davatele.

• schvaluje zadávací dokumentaci veřej-
né zakázky: „Přírodní hřiště MŠ Nová 
Paka“ a pověřuje majetkový odbor – 
investi ční oddělení zajištěním výběro-
vého řízení na generálního dodavatele.

• ruší zadávací řízení na akci: „Rekon-
strukce MVN (malé vodní nádrže) Vr-
chovina“.

• schvaluje výsledek výběrového řízení 
na akci: „Sanace sesuvu svahu na hřiš-
ti  Vrchovina“ a na základě doporučení 
hodnotí cí komise souhlasí s uzavřením 
smlouvy o dílo s vítězným uchazečem 
fi rmou ZEMPRASTAV spol. s r.o., Vidoň 
12, Tetí n, 507 71 Miletí n, která podala 
nejvýhodnější nabídku.

• schvaluje Dodatek č. 1 ke Smlouvě o 
dílo s fi rmou MATEX HK s.r.o., Kladská 
181, 500 03 Hradec králové, na akci 
„Rekonstrukce ul. U Stadionu a revita-
lizace lokality Jírových sadů“.

• schvaluje zřízení Nízkoprahového zaří-
zení pro děti  a mládež v Nové Pace a za-
vazuje se fi nančně přispívat na provoz 
této služby částkou 200.000,- Kč ročně. 

Úplná znění zápisů a usnesení RM a ZM 
na www.munovapaka.cz

Ostatní:
• schvaluje zadávací dokumentaci ve-

řejné zakázky malého rozsahu na akci: 
„Výměna oken a dveří v ZŠ Komenské-
ho – 2014“- II. zadání a pověřuje ma-
jetkový odbor – investi ční oddělení za-
jištěním nového výběrového řízení na 
generálního dodavatele.

• schvaluje Dodatek č. 1 ke smlouvě o 
zhotovení územní studie „Prověření 
změn využití  území v okolí kláštera 
v Nové Pace“ s Ing. arch. Janou Med-
líkovu, Liberec.

• schvaluje smlouvu o výpůjčce na bez-
platné užívání stavby kompostárny se 
strojním vybavením příspěvkové orga-
nizaci Technické služby Nová Paka, Na 
Horce 77, 509 01 Nová Paka.

• schvaluje smlouvu o dílo s fi rmou. 
NOVOSTAV KOMUNIKACE a.s., Stře-
lecká 672, 500 02 Hradec Králové, IČ: 
28812875 na akci „Rekonstrukce ko-
munikací 2014“. Smlouva bude uza-
vřena po uplynutí  lhůty pro podání 
námitek proti  rozhodnutí  zadavatele 
o výběru nejvhodnější nabídky v pří-
padě, že žádná námitka nebude doru-
čena.

• schvaluje smlouvu na poskytnutí  uží-
vacích práv k Systému ASPI s Wolters 
Kluwer, a.s.

• schvaluje uzavření smlouvy o právu 
provést stavbu - zřízení sjezdu na po-
zemcích ve vlastnictví města Nová 
Paka,  parc. č. 3974/3 ve prospěch VA-
GNER TRANSPORT s.r.o., Ul. Svobody 
1332, Nová Paka.

• schvaluje aktualizaci provozního řádu 
kompostárny bioodpadu ve Staré 
Pace.

• schvaluje Smlouvu o dílo s fi rmou Ka-
rel Rulf, Vrchovina 23, 509 01 Nová 
Paka, na akci „Oprava bezpečnostního 
přelivu Kumburský Újezd“.

• schvaluje Dodatek č. 1 s fi rmou Karel 
Rulf, Vrchovina 23, 509 01 Nová Paka, 
na akci „Oprava bezpečnostního přeli-
vu Kumburský Újezd“.

• schvaluje Dodatek č. 1 ke smlouvě o 
dílo na akci „Oprava fasády a výměna 
oken objektu č. p. 1, Oprava věže č. p. 
1, Masarykovo náměstí  1, 509 01 Nová 
Paka“ s fi rmou DKK Stav s.r.o., Cidlin-
ská 920/4, 460 15 Liberec 15.

• schvaluje smlouvu o dílo s fi rmou PKS 
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SOVY Z NOVÉ PAKY - ÚVAHA O NOVOPACKÉM ŠKOLSTVÍ
A) Podstata vzdělání
„Nosit sovy do Atén“. Pořekadlo, které de-
monstruje, že anti cké Atény byly základnou 
vzdělanosti , tudíž je zbytečné „tam sovy 
nosit“ - tedy radit Atéňanům. 
Nová Paka, jak ukážeme níže, má také vel-
ké množství kvalitních vzdělávacích ústavů. 
Dobrá škola je pro moudrého rodiče základ-
ním důvodem, proč bydlet v určitém měs-
tě. Chce dopřát své dceři, synovi co nejlepší 
start do života. A vzdělání je, pevně v to 
věříme, v dnešní době, samozřejmě kromě 
zdraví, to nejdůležitější.  
Škola nás civilizuje. Základní evropskou civi-
lizační hodnotou je vědění.  A vlastně jaké-
koli - znalost mrtvého jazyka nemá teď vidi-
telný efekt, nicméně víme a uznáváme, že 
ten kdo ten jazyk zná, získal a má něco cen-
ného. Na cenu vzdělání se nepřišlo snadno, 
ale pokud má existence a vývoj lidstva po-
kračovat, musíme se o těžce nabyté zkuše-

nosti  a moudrost podělit a předávat je dál.
Za výchovu dětí  odpovídají především ro-
diče. Řekněme si hned na úvod otevřeně, 
že za děti  obecně odpovídají především ro-
diče, my ostatní, příbuzní, přátelé, město, 
jim můžeme jen pomoci. Nicméně škola je 
jim v tom pomocníkem základním a neopo-
menutelným, historicky ověřeným. Veřejné 
školství je základem evropské prosperity. 
Nezapomínejme ale, že formální (učeb-
nicové) vzdělání je jen dílčím aspektem 
výchovy. Ty ostatní jsou neméně důležité. 
Jde o to, aby si dítě doma, ve škole osvoji-
lo nejen základní poznatky vybraných věd, 
ale aby se naučilo chovat ve společnosti , 
spolupracovat s ostatními lidmi a získalo i 
pracovní návyky. Pracovní návyky v širokém 
slova smyslu – tedy dělat něco dlouhodo-
bě, mít vůli a trpělivost. Výchova formuje i 
povahové vlastnosti  – zejména ty kladné: 
čestnost, cti žádost, cílevědomost, schop-
nost empati e. 
Vzdělávání především bolí, řekněme si to 

C) Kvalita školy
Ještě než se pokusím pojednat o jednotli-
vých typech škol, zkusme předestřít, v čem 
se nachází její kvalita. Záleží na stavu uče-
ben, budovy a hlavně na lidech ve škole 
v pořadí: učitel, ředitel, ostatní pedagogo-
vé, spolužáci, ostatní zaměstnanci, rodiče. 
Je důležité, v jakých prostorách se děti  učí. 
Nejde o luxus v učební místnosti  nebo bu-
dovách školy. Prostory školy musí přede-
vším děti  moti vovat k zájmu o vědění, musí 
se v nich cíti t dobře; mnohdy dřevem vytá-
pěná jednotřídka přinese žáku více než mo-
derní, výpočetní technikou nabitá, klimati -
zovaná superučebna. Někdy je dobře začít 
od píky, člověk si některých věcí pak váží.   
Ředitel školy musí vytvořit příznivé klima, 
aby učitelé chtěli vyučovat a žáci se chtěli 
učit. Učitel musí na jedné straně mít au-
toritu, na druhé straně však i důvěru žáka, 
ani jedno není zadarmo – možná zpočátku, 
když je pro žáka cizím člověkem. Pedago-
gova práce se obecně projeví teprve s od-
stupem, v určitých chvílích musí být učitel 
nekompromisní.  
Mimořádně důležití  jsou spolužáci. Děti  se 
ve škole učí, jak vycházet s vrstevníky (což 
je pravda nejsnazší, nejtěžší je to mezige-
neračně). Kluci tvoří party, ve kterých si dělí 
úkoly, aby dosáhli společných cílů. Holky si 
nacházejí tu opravdovou a jedinou kama-
rádku, které mohou všechno říci. A samo-
zřejmě vznikají i složité vztahy mezi chlapci 
a děvčaty. To vše umožňuje a musí umož-
ňovat škola, musí být dostatek mimovýuko-
vých akti vit – na ty se žáci navíc těší a nejvíc 
na ně vzpomínají. 
Rodiče by měli všem ve škole důvěřovat. 
Ano, určitá známka, poznámka může být 
nespravedlivá, to se stane. I v takové chvíli, 
by rodič měl dítěti  zdůraznit, že učitel může 
chybovat, ale že v tom nebyl zlý úmysl. 
Níže se budeme zabývat jednotlivými typy 
škol. Není naší ambicí podrobně pojednat 
o každé škole v Nové Pace, studie spíše jen 
shrnuje a poskytuje obecnou informaci, 
pro základní přehled, co tady v Nové Pace 
vůbec je. Samozřejmě jsme si vědomi men-
ších nedostatků jak v budovách škol, tak 
v jejich činnosti . Řekněme si otevřeně, že 
město se může angažovat především v bu-
dovách, pokud jde o „nastavení procesů“, 
tedy pokud jde o žáky, rodiče a učitele, tak 
se město musí spoléhat na ředitele, resp. 
s ním spolupracovat. Klíčové je pak výběro-
vé řízení na místo ředitele, tomu se věnuje 
maximální pozornost.
Ředitelé našich škol jsou nyní na dobré 
odborné úrovni, zároveň vyvíjejí dostateč-
nou iniciati vu ke zlepšení činnosti  své školy. 

otevřeně. A má bolet – žák, který má samé 
jedničky „zadarmo“ na to jednou doplatí , 
až se dostane do výběrovější školy, tam 
najednou bude muset sti hnout mnoho-
násobně více (místo 5 anglických slovíček 
týdně klidně 50). Učitel musí ty nejlepší 
žáky vhodně popostrčit, chtí t něco navíc, 
kvalitu i kvanti tu. 
Nejtěžší je to však pro žáky, kteří se pohy-
bují mezi 4 a 5, to je často opravdu napětí , 
stres. Vlastně každý žák by měl  alespoň 
v několika posledních měsících před vy-
svědčením opravdu dřít, s přibývajícím 
věkem stoupají jeho dovednosti  a znalos-
ti , ale rychleji by měla stoupat náročnost 
úkolů. Je chybou naší vzdělávací soustavy, 
že relati vně největší stres dítě zažije na 
prvním stupni a pak je čím dál více v poho-
dě; mělo by to být přesně opačně – stálé 
přitahování šroubů.

B) Klíčové předměty
Škola je tedy především civilizačním, cel-
kově kulti vačním fenoménem. Setkáváním 
s učitelem, s chytrými žáky, s ředitelem se 
rozkoukáváme ve světě - nicméně musíme 
připusti t, že některé předměty jsou dů-
ležitější než jiné. Za klíčové považujeme 
matemati ku a cizí jazyky. Ano, matema-
ti ka je složitá, vede ovšem ke strukturo-
vanému myšlení a soustředěnému úsilí. 
V zeměpise můžu jednu zemi vynechat, a 
nic se nestane. Pokud v matemati cké úlo-
ze nepochopím, neudělám jeden krok, je 
konec, správného řešení nedosáhnu, je to 
vše nebo nic.  Omezení lidé tvrdí, že se dá 
vše spočítat na počítači, a že není třeba 
se trápit. Ovšem trénink mozku jako pří-
pravu na život pro úkoly, které jsou těžko 
uchopitelné, počítače nenahradí. Počítače 
vedou ke zkratkovitému, povrchnímu my-
šlení. Ten, kdo převážně komunikuje přes 
počítač, ztrácí sociální kontakt, není scho-
pen posti hnout realitu, neumí řešit složité 
problémy.  
Cizí jazyky jsou další náročnou disciplínou. 
Studiem cizího jazyka zlepšujeme komu-
nikační dovednosti  i v mateřšti ně. Teprve 
slovní zásoba přes 2000 slov zaručuje ko-
munikaci na nějaké úrovni. Málokdo vydr-
ží; mladé hlavě to jde lépe. Kdo má talent 
nebo ten, kdo se zakousne, je bohatě od-
měněn poznáním jiné kultury, myšlení, no-
vých příležitostí . Nejde tedy jen o prakti c-
ké, hospodářské využití  jazykové výbavy, 
jde o to, že překročíme horizont, vidíme, 
co se děje za humny, a to se projeví i doma 
v Čechách. Kdo na to má (v hlavě), měl by 
studovat nebo pracovat alespoň po něja-
kou dobu v zahraničí.  

Sova, symbol moudrosti . Do školy chodíme nejen pro-
to, abychom se naučili, co budeme v životě konkrétně 

potřebovat, ale také proto, abychom byli moudří
a bystří v myšlení.
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Každý má své silné a slabé stránky, někdo 
prvotřídně komunikuje s rodiči, jiný má vy-
piplanou budovou školy, jinde jsou perfekt-
ní vztahy ve sboru. Ředitelé a ředitelky jsou 
obecně velice hodnověrnými činiteli, mají 
nyní důvěru samosprávy.

D) Mateřské školy
Mateřská škola je dle našeho názoru klíčo-
vým článkem vzdělávací soustavy, rozhod-
ně to není místo k odkládání a hlídání dětí . 
Pro člověka je to vstup do světa, mezi děti  
i dospělé, do nějaké organizace, kde hledá 
své místo a poznává i akceptuje pravidla. 
Všechno, co opravdu potřebuju znát, jsem 
se naučil v mateřské školce – to je esej, kte-
rou napsal Robert Fulghum.  Tento esej visí 
na chodbách Kongresu Spojených států, na 
stěnách ve školách i ve vězeňských celách. 
Najdete ho v nejmodernějších vědeckých 
laboratořích, v čekárně u lékaře a v továr-
ních závodkách.

Robert Fulghum:
„Všechno, co opravdu potřebuju znát o 
tom, jak žít, co dělat a jak vůbec být, jsem 
se naučil v mateřské školce.
Tohle jsem se tam naučil:
O všechno se rozděl.
Hraj fér.
Nikoho nebij.
Vracej věci tam, kde jsi je našel.
Uklízej po sobě.
Neber si nic, co ti  nepatří.
Když někomu ublížíš, řekni, promiň.
Před jídlem si umyj ruce.
Splachuj.
Teplé koláčky a studené mléko
ti  udělají dobře.
Žij vyrovnaně – trochu se uč a trochu pře-
mýšlej a každý den trochu maluj a kresli
a zpívej a tancuj a hraj si a pracuj.
Každý den odpoledne si zdřímni.
Když vyrazíš do světa, dávej pozor na 
auta, chytni někoho za ruku a drž se s 
ostatními pohromadě.
Nepřestávej žasnout. Vzpomeň si na se-
mínko v plasti kovém kelímku – kořínky 
míří dolů a rostlinka stoupá vzhůru a ni-
kdo vlastně neví jak a proč,
ale my všichni jsme takoví.
Zlaté rybičky, křečci a bílé myšky a dokon-
ce i to semínko v kelímku – všichni umřou. 
My také.“

Kapacita školek v Nové Pace pravidelně po-
stačuje k přijetí  dětí , které do konce nástup-
ního roku dosáhnou 3 let, což je ostatně 
nutné i z hlediska pedagogického procesu. 
Menší děti  ještě vyžadují jiný druh péče. 
Nedaří se realizovat záměr tzv. lesní škol-
ky v Nové Pace – kdy jsou děti  po celý den 

jako Motýlci. Přípravné třídy byly v obou 
základních školách. V celém kraji byly 4, 
z toho 2 v Nové Pace. Léta jsme je složitě 
obhajovali, jsou toti ž dle zákona určeny jen 
„sociálně znevýhodněným“ dětem, což je 
značně diskriminační. Dobrá komunikace 
s krajem umožnila jejich dlouhý život, na-
konec však zasáhla školní inspekce a třídy 
zakázala. Nicméně nám inspektoři poradili, 
ať ve stejném formátu uděláme třídu ma-
teřské školy. Není to ono, nic jiného nám 
ovšem nyní nezbývá, takže v obou budo-
vách základních škol jsou detašovaná pra-
coviště mateřských škol. Děti  si tak plynule 
zvyknou na pohyb ve škole, režim, kázeň a 
větší pozornost. 

Je možné, že Parlament ČR zákonem otevře 
přípravnou třídu pro každého, pak je hned 
obnovíme pro nadanější 5leté žáky a pro 
6leté s odkladem školní docházky. V tomto 
směru komunikujeme s ministrem školství, 
který se o to zasazuje. 
Pro děti  ze školek i ze základek je otevřen 
Dům dětí  a mládeže Stonožka, ten se stal 
spolehlivou základnou pro volnočasovou 
akti vitu dětí . Ředitelkou je Bc. Ivana Nová-
ková, pracují tam 4 zaměstnanci, většina 
kroužků je vedena externisty (státní dotace 
na mzdy je 1,6 mil. Kč). Do 40 až 50 kroužků 
chodí 400 až 450 „frekventantů“. 
V anketě mezi občany v roce 2014 se dům 
dětí  a mládeže stal vítězem, lidé mu mezi 
všemi organizacemi města dali nejlepší 
známky. Prostě to v domě dětí  a mládeže 
dělají dobře. Děti  tam tráví celá odpoledne. 
Pěkné jsou herní prvky v okolí. Pomůže i po-
zemkové rozšíření směrem k bazénu, kde se 
podařilo koupit další pozemky. 
Pro všechny děti  je v Nové Pace k dispozici 
také základní umělecká škola, ta má sídlo ve 
staré radnici na Masarykově náměstí . Ředi-
telkou této školy je od roku 2012 Mgr. Mag-
da Uhlířová. Pracuje zde na různě dlouhé 
úvazky celkem 20 pedagogických pracov-
níků a 2 pracovníci nepedagogičtí  (státní 
dotace na mzdy je 5,8 mil. Kč). Dominuje 
obor hudební (209 žáků), nicméně jsou tam 
i další obory: literárně dramati cký (9 žáků), 
taneční (61) a výtvarný (79).

za jakéhokoli počasí venku. Děti  chodí pak 
domů špinavé a unavené, ale zdravotní 
efekt je dlouhodobý, imunita je zesílena. 
Průkopníkem tohoto pojetí  je družina Mar-
ti na Štryncla v ZŠ Komenského. Děti  jsou 
zde velmi spokojené a do družiny se těší.
Taková školka má obvykle jen vnitřní zá-
chod a umývárnu. Zájem ze strany packých 
rodičů je, nikoli však ze strany státu - zejmé-
na ministerstvo zdravotnictví tento kon-
cept blokuje. Uvidíme s dalším vývojem, a 
budeme se snažit takovou třídu vytvořit. 
V každém případě však ve stávajících „ka-
menných“ školkách bazírujeme na pohybu 
dětí  venku, a to za jakéhokoli počasí. Rodiče 
musí děti  vybavit náhradním oblečením.
V Nové Pace jsou nyní 3 mateřské školy, 
tedy 2 městské a jedna církevní. 
Mateřská škola na sídlišti  je označována 
jako 1. MŠ. Ředitelkou školky je již 11 let 
paní Jitka Lešáková. Školka má okolo 130 
dětí  v 5 třídách, jedna z tříd je v budově 
základní školy hned vedle. Velké změny 
nastanou v zahradě této mateřské školky, 
novinkou bude i sousedství bazénu – škol-
ka v něm bude mít vyhrazené hodiny. Stát 
vynakládá na mzdy 10 učitelek a 8 nepe-
dagogických pracovníků (včetně kuchařek) 
celkem 4,8 mil. Kč ročně. Provozní dotace 
od města na energie a údržbu je pak ještě 
milion korun.  
Mateřská školka ve městě, nad poštou, je 
řízena paní Alenou Špíglovou, a to od 1. 
ledna 2013. Školka má 6 tříd, z toho jednu 
speciální, a jednu jako detašované pracovi-
ště v základní škole. Počty žáků se od horní 
školky moc neliší, je to okolo 130. Na rok 
2014 připadá 50 let od založení této pěkné 
školky. Na 12 učitelek a 8 nepedagogických 
pracovníků je státní dotace ve výši 5,4 mil. 
Kč. Provozní dotace od města je větší než 
u školky na sídlišti , v roce 2014 byla 1 174 
ti s. Kč. 
Nejmenší mateřskou školou je Brána, tu 
zřídil Sbor Jednoty bratrské v Nové Pace. 
Chodí tam 29 dětí , což je plná kapacita. Ře-
ditelkou je Mgr. Dana Kašparová. Tato škola 
má poněkud jiný pohled na svět, pro každé 
dítě by bylo jistě přínosné, kdyby mohlo být 
v tamním družném kolekti vu alespoň po 
nějakou dobu, učí to toleranci. 

E) Z mateřské školy na základní 
Pro každého žáka je vždy obtí žný přechod 
mezi články školské soustavy, vůbec nej-
těžší je nástup do první třídy základní školy 
(obtí žnější je snad jen nástup do školy v ja-
zykově novém prostředí – v cizině). 
Při přechodu na základní školu jsme léta 
dětem pomáhali tzv. přípravnými třídami 
a také specializovanou třídou MŠ Husitská 
přímo v základní škole, ta se označovala 

Malá umyvadla v budově ZŠ Komenského zabudoval 
svépomocí ředitel se školníkem. Pro přípravnou třídu 
tam budou i malé pisoáry a sprcha, jak žádají odlišné 

předpisy pro mateřskou školu. 
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F) Základní školy
Základní školy poskytují vzdělání ve dvou 
stupních, první je 1. až 5. třída, druhý pak 
6. až 9. třída. Na prvním stupni mají žáci 
většinou jednoho učitele, na druhém vyu-
čuje každý předmět specialista. V průběhu 
školní docházky se tak stále zvyšují poža-
davky na žáky, a podle našich poznatků se 
i zpřísňuje hodnocení, v první třídě má jed-
ničku kdekdo, v deváté jen nejlepší žáci. A 
požadavky na obou městských základkách 
jsou tak značné, že samo absolutorium není 
zadarmo.
V Nové Pace jsou nyní 3 základní školy, ví-
celeté gymnasium také poskytuje základní 
vzdělání, a to v prvních 4 ročnících. 
Základní škola v Komenského ulici je neofi -
ciálně označována jako 1. ZŠ. Tuto největší 
městskou školu vede Mgr. Milan Schlögl, ře-
ditelský doyen – ve službě je od roku 2000. 
Škola obvykle otevírá dvě paralelní třídy pro 
ročník, má nyní 18 tříd při cca 380 žácích. 
Na tuto školu dává město největší provozní 
příspěvek – 2 950 ti s. Kč (pro rok 2014). Stát 
platí  34 učitelů a učitelek a 5 nepedagogic-
kých pracovníků (kuchařky v to nepočítaje), 
ročně činí státní dotace 15,4 mil. Kč. 

Na sídlišti  je ředitelem základní školy Mgr. 
Zdeněk Burkert, a to od roku 2012. Škola je 
to počtem žáků menší, má teď 280 žáků a 
na paralelní třídy to často nevydá; v škol-
ním roce 2013/2014 tam bylo 14 tříd. Tato 
menší škola není z hlediska provozního 
pro město o mnoho lacinější než její sestra 
z města, město poskytuje 2 730 Kč ročně; 
mj. panely toti ž nejsou takový izolant jako 
tlusté cihlové zdi v dolní škole, a tak se víc 

vým zpěvem a obecně uměleckým zaměře-
ním. Celkem tam chodí cca 430 studentů, 
učitelů je 30 a ostatních pracovníků 21. 

Střední škola gastronomie a služeb má 
sídlo v budově vedle České spořitelny na 
náměstí . Zde probíhá teoreti cká příprava 
všech oborů a odborný výcvik oboru krejčí 
a I. ročníku oboru kuchař-číšník. Odborný 
výcvik ostatních oborů je realizován v od-
loučených dílnách (v Nové Pace na „Střelni-
ci“, Lázně Bělohrad, Vrchlabí). Učební obor 
kuchař-číšník má odborný výcvik zajištěn na 
smluvních pracoviští ch - hotely, restaurace 
blízko bydliště žáků. Pracoviště pro odbor-
ný výcvik byla v posledních letech moder-
nizována, a to jak hlavní budova, tak dílny 
na Střelnici.
Nový ředitel Mgr. Petr Jaroš převzal školu 
po Mgr. Milanu Pospíšilovi, který ji velice 
pozdvihl. Nyní se zde studují obory vzdě-
lání s výučním listem: cukrář, pekař, kuchař 
– číšník (velký dvojobor – 92 žáků), krejčí a 
truhlář, a dále obory vzdělání s maturitní 
zkouškou: hotelnictví (to je největší obor, 
má 103 žáků), a jako nástavbový obor pod-
nikání. Celkem je to 410 žáků v 18 třídách, 
23 učitelů, 13 učitelů odborného výcviku a 
8 nepedagogických pracovníků.
Integrovaná střední škola je řízena Mgr. 
Zbyňkem Hruškou, je tam ředitelem od 
roku 2006. V hlavní, modernizované budo-
vě, na konci Nové Paky směrem na Brdo, 
jsou učebny, odborné učebny, laboratoře a 
školní jídelna. V rekonstruovaném objektu 
v Kumburské ulici, nad gymnasiem, je za-
jišťována prakti cká výuka. Novoresenanční 
budovu č.p. 325 na Masarykově náměstí  
škola už nevyužívá, je majetkem Králové-
hradeckého kraje a město by ji rádo získalo 
do svého vlastnictví.
Na škole studují elektrikáři (33 žáků), elek-
trikáři na silnoproud (40), nástrojaři (25), 
mechanici elektrotechniky (82), elektro-
technici (11), provozní technici (3) a provoz-
ní elektrotechnici (7), celkem 201 žáků v 11 
třídách. Na ně připadá 30 učitelů, 9 učitelů 
odborného výcviku a 8 nepedagogických 
pracovníků.

protopí. I když nová okna v celé budově na 
sídlišti  úspory přinášejí. Ve škole je 24 učite-
lů a 6 nepedagogických pracovníků (školní 
jídelna je ale samostatná), stát platí  jejich 
mzdy částkou 10,9 mil. Kč ročně.

Nejmenší je církevní základka, tedy Zá-
kladní škola Brána, ta je řízena Mgr. Danou 
Kašparovou, má 45 žáků. Učí se ve sboro-
vé budově Jednoty bratrské. Vedení sbo-
ru má záměr otevřít novou školní budovu 
v hrnčírně nad LIDLem, a to snad od roku 
2015. Je to škola rodinného typu zaměřená 
na esteti cké cítění a s důrazem na výchov-
né aspekty. Rodičům se nabízí alternati va 
k současnému standardnímu pojetí  evrop-
ského školství zaměřeného spíše na výkon. 
Je dobře, že tady takovou školu máme a za-
slouží si od města podporu.

G) Střední školy
Střední školy v Nové Pace, a v celém kraji 
zřizuje, spravuje a fi nancuje kraj, tedy vy-
jma soukromých a církevních škol. Obecně 
je v kraji problém s nadbytkem míst ve ško-
lách, v populačních ročnících 1999 až 2002 
je 5000 děvčat a chlapců. Celkový počet 
studentů na krajských školách je (ke konci 
školního roku 2013/2014) 21 460, nicméně 
kapacita je 35 012, volných míst je na ško-
lách 39 %. Neschopnost některé obory, ško-
ly zrušit vede k tomu, že školy bojují o žáky 
- nejsou ochotny vyhodit ani ty nejhorší. To 
mnohé žáky značně demoti vuje. V polo-
prázdných třídách mají také kantoři malou 
moti vaci, a hlavně malé platy – a kvalitní 
učitele je třeba zaplati t. 
V Nové Pace jsou teď 3 střední školy. Všech-
ny tedy zřizované a fi nancované krajem.
Nejvíce Pačáků navštěvuje střední školu 
s názvem Gymnázium a Střední odborná 
škola pedagogická, kde je ředitelem Mgr. 
Pavel Matějovský. Škola poskytuje nejkva-
litnější všeobecné vzdělání v Nové Pace. Ze-
jména osmileté gymnasium je náročné, ale 
vysoce produkti vní – malá a vybraná třída o 
20 až 25 hlavách dosahuje značné pokroky, 
jak v matemati ce, tak v cizích jazycích. Ro-
diče vědí, že toto studium je skvělou základ-
nou pro univerzitu.
Mimoto je tam obor gymnasia čtyřletého 
a pedagogická škola, ta je vyhlášena sboro-

Letošní absolventi  základní školy ve městě, vynikající 
výsledek výchovné práce pedagogů. Třídní učitelka 

PaedDr. Jarmila Tázlarová je zástupkyní ředitele.

Také na sídlišti  vypadali letošní absolventi  skvěle!
Třídní: Mgr. Daneta Svobodová Starosvětská budova gymnasia, dostavěna 1910,

tedy belle époque – pamatuje krásné časy!
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H) Vysoká škola
Ne, vysoká škola v Nové Pace není a nebu-
de! Menší města se pokoušejí o různá od-
loučená pracoviště provinčních vysokých 
škol, tedy těch, které bojují o žáky. V těchto 
městech je pak možné obstarat vysoko-
školský diplom. Kvalita takového vzdělání 
je však ve srovnání s klasickou univerzitou 
malá – zkusil takto někdo studovat medi-
cínu? Mladý člověk, skutečný vzdělanec 
by na univerzitě měl strávit určitý čas jako 
v klauzuře, izolován od světa by se měl po-

ničí (třeba už na střední škole), a aby se pak 
vráti l k nám do Nové Paky! Lidé, kteří něco 
umí, jsou základem prosperity Nové Paky.
Žije však mnoho chytrých, úspěšných a 
moudrých (a řekněme si otevřeně i boha-
tých) lidí bez vysoké školy. Podstatnou slož-
kou jejich úspěchu a úspěchu nás Čechů je 
kvalitní vzdělání z mateřských, základních a 
středních škol a tvrdá práce. Toho jsme si 
vědomi a budeme jim pomáhat!

Rudolf Cogan

hroužit do hlubin vědění. Skutečně si sáh-
nout až na samu podstatu myšlení a vědy. 
Tak jako ve středověku, kdy učitelé a žáci 
žili pospolu v uzavřené komunitě, resp. pu-
tovali mezi univerzitami. Na Západě tomu 
odpovídají kampusy, kde se na jednom mís-
tě přednáší, studuje, spí, jí, sportuje, kde 
profesora večer potkáte v baru. 
Vysokoškolské studium je završením vzdě-
lávacího procesu, přejeme každému Pačá-
kovi, aby ho jeho schopnosti  a píle dovedly 
na univerzitu a také na zkušenou do zahra-

OTEVŘENÝ DOPIS STAROSTOVI MĚSTA NOVÁ PAKA RUDOLFU COGANOVI
Pane starosto, jsem rád, že jste si všiml 
mé osoby v zastupitelstvu a že cituje-
te některé mé kroky a činnost. Z roz-
sáhlého Vašeho článku (Achát č. 7/8) 
jsem pochopil, že Vám ani nejde mne 
vyzdvihnout, ale spíše o to, jak se přes 
moji osobu zase trochu zviditelnit. Chá-
pu, tři měsíce před volbami. Už je sku-
tečně potřeba začít něco dělat.
Proto reaguji na Vaše vyjádření. Velice 
mě pobavilo (a nejen mě, podotýkám), 
že na radnici nejste z důvodu výkonu 
funkce KRAJSKÉHO ZASTUPITELE  a po-
tažmo předsedy sportovního výboru. 
Jsem členem téhož výboru osm let a ne-
všiml jsem si, že by nás toto působení 
odborně a časově extrémně zatěžova-
lo. Podklady dostáváme včas a dobře 

razantnější myšlenku, to nevím. Ale co 
vím, že Vaše návrhy na snížení provoz-
ních výdajů v oblasti  zdravotnictví nebo 
školství, dokonce i v oblasti  sociální, za 
současné podpory státu jsou nereálné. 
V konečném důsledku poškodí své ob-
čany v nižší kvalitě poskytovaných slu-
žeb a možná i nedostupnosti  některých 
úkonů. Zejména v oblasti  zdravotnictví 
je toto hazard se zdravím a životy.
Ale vrátí m se k mé osobě, jak se zmi-
ňujete v prázdninovém Achátu. Ano 
lobuji za Novou Paku a Pačáky jako ka-
ždý správný patriot. Jsem rád, že jste 
mé zásluhy připomenul, alespoň z čás-
ti . Jenom skromně dodávám, že v prů-
běhu let, kdy jsem vykonával funkci 
místostarosty, jsem zajisti l dotace pro 

připravené, od jak nazýváte v článku 
„zdegenerovaných“ úředníků, které de-
honestujete za pohounky pana hejtma-
na a kteří „pracují proti  vám“. Asi bych 
tomu možná věřil, kdybych Vás osobně 
neviděl v pracovní době běhat po oválu 
stadionu či jízdě na kole po Jičíně a oko-
lí. A kombinace Vašich zahraničních do-
volených tuto Vámi zdůrazněnou situaci 
jenom „vylepšuje“.
Vzpomínám také Váš návrh na rozpočto-
vý výhled na následující léta. Nechci jej 
s Vámi podrobně rozebírat, ale jenom 
připomenu. Je to nástroj, který ze záko-
na musí mít kraj či obec. Je to vlastně 
pouhá bilance, kde na jedné straně hod-
notí te příjmy, na druhé výdaje a bilan-
cujete rovněž své závazky. Jestli má mít 

PAMÁTKY ZRENOVOVANÉ MĚSTEM NOVÁ PAKA V LETECH 2010 – 2014
Město Nová Paka dalo podnět k obno-
vě mnoha památek nejen ve městě, 
ale i v jeho okolí. Většinu těchto oprav 
i spolufi nancovalo. Nejvýznamnější 
a nejnutnější byla oprava Morového 
sloupu na Masarykově náměstí  v Nové 
Pace, který byl restaurován v roce 2010 
za částku téměř 700 ti s. Kč. V roce 2011 
bylo vloženo do opravy klášterního kos-
tela v Nové Pace 950 ti s. z prostředků 
města, KÚ a MK. Za více než 30 ti s. Kč 
byly zrestaurovány dveře kapličky Sed-
mibolestné Panny Marie. V obci Vrcho-
vina byl opraven pomník obětem I. svě-
tové války nákladem 70 ti s. Kč. 
V roce 2012 začalo restaurování balus-
trády a soch u vchodu do klášterního 
kostela Nanebevzetí  Panny Marie. Prá-
ce skončily v roce 2013. Balustráda do-
stala nové a pevné základy. Celková do-
tace města a MK byla 370 ti s. Na opra-
vu klášterního kostela byla poskytnuta 
podpora ve výši 770 ti s. Kč. Dalších 245 
ti s. Kč získala Československá církev 

tedy spojovat obnovenou eleganci 18. 
století  s moderními technologiemi. Je 
možné, že současně s rekonstrukcí by 
mohla být otevřena i hrobka, která je 
od první poloviny 18. století  pod vstup-
ním prostorem a pod celou hlavní lodí 
kaple. Další významnou památkou měs-
ta je schodiště ke klášternímu kostelu. 
Město uvažuje výhledově o dohodě 
s katolickou církví. Schodiště by bylo za 
symbolickou 1 Kč převedeno do majet-
ku města a následně zrekonstruováno.

Bohuslav Benč

Husitská na opravu plotu a vstupního 
prostoru do Husova sboru.
Rok 2013 byl ve znamení opravy části  
střechy klášterního kostela. Podpora 
byla ve výši 700 ti s. Kč. Husův sbor ob-
držel dotaci ve výši 120 ti s. Kč. V tomto 
roce skončila i rekonstrukce tzv. Ger-
natova domu. Na opravu této kulturní 
roubené památky bylo potřeba více 
než 5 mil. Kč. V roce 2014 jsou nákla-
dem 220 ti s. Kč restaurována vitrážová 
okna kapličky Sedmibolestné Panny 
Marie.  Za dalších 220 ti s Kč budou 
opravena okna v Husově sboru. Odbor 
školství a kultury spolupracoval s místní 
akční skupinou MAS Brána do Českého 
ráje, o.s. při restaurování soch na No-
vopacku.
V dalších letech počítá město Nová 
Paka s rekonstrukcí kaple Sedmibo-
lestné Panny Marie, která je zároveň 
i městskou obřadní síní. V současné 
době probíhá předprojektová přípra-
va. Kaple je kulturní památkou a bude 
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Novou Paku ve výši 150 mil. Kč, o které 
jste se už jaksi nezmínil. Další zdroje fi -
nancování na smysluplné projekty  jsem 
měl rozjednány ve spolupráci s mými 
stranickými kolegy Horákem, Ouzkým a 
Sedláčkem, ale pro nízkost rozhledu ně-
kterých dnešních koaličních zastupitelů, 
bohužel to nebylo realizováno. A co jste 
pro Paku udělal Vy?
Dále mi vkládáte do úst, že jsem pro 
zavedení poplatků za odpady. To bylo 
v minulosti  a ještě ve vazbě na další kon-
cepční zvyšování úrovně sběru odpadu 
a jeho důsledné třídění.  Vím o čem 
mluvím, zakládal jsem sběrný dvůr, řídil 
jsem jej, jako později v Jičíně. A ujišťu-
ji Vás, že v programu ČSSD není žádná 
zmínka o placení za odpady. Tudíž pro-
hlašuji, že v případě vítězství sociální 
demokracie nebudou tyto poplatky za-
vedeny. 
Zmínil jste se také o bazénu, který by 
měl být zřejmě pomníkem za Vaše pa-
nování v Nové Pace. Je to akce – a to 
tvrdím od začátku jako občan i zastupi-
tel města, že tato „položka“ nemá mít 

tí m, jak akti vně opravujete určitá mís-
ta v Pace, a tak před volbami doháníte, 
co jste po tři roky zanedbali, nemluvě o 
obecním majetku, který jste z velké části  
rozprodali. A mohl bych pokračovat. Je to 
však zřejmě zbytečné. Jste zahleděn do 
sebe, na sportovní výkony. Pravda, zatí m 
jste výkonný sportovec s řadou úspěchů, 
které jsou v Achátu náležitě komentovány. 
Bohužel však – ty úspěchy ve službě obča-
novi, taková je funkce i poslání starosty – ty 
u Vás, bohužel – a nejen já, postrádáme. Je 
to ke škodě občanů tohoto města. 
Prohlásil jste, že nehodláte již kandido-
vat za starostu, kdy Vašim nástupcem by 
měl být Váš bratr Josef Cogan.  Městský 
úřad je státní, ne rodinnou fi rmou. Pane 
starosto, moje kriti ka se netýká jen Vás 
samotného, ale působení celého Vašeho 
politi ckého seskupení, které Vy oba dva 
zastupujete. A občané by si to měli při 
nadcházejících volbách uvědomit. A zde 
Vám nepomohou ani zmanipulované an-
kety.

Franti šek Škvařil,
ČSSD, zastupitel města

v současné době své místo v investi cích 
města. Jde o nákladnou akci, za miliony 
a bez dotace! Ty chybí pak v údržbě měs-
ta – zejména chodníků a silnic. Jen si po-
slechněte někdy názory starších lidí, ale 
i těch mladších, když komentují situaci 
na našich cestách. A sídliště  samotné to 
nespasí i  když je tam nejvíc voličů. Ne-
máme ani slušný stánek na provozování 
kultury a vzhled náměstí  i přilehlých ulic 
s opuštěnými obchody, provozovnami - 
taky nic moc. Pro obnovení místní policie 
jsem. To je jednoznačné. 
Pokud se týká mého názoru, že prosazuji 
nižší pracovní výkony zaměstnanců měs-
ta. To považuji spíše za Váš velice obrat-
ný populisti cký výkřik. Může to být také 
v tom, že jste jim sebrali až 20 procent 
ze stávajících příjmů a pracovníci vidí, jak 
současné vedení radnice dodržuje pravi-
dla, jak „pocti vě“ pracuje pro blaho své, 
nikoliv však občanů města Nová Paka. Viz 
některá výběrová řízení pro své oblíben-
ce. 
Rozhodně Vám však nelze upřít takti ckou 
„politi ckou vyzrálost“ projevenou třeba 

• Novopacko, tajemný klíč od Podkr-
konoší – východní brána Geoparku 
Český ráj: kol. autorů, 2007

• Novopacko – východní brána Geo-
parku Český ráj, vlasti vědné stezky: 
kol. autorů, 2007

• Střípky z novopacké historie, publi-
kace k 650. výročí města Nová Paka: 
kol. autorů, 2007

• Novopacko, východní brána Geopar-
ku Český ráj: Miloslav Bařina, Karel 
Tuček, 2007

• Novopacko, východní brána Geo-
parku Český ráj, turisti cký průvodce: 
kol. autorů, 2008

• Zkameněliny Novopacka: Václav 
Mencl. 2008

• Novopacko – hrad Kumburk: Jan 
Prostředník, 2010

• Novopacko – hrad a městys Pecka: 
kol. autorů, 2010

• Osobnosti  Novopacka: Yvona Benčo-
vá, 2011

• Putování krajem mezi Novou Pakou 
a Pieszycemi: kol. autorů, 2012

• Zajímavosti  Novopacka: kol. autorů, 
2012

• Dějiny Nové Paky I. Do roku 1939: Zde-
něk Beneš, 2012, kniha vyšla za fi nanč-
ní podpory fi rmy ENIKA Nová Paka

• Dějiny městečka Pecka  1848 – 1990: 
Daniela Coganová, 2013

• Podkrkonošský spiriti smus: kol. au-
torů, 2014, katalog k výstavě

• Kuchyně a zvyky v severovýchodních 
Čechách a Dolním Slezsku: kol. auto-
rů, 2014

• Město podpořilo fi nančně vydání 
těchto publikací:

• Rebel v oblacích: Josef Havel, 2012, 
Oft is s.r.o. Ústí  nad Orlicí

• Soumrak nad českým Podkrkono-
ším. Německá okupace Novopacka a 
Jilemnicka v roce 1938: Jan Juřena, 
2013, Jednota Československé obce 
legionářské v Mladé Boleslavi

• Turisti cké mapy a plány
• Klíč k obci Nová Paka, Klíč k obci Sta-

rá Paka, Klíč k obci Pecka, Klíč k obci 
Úbislavice, Klíč k obci Vidochov: Kar-
tografi e HP, 2007

• Oboustranná mapa – Novopacko, 
východní brána Geoparku Český ráj 
X Geopark Český ráj: Kartografi e HP, 
2009

• Putování severovýchodními Čecha-
mi a Dolním Slezskem bez hranic: 
Planstudio, 2011

• 16 druhů trhacích turisti ckých map : 
město Nová Paka, 2013

KNIHY A MATERIÁLY VYDANÉ MĚSTEM NOVÁ PAKA A PARTNERY PRO 
PROPAGACI REGIONU

• DVD publikace:
• Novopacko – kraj zkamenělých stro-

mů II. 3D vizualizace Novopacka: 
Geodis Brno, 2012

• Novopacko – putování krajem zka-
menělých stromů: BEEHOUSE Pro-
ducti on, 2011

• Novopacko – putování krajem zka-
menělých stromů, DVD pohlednice: 
Jiří Babínek, 2012

Mezi roky 2010 – 2013 vydávalo město 
i stolní kalendáře s novopackou témati -
kou. V rámci propagace regionu byly na 
reklamní a informační akce vyrobeny 
puzzle s památkami, pexeso, magnetky 
s moti vy z Novopacka, záložky a další 
reklamní předměty fi nancované z dotací 
EU. Tento materiál byl rozdáván např. na 
veletrzích v Brně. Mezi školáky na Novo-
packu byly puzzle, pexeso a magnetky 
velmi populární. Produkty byly fi nanco-
vány v průměru z 80% z dotací poskytnu-
tých EU. Podpora jednotlivých produktů 
kolísala od zhruba 70% do 92%. Bližší 
informace o projektech, fi nancování a 
případně i o výběrových řízeních na do-
davatele produktů najdete na www.mu-
novapaka.cz 

Bohuslav Benč OŠK
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DOKONČENÍ REVITALIZACE JÍROVÝCH SADŮ
Komunikace – polovina září 2014
Kolem poloviny září by měli být dokon-
čeny a otevřeny veškeré komunikace 
potřebné pro hladký provoz, který začát-
kem školního roku přirozeně roste. Jedná 
se o silnici U Stadionu a průchozí cestu 
od skautského domu ke gymnáziu.

Stavební objekty – konec září 2014
Veškeré stavební objekty, které jsou 
předmětem akce v lokalitách dětského 
hřiště u žáby, ulice U Stadionu a parku 
Jírovy sady, budou dokončeny do konce 
září 2014. K tomuto termínu budou ho-
tové také základní úpravy zeleně, které 
bylo možné provést v čase letního vege-
tačního období.

Dokončení obnovy zeleně – konec října 
2014
Na konci října 2014 budou podle zpraco-
vané projektové dokumentace vysázeny 
dřeviny – stromy v celkovém počtu 35 
kusů a solitérní keře v celkovém počtu 
16 kusů (**). Jedná se o vzrostlé dřevi-
ny se zemním balem a obvodem kmene 
18 až 20 cm, proto je možné je vysazovat 
pouze ve vhodném vegetačním obdo-
bí. Výsadbou nových vzrostlých dřevin 
bude zabezpečena dlouhodobá stabilita 
dřevinného patra parku a bude tí m v do-
statečně míře provedena kompenzace 
za dřeviny pokácené na jaře letošního 
roku. Výsadba dřevin je navržena podle 
pečlivě připraveného konceptu, zejména 
v prostoru jižního okraje parku, kde bude 
doplněn obvodový plášť parku. Dále jsou 

výsadby dřevin navrženy k doplnění am-
fi teátru s hledištěm v severozápadním 
okraji parku a k doplnění nového dvoura-
menného schodiště u železniční zastávky. 
Druhové složení je navrženo s ohledem 
k přírodním podmínkám parku a zahrnu-
je především listnaté dřeviny z rodu ja-
vor (Acer cappadocicum, Acer rubrum), 
jírovec (Aesculus x carnea ´Brioti i´), bříza 
(Betula ermanii), habr (Carpinus betu-
lus), kaštanovník (Castanea sati va), šá-
cholan (Magnolia kobus) a třešeň (Pru-
nus x yedoensis). Z jehličnatých dřevin 
je navržena metasekvoje (Metasequoia 
glyptostroboides) a generati vně množe-
ný kmenný tvar ti su (Taxus baccata). Vy-
sazované solitérní keře jsou zastoupeny 

rody muchovník (Amelanchier lamarc-
kii), dřín (Cornus mas, Cornus fl orida, 
Cornus kousa) a vilín (Hamamelis x inter-
media ´Jelena´). Současný základ vegeta-
ce parku tvoří zejména dřeviny domácí a 
zdomácnělé jako jsou lípa srdčitá, javor 
mléč, javor klen a buk lesní a lze předpo-
kládat, že se jedná o dřeviny perspekti v-
ní, které budou tvořit kostru dřevinného 
patra i v budoucnosti . V nově navržených 
dřevinách se uplatňují také dřeviny in-
trodukované, které mohou být zajímavé 
z dendrologického hlediska, avšak svým 
habitem a projevem působí v našich pod-
mínkách převážně přirozeně. 

Drobné navazující úpravy – 2015
V následujícím období, tj. především 
v průběhu roku 2015 plánujeme další 

vylepšení lokality úpravami drobnější-
ho charakteru. Jedná se o záležitosti  se 
kterými je v koncepci počítáno, ale z růz-
ných důvodů je nebylo možné realizovat 
teď v základní fázi revitalizace.

Resta   urování sochařského díla „Pomní-
ku legionáře“
K úpravě stávajícího obelisku a pamětní 
desky, tak jak bylo navrženo v původním 
projektu revitalizace parku, nakonec ne-
dojde. Podle požadavku rady města úpra-
va zachovává dosavadní obelisk a pamět-
ní desku. 
Pomník byl vytvořen v hořickém pískovci 
v r. 1919 sochařkou Karlou Vobišovou (*).  
Pomník v Nové Pace patří k těm, které není 
možné přehlédnout. Byl vytvořený sochař-
kou mezi válkami a slavnostně  byl odha-
len 9. října 1921 v parku před školou v Ko-
menského ulici. V parku stála ještě socha 
J. A. Komenského a od roku 1938 i socha 
T. G. Masaryka. Za II. světové války poni-
čené sochy byly umístěny, mezi lety 1947 
a 1948, na nová místa. Pomník legionáře, 
rozšířený o pamětní desku se jmény obětí  
II. čs. odboje, byl v červnu 1947 umístěn v 
Jírových sadech. Zde stojí dodnes.  
Nyní v srpnu 2014 byl obložen betonový 
základ pomníku deskami božanovského 
pískovce tak, aby obložení odpovídalo 
původní architektuře pomníku. Základ 
sochy byl odhalen při úpravách okolního 
terénu. V projektu na revitalizaci parku 
je naplánované snížení okolního terénu 
proti  dnešnímu stavu. Těmito drobnými 
úpravami v souladu s logikou plasti ky se 
zajisti la možnost dořešit důstojně pietní 
místo v parku. V současné době probíhá 
na Ministerstvu kultury proces prohlá-
šení sochy za kulturní památku. Kladné 
vyjádření podal na MK v Praze NPÚ v Jo-
sefově i Krajský úřad. Ke konci roku by 
mělo být vyhlášeno výběrové řízení na 
restaurování sochařského díla, v souladu 
s vyjádřením MK a v roce 2015 bychom 
chtěli pomník restaurovat.

Vegetační úpravy v prostoru křižovatky
V prostoru křižovatky ulice U Stadionu a 
Ruská budou v ostrůvcích mezi komuni-
kací a chodníkem provedeny vegetační 
úpravy, které budou zahrnovat založení 
trávníku a výsadbu okrasných travin do-
plněnou cibulovinami.

Květi nové záhony podél silnice Ruská
Na parteru severní terasy Jírových sadů, 
podél ulice Ruská, budou založeny květi -
nové záhony. 
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Obnova živého plotu kolem stadionu
Obnova živého plotu kolem stadionu 
bude započata doplněním chybějící čás-
ti  živého plotu. Nový tvarovaný živý plot 
bude založen z habru obecného. Násled-
ně dojde k obnově celého živého plotu 
podél ulice U Stadionu a to také z habru 
obecného. 

Další sedací stupně amfi teatru
Otevřená zůstává také možnost zvýšení 
počtu sedacích stupňů amfi teátru. Roz-
hodnutí  necháváme na vyhodnocení po-
znatků z reálného provozu, až se ukáže 
míra využívání tohoto hlediště. V projek-
tu je s tí m od začátku počítáno.

Výhled do 2018
V následujícím období plánujeme pokra-
čovat v obnově navazujících parkových 
ploch centra města. Jedná se o lokality 
ve směru k mateřské školce nad poštou. 
Ambicí je též zásadní rekonstrukce pro-
stranství mezi zastávkou ČD, sokolovnou 
a MKS, kde by mělo vzniknout náměs-
tí čko parkového charakteru. Kroky jsou 
k tomuto již činěny, např. vykoupení 
domu u zastávky. 

Marek Nýdrle,
radní pro životní prostředí

-----------------------------------------------------
(*) Karla  Vobišová  byla první českou 
sochařkou, studovala na pražské UM-

(**) Specifi kace rostlinného materiálu výsadeb v říjnu 2014

p.č. ozn. taxon Tech. ks/m2 ks/bm velikost ks

Stromy listnaté     27

1 Acc Acer cappadocicum A - - ZB Vk 3xp 16-18 1

2 Acr Acer rubrum A - - ZB Vk 3xp 16-18 4

3 Aec Aesculus x carnea ´Brioti i´ A - - ZB Vk 3xp 18-20 1

4 Bee Betula ermanii A - - ZB Vk 3xp 16-18 3

5 Car Carpinus betulus A - - ZB 450-500 3

6 Cas Castanea sati va A - - ZB Vk 3xp 18-20 3

7 Mak Magnolia kobus A - - ZB Vk 3xp 18-20 4

8 Pry Prunus x yedoensis A - - ZB Vk 3xp 18-20 8

Stromy jehličnaté     8

9 Meg Metasequoia glyptostroboides B - - ZB 450-500 1

10 Tab Taxus baccata (generati vně množený) B - - ZB 175-200 7

Solitérní keře     16

11 Aml Amelanchier lamarckii C - - ZB175-200, 5-7 kmenů 5

12 Cof Cornus fl orida C - - K 150-175 3

13 Cok Cornus kousa C - - K 150-175 3

14 Com Cornus mas C - - ZB175-200, 5-7 kmenů 1

15 Com Cornus mas C - - K 150-175 3

16 Hai Hamamelis x intermedia ´Jelena´ C - - K 150-175 1

PRUM, kde byli jejími učiteli prof. Sta-
nislav Sucharda, prof. Jar. Drahoňovský 
a prof. Bohumil Kafk a.  Sochař Bohumil  
Kafk a  spolehl na její nadání a ještě před 
ukončením studia ji pověřil několika úko-
ly. Karla Vobišová je autorkou mnoha 
sochařských portrétů, například Otokara 
Březiny, Charlott y Masarykové, Bohumila 
Kafk y, Terézy Novákové, Heleny Malířo-
vé, Marie Pujmanové, Fráni Šrámka, Jo-
sefa Hory, Boženy Němcové, Karla Hyn-
ka Máchy. Jednou z nejznámějších prací 
autorky je socha Elišky Krásnohorské na 
Karlově náměstí  v Praze a především po-
mník padlým za I. světové války v Nové 
Pace.
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Ve středu 10. září si připomeneme sto let 
od narození novopackého rodáka, typo-
grafa, grafi ka, malíře, spoluzakladatele 
výtvarného kroužku při JKP, kronikáře 
Novopackých ochránců přírody, přítele 
skautů, milovníka Krkonoš, přírody a rod-
ného kraje, pana Jana Kloučka.
Jan se narodil do chudých poměrů. Jeho 
otec byl malířem pokojů a matka texti lní 
dělnice. Na svět přišel v malém domku 
na stráni ve čtvrti  zvané Hapštot nebo 
též Podskalí, na úbočí Husova kopce. Od 
mládí rád a dobře maloval. Okouzlovala 
ho okolní krajina s výhledy na Staropacké 
hory a Krkonoše. Jak mohl, okukoval při 
práci místního malíře Otakara Čílu nebo 
obrazy Karla Havla-
ty. Rád též navště-
voval obchod s ob-
razy pana Jebavého. 
Připadal si tu jako v 
soukromé galerii.
Výtvarné vlohy se ší-
řily i jeho příbuzen-
stvem. Vzpomeňme 
na Janova bratrance 
malíře Ferdinanda 
Tázlera či doposud 
ve Vrchlabí úspěšně 
tvořící dceru Janovy 
sestřenice Evu Hny-
chovou.
Po ukončení základ-
ní školy nastupuje 
ve svých 14 letech 
do učení na knih-
ti skaře k Jaroslavu 
Fabiánovi do Staré 
Paky. Pěší docházka končí poté, co se 
ti skárna stěhuje do tehdejšího okresní-
ho města Nové Paky, a to do čtvrti  Vi-
nohrady, nedaleko konkurenční ti skárny 
Riedelovi. Práce v ti skárně je sice těžká, 
jednání majitele tvrdé, ale houževnatý 
Jan se nenechává odradit. Práce ho baví. 
V té době se profesně setkává s akade-
mickým malířem a grafi kem prof. Karlem 
Šti kou, jenž rozpoznává jeho talent a 
zasvědcuje ho do tajů grafi ky a linoritu. 
Další oblastí  zájmu se mu v letech 1933-
36 stává ochotnický spolek E. Krásnohor-
ské, kde ztvárnil několik drobnějších rolí 
a pro který též ti skl plakáty.
Vojenskou prezenční službu nastoupil v Ji-
číně a dokončil v Pardubicích u dragounů. 
Kvůli celosvětové hospodářské krizi a ne-
dostatku práce je nucen po odchodu z 
Fabiánovy ti skárny pracovat půl roku v 
nevyhovujících hygienických podmínkách 
jako dělník na stavbě dálnice. Ke svému 

řemeslu se opět dostává u Jaroslava Jiránka 
v železnobrodské knihti skárně. Štěstí  zkou-
ší i v ti skárně lomnické. Malá vytí ženost a 
primiti vnost ti sků ho však přivádí zpět do 
ti skárny Grafi e v Železném Brodě, kde se 
začíná prosazovat i jako autor. V roce 1942 
mu vycházejí  ve čtrnácti deníku Beseda 
první grafi cké práce.
Válečná léta ho následně přivádějí do praž-
ské ti skárny Ministerstva národní obrany. 
To je však již ženat a narození první dcery ho 
vrací zpět do ti skárny Grafi e, blíž k domovu.
Konec války tráví v uniformě při očistě 
pohraničí a následně i zabezpečováním 
pořádku ve vypjatých dnech roku 1945 na 
Novopacku.

NEDOŽITÉ STÉ NAROZENINY VÝTVARNÍKA JANA KLOUČKA 
Rokem 1948 se roztáčí kolotoč politi c-
kých změn včetně znárodňování soukro-
mého majetku. Jan Klouček je spolupra-
covníky navržen za dočasného národního 
správce. Přebírá tedy od bývalého za-
městnavatele J. Jiránka železnobrodskou 
ti skárnu. Po nějaké době je však politi kou 
a zákulisními boji natolik znechucen, že 
dává výpověď a nastupuje do ti skárny 
v Hosti nném. Zde se však pracovně ne-
naplnila jeho očekávání, a proto zkouší 
štěstí  v další, doposud největší ti skárně 
Müller a spol v Turnově. Zde se musí 
mnohé a mnohé učit a (jako přivandro-
valec) to nemá u místních vůbec jedno-
duché. Pouze díky zručnosti , svědomitos-

ti  a největší možné 
píli se pozvolna pro-
sazuje mezi nejlepší 
ti skaře závodu.
V té době spolu-
pracuje s Adamo-
vskými strojírnami 
na výrobě prvního 
československého 
ti skařského rychlo-
lisu. Úspěšný pro-
toti p poté předvádí 
nejen v Praze, ale 
je vyslán i na me-
zinárodní výstavu 
polygrafi ckého prů-
myslu do italského 
Milána. V turnovské 
Severografi i ho na-
dále čeká rozmanitá 
práce na barevných 
reprodukcích ze sbí-

rek Národní galerie, ti sk bibliofi lií i zlace-
ných ikon starých mistrů. Spolupracuje 
s akademickými malíři a výtvarníky Ar-
mádního výtvarného studia, od nichž zís-
kává cenné zkušenosti  i pro vlastní tvor-
bu. Asi nejvíce ho po této stránce obo-
hati li prof. Otakar Zemina, prof. Zdeněk 
Juna či akademický malíř Karel Kinský. 
Má dokonce tu čest spolupracovat i se 
zasloužilým amělcem Karlem Vikem na 
ti sku barevného dřevorytu - Panorama 
Prahy, které patřilo (dle dobových zázna-
mů) díky rozměrnosti  89x29 cm k největ-
ším oti štěným grafi ckým dílům světa. Za 
tuto mistrovskou práci mu bylo uděleno 
vyznamenání. 
Ve čtyřiceti  letech tak dosahuje nejvyš-
ších možných poct. Stává se poté instruk-
torem učňů, je mistrem strojovny a ve-
doucím mimostrojní přípravy. I přes toto 
pracovní vytí žení stále nachází dostatek 
času i na vlastní tvorbu.
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Z pracovního kolotoče po 25 letech do-
jíždění odchází do zaslouženého důcho-
du. Aby neztrati l kontakt s milovanou 
prací a kolegy, zakládá klub důchodců při 
turnovské Severografi i a je zvolen jeho 
předsedou.
Doma se nyní může plně věnovat svému 
koníčku. Setkává se s kolegy z výtvarné-
ho kroužku při JKP, u jehož vzniku spo-
lečně s pány Pavlovcem a Schustrem v 
roce 1966 též stál, a na společných ak-
cích nešetří radami a zkušenostmi. Pod 
jeho rukama dál vznikají soubory linory-
tů, dřevorytů, dřevořezů, uhlových kre-
seb, akvarelů, ale i temperových a olejo-
vých maleb. Na bicyklu objíždí zanikající 
vesnické chaloupky a krajinu blízkou i 
vzdálenou. Velkým tématem mu jsou 
Krkonoše. 
Z více jak 90 návštěv tohoto pohoří, z 
nichž mnohé podnikl též na bicyklu, 
(stanul s ním a společně se zetěm do-
konce i na Sněžce) vzniklo několik sou-
borů i samostatných obrazů.
Vyjmenovávat jeho účast na výtvarných 
soutěžích, na nichž získal řadu ocenění či 
spoluúčastí  na výstavách po České repub-

lice, by bylo velmi prostorově obsáhlé. Za 
vše bych pouze uvedl, že několik jeho oce-
něných grafi ckých souborů bylo údajně 
uloženo v Památníku národního písemnic-
tví v Praze, a že své stopy zanechal v roce 
1965 na mezinárodní výstavě grafi ky 
v rakouském Grazu, v roce 1966 vrakous-
kém Štýrském Hradci a v roce 1997 se 
představil švýcarské veřejnosti  na samo-
statné výstavě v Thayngenu.
Když se dnes nad jeho životem a dílem 
zamyslím, přijde mi až neuvěřitelné, jak 
plodným autorem byl. Jenom těch kaž-
doročně zpracovaných a vyti štěných no-
voročenek, EX- librisů, pozvánek, pamět-
ních listů, pohlednic, ti tulních stránek 
k prvním ročníkům Achátu či diplomů.  
Jakýkoliv zájem o jeho tvorbu ho velice 
těšil. Asi i proto rozdal téměř vše. Ani 
vlastní archiv nezůstal ušetřen. Pokud 
mu nohy a zrak sloužily, tvořil. Musím 
ale zároveň přiznat, že bez jeho věrné 
manželky Slávky, první rádkyně i kritič-
ky, by to nebylo možné. Byla mu vždy 
velkou oporou.
V roce 1994 bylo Janu Kloučkovi za celoži-
votní tvorbu uděleno z rukou starosty Petra 

Kuříka čestné občanství města Nové Paky.
O jeho výtvarné činnosti  toho bylo na-
psáno již mnoho. Méně už se ví o čin-
nosti  literární, a to na téma typografi e 
a grafi ky, která byla oti štěna v několika 
časopisech. Své poeti cké úvahy nad pro-
měnami milované krajiny svěřoval zápis-
níkům a brožurkám. Jeho básnická tvor-
ba zůstala pravděpodobně zcela utajena.

Ptám se sám sebe tentokrát
proč mám ten můj Hapštot

proč mám jej stále rád
a odpověď si dávám hned

když na něho se dívám naposled

Jan Klouček odešel ti še 21.8.2003 ve 
svých nedožitých 89 letech.

Za rodinu Maternovu,
Herbrychovu a Dvořákovu

vzpomínky zapsal Vláďa Herbrych.
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Ve dnech 10. a 11. října 2014 se budou  
konat komunální volby. Kandidátní listi ny 
pro volby do Zastupitelstva města Nová 
Paka podalo celkem 8 volebních stran: 
ODS, KDU-ČSL, ČSSD, KSČM, Volba pro 
město, Sportovci pro Novou Paku (sdru-
žení politi ckého hnutí  Starostové a nezá-
vislí a nezávislých kandidátů), Otevřená 
radnice (politi cké hnutí ) a Úsvit přímé 
demokracie (politi cké hnutí ). Většina 
volebních stran deleguje do voleb ma-
ximální počet 21 kandidátů, to je počet 
členů zastupitelstva města, kteří budou 
voleni na období 2014-2018. Celkový po-
čet kandidátů na kandidátních listi nách 
je 152. Pokud by některý z kandidátů byl 
ještě před volbami odvolán nebo se vzdal 

kandidatury, budou o tom voliči informo-
váni ve volebních místnostech.
Právo volit do Zastupitelstva města Nová 
Paka má každý občan České republiky, 
který alespoň druhý den voleb dosáhne 
věku 18 let a je přihlášen k trvalému po-
bytu v Nové Pace. Právo volit mají rovněž 
občané členských států EU, kteří splňují 
podmínku věku 18 let, splňují podmínku 
trvalého pobytu na území města Nová 
Paka a byli na základě vlastní žádosti  za-
psáni v dodatku seznamu voličů. Žádost 
o zápis do dodatku seznamu voličů může 
volič - občan jiného členského státu EU 
– podat nejpozději do 8.10. 2014 16:00 
hodin.
Při komunálních volbách je možno vo-

KOMUNÁLNÍ VOLBY
lit pouze v místě trvalého pobytu, nelze   
použít voličský průkaz jako u jiných typů 
voleb.
V Nové Pace se bude volit ve 14 voleb-
ních okrscích a volebních místnostech, 
jejichž umístění zůstává stejné jako při 
předchozích volbách.
Hlasovací lístky budou voličům dodá-
ny nejpozději 3 dny přede dnem voleb. 
V případě, že volič nebude mít hlasovací 
lístek k dispozici, může si ho před koná-
ním voleb  vyzvednout osobně na Měst-
ském úřadě Nová Paka (správním odbo-
ru) nebo  v den voleb přímo ve volební 
místnosti .

Marie Nádvorníková 
správní odbor MěÚ Nová Paka 

Po výstavě obrazů Vladimíra Komárka na 
přelomu loňského a letošního roku v ga-
lerii Damara malíře Vlasti mila Mužíčka, 
představil tentokráte přátelům výtvarné 
tvorby Komárkovy obrazy novopacký Su-
chardův dům. Přes sedmdesát návštěvní-

ků, kteří přišli obdivovat malířovu tvorbu, 
zcela zaplnilo všechny tři výstavní prosto-
ry Suchardova domu.
V úvodním slově se herec a malíř Jan Ka-
nyza zmínil, že jeho krátký projev nebude 
hlubokomyslný pohled do nitra malíře. To 

VELICE ZDAŘILÁ VERNISÁŽ OBRAZŮ VLADIMÍRA KOMÁRKA 
nechává kunsthistorikům. „Cokoliv říkat 
o Vladímíru Komárkovi, o kterém bylo již 
řečeno a napsáno hodně i to že Vladimír 
byl malířem oltářů útěchy, maloval o lid-
ské slabosti , maloval o strachu z nebytí , to 
všechno je všeobecně známo. Vladimír se 

 
 
 
 
 
 
 

 

Novopackou specialitou a prvkem přímé demokracie jsou přímo volené osadní 
výbory, jejichž zřízení umožňuje zákon o obcích.  Základní myšlenkou zřízení 
osadních výborů v Nové Pace byla decentralizace moci. Osadní výbory nevznikly 
pro formu, ale jsou zásadním partnerem radnice ve věcech, které se dotýkají 
jednotlivé části města. Krom jejich úkolů iniciačních a konzultačních, je osadním 
výborům svěřeno také přímé rozhodování, zejména o rozpočtem vyhrazených 
zdrojích.      
Cesta k osadním výborům byla nastoupena dne 19. března 2003, kdy 
zastupitelstvo města Nová Paka vyhlásilo volby do osadních výborů. Volby byly 
vyhlášeny pro části města Heřmanice, Kumburský Újezd, Podlevín, Přibyslav, 
Radkyně, Valdov, Vrchovina, Studénka a Štikov. Dne 13. 9. 2006 zastupitelstvo 
přijalo usnesení, že zřizuje osadní výbory i ve Vlkově a v Pusté Proseči. Volby se 
konají ve stejné dny jako volby do zastupitelstva města Nová Paka, tedy letos ve 
dnech 10. a 11. října 2014. Uzávěrka podávání kandidátek je dne 19. září 2014 do 
13:00 hodin.  

 

Rudolf Cogan, starosta města 
 

Osadní výbor: 
Jméno, příjmení a věk kandidáta: 
Bydliště kandidáta: 
Souhlas kandidáta: 
Podpis kandidáta: 
 
Jméno a příjmení navrhovatele: 
Datum a místo: 
Podpis navrhovatele: 
 

 
 
 
 

 
1. Dny (den) konání voleb do osadních výborů jsou shodné se dny konání voleb 
do zastupitelstva města Nové Paky. 
2. Kandidovat a volit ve volbách do osadních výborů může občan města, starší 
18 let, který je přihlášen k trvalému pobytu v části města, pro kterou se konají 
volby.  
3. Kandidatura se ohlašuje městskému úřadu nejpozději 21 dnů před volbami.  
4. Na volebním lístku, který se doručuje voliči nejpozději 3 dny před volbami, 
se kandidáti uvedou v abecedním pořadí. 
5. Volič volí nejvýše tři kandidáty. 
6. Volič označí v rámečku před jménem toho kandidáta, pro kterého hlasuje. 
7. V případě rovnosti hlasů mezi postupujícími kandidáty rozhodne 
zastupitelstvo města, před rozhodnutím bude kandidátům uděleno slovo. 
8. Předsedu osadního výboru volí a odvolává zastupitelstvo města na návrh 
osadního výboru.  
9. Ve všech věcech o volbách do osadních výborů rozhoduje podle tohoto 
volebního řádu městský úřad po projednání se starostou nebo jím pověřeným 
členem zastupitelstva. 
10. Není-li tímto volebním řádem stanoveno jinak, použije se pro volby 
do osadních výborů přiměřeně zákon o volbách do zastupitelstev obcí. 
 
Zvláštní ustanovení 
11. Nejsou-li alespoň 3 kandidáti, volba se nekoná a osadní výbor zaniká. 
12. Zvolen je jen ten kandidát, který získá alespoň 1 hlas. 
13. Při zániku členství v osadním výboru nastupuje náhradník podle pořadí ve 
volbách. Není-li náhradník, jmenuje člena osadního výboru zastupitelstvo na 
návrh dosavadního předsedy osadního výboru, případně jiného člena osadního 
výboru. 
14. Zanikne-li osadní výbor, mohou členové dosavadního osadního výboru 
čerpat prostředky z rozpočtu města ještě po dobu 6 měsíců od dne konání 
voleb. K plnění jiných úkolů však nejsou oprávněni.  
 

 

VOLBY DO OSADNÍCH VÝBORŮ

Návrh kandidáta pro volby do osadních výbor - vzor

Volební řád města Nové Paky PRO VOLBY DO OSADNÍCH VÝBORŮ

Zastupitelstva

Zastupitelstva

Zastupitelstva

   Není-li tí mto volebním řádem stanoveno jinak, použije se pro volby
do osadních výborů přiměřeně zákon o volbách do zastupitelstev obcí.
10.
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do všeobecné známosti  dostal i jako vyni-
kající společník s nesmírným laskavým hu-
morem a skvělými mravy. Jaký byl Vladimír 
doopravdy, tak to je vidět a patrno z jeho 
obrazů. Paradoxně jeho „bavičství“ byla 
u něho obrana proti  smutku. Jsem velice 
šťastný, že se znovu otevírá jeho výstava, za 
což je nuné poděkovat zejména Komárkově 
ženě Růženě, jeho synům a také muzeu  v 
Nové Pace, které nám znovu umožnili s Vla-
dimírem strávit krásné chvilky. A to, že ho 
máme rádi a že si ho vážíme, říkám úmy-
slně, protože v našich končinách, nemys-
lím Novopacko, ale celou českou kotlinu, 
slezské příhraničí a moravskou rovinu, nám 
pro pochvalu a pro uznání nechybějí ani tak 
slova, ale spíš dobrá vůle. A to je nutno mít 
na paměti “, ukončil svůj úvod vernisáže vý-
stavy Jan Kanyza.
Vernisáž oživily svým vystoupením na klavír 

Monika Chmelařová se svojí dcerou Anež-
kou, která zahrála na fl étnu a zapívala. Pří-
tomní slyšeli v jejich podání  skladby Cvrček 
houslista a Jaro.
Velice zajímavý rozhovor proběhl mezi paní 
Komárkovou, která byla se synem na verni-
sáži přítomna, s hercem a malířem Janem 
Kanyzou. Paní Komárková poděkovala řeční-
kovi úvodního slova, že přijel do Nové Paky, 
i když je velice zaneprázdněný, protože pro-
dává nemocnici (pro ty kdo nesledují seriál 
Ordinace v růžové zahradě poznámka auto-
ra článku, že v tomto seriálu hraje Jan Kany-
za majitele a ředitele nemocnice). Na to jí 
Jan Kanyza odpověděl, že on se o to nemusí 
starat, protože to za něj řeší scénáristé. Když 
obdržel od paní Komárkové krásnou kyti ci, 
tak ještě dodal: „Kdybych věděl, že dostanu 
tak krásnou kyti ci, tal bych mluvil déle.“
Hned za dveřmi při vstupu do prvé výstav-

ní místnosti  je umístěno tablo s fotografi í 
mistra a návštěvníci si zde mohou přečíst 
jeho životopis a rozsah díla, které zane-
chal. Mimo jiné se zde dozví, že se Vladimír 
Komárek narodil v roce 1928 v Hořensku 
u Semil a své mládí prožil na Slovensku v 
Hasprunce u Malacek. V roce 1939 se ro-
dina přestěhovala do Nedvězí u Semil, kde 
žil až do své smrti  v roce 2002.  Po odborné 
škole sklářské v Železném Brodě ukončil v 
roce 1954 studium na Vysoké škole umě-
leckoprůmyslové v Praze.
Svoji tvorbu umělec představil na dvou 
stech autorských výstavách. Jeho díla vlast-
ní pětadvacet českých i zahraničních galerií, 
například je zastoupen ve sbírkách Národní 
galerie v Praze a Moravské galerie v Brně. 
Svými grafi kami vyzdobil Vladimír Komárek 
několik desítek knih. Mezi sběrateli jsou 
velmi populární jeho ex libris.
Vystavované obrazy, které zaplňují všech-
ny tři výstavní prostory Suchardova domu, 
jsou typickými tématy autora s křestanskou 
symbolikou a s jakoby prázdnými tvářemi 
postav, s ti chou atmosférou zdůrazněnou 
jemnými barvami. Svoji zvláštní  ojedinělos-
tí  stojí za zhlédnutí .
Výstava bude otevřena každý den mimo 
pondělí v 8.30. – 12 hod. a ve 13-16 hodin 
až do 28. září.

Míla Pour

Od roku 2004 nabízí občanské sdružení 
Život bez bariér v Nové Pace pomoc pro 
lidi s různým zdravotním omezením. Za 
celé období provozu sdružení vyhledaly 
v rámci poskytovaných sociálních služeb 
pomoc stovky zájemců z Královéhradec-
kého a Libereckého kraje. Dalších několik 
desítek lidí nejen z Nové Paky, ale i ši-
rokého okolí našlo ve sdružení pracovní 
uplatnění na chráněných pracovních mís-
tech. Pracovníci chráněné dílny se mo-
hou pyšnit originálními výrobky z kera-

miky, texti lu, pedigu a dalších materiálů, 
které lze zakoupit přímo v objektu Centra 
bez bariér, dále každou 1. středu v měsí-
ci v hotelu Grand v Lázních Bělohrad, na 

jarmarcích a prodejních akcích a také v 
e-shopu na www.zbb.cz 
Sdružení začínalo v Nové Pace s činnos-
tí  v bývalých jeslích „Na Husáku“. Pro 
nedostatek prostoru se následně pře-
stěhovalo do areálu bývalého kláštera, 
pozdější nemocnice, který postupně re-
konstruuje, a kde zároveň poskytuje so-
ciální a doplňkové služby všem lidem se 
zdravotním omezením a seniorům, kteří 
hledají pomoc.  
Příklady z činnosti  sdružení:
 …..manžel si zlomil nohu a potřeboval by 
na dobu rehabilitace invalidní vozíček…
Informovali jsme rodinu o možnostech 
rehabilitace a zapůjčili ji na dobu léčby 
vhodný mechanický vozík. 
…..babička se vráti la z nemocnice, v pod-
statě nepohyblivá a nevíme, jak vše zajisti t…
Zapůjčili jsme polohovací lůžko s anti de-
kubitní matrací, zajisti li dopravu a insta-
laci lůžka v domácnosti  klientky. V rámci 
odborného poradenství jsme informovali 
o možnostech podpory při poskytování 
domácí péče a nabídli součinnost s ostat-
ními poskytovateli sociálních služeb.
…..máme posti ženou sestru, nemá do-

ŽIVOT BEZ BARIÉR SE MŮŽE OBJEVIT I VE VAŠEM PŘÍBĚHU 
statek fi nančních prostředků, nechce být 
sama doma…
Sestru jsme kontaktovali a nabídli ji bez-
platnou službu sociální rehabilitace, kde 
se naučila novým dovednostem a našla 
nové přátele. Následně našla zaměstnání 
v našich chráněných dílnách.
….tatí nek je dlouhodobě  nemocný, ne-
může pracovat, nemá důchod…
Tatí nkovi jsme pomohli vybavit invalidní 
důchod, průkaz mimořádných výhod a 
postupně pomáháme řešit další problémy. 
….starám se o posti ženého syna, chtěl by 
se ale osamostatnit….
Syn může využít bezbariérové ubytování 
v našem Centru bez bariér, bezplatnou 
službu sociální rehabilitace nebo pla-
cenou službu denního stacionáře. Na-
víc může využít doplňkové akti vity jako 
vzdělávací kurzy, sportovní akti vity, vše 
pod dohledem pracovníků v sociálních 
službách. 
…..jsme v invalidním důchodu, pracujeme, 
ale chtěli bychom lépe využít volný čas …
Informujeme a nabízíme kulturní, vzdě-
lávací a sportovní akce, mezi které patří 
např. kuželník, turisti ka či bruslení. Mů-
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Dvě významné akce v regionu propojil 
parní vlak v sobotu 21. června, kdy v Nové 
Pace slavili slunovrat a v Lázních  Bělohrad 
pořádali již 40. mezinárodní folklorní festi -
val „Pod Zvičinou“.

Parní vlak projížděl ze Staré Paky přes 
Novou Paku do Bělohradu celé odpoled-
ne a přilákal velké množství lidí, kteří se 
jednak přišli podívat, fotografovat, a nebo 
se svézt. Zvláště zajímavá podívaná nebo 
projížďka  to byla  pro děti , pro které to je 
taková zvláštnost jak pro dnešní generaci 
seniorů jízda autem v jejich mládí. Největ-
ší zájem byl pravděpodobně půl hodiny po 
dvanácté. Na novopackou zastávku přijel 

vlak tažený předválečnou parní  lokomo-
ti vou, jejíž kouř zahalil čekající  cestova-
telé i diváky, kteří zaplnili celé nástupiště. 
Již jenom úbor průvodčího přenesl celou 
událost hluboko do hisorie železnice. Vět-
šina čekajících nastoupila, zbytek zamával 
odjíždějícím a šel se podívat na náměstí  
na program Slavností  slunovratu.

Míla Pour

žete s naší asistencí vyrazit na výlet, be-
sedu, ozdravný pobyt či se s naší pomocí 
dále vzdělávat. 
…..jsem na invalidním vozíku, nemohu 
se dostat na úřad v místě bydliště, doma 
jsem také omezen v prostoru…..
Realizujeme projekty zaměřené na ma-
pování a odstraňování bariér. Oslovíme 
daný úřad, objekt zmapujeme a nabídne-
me vhodná bezbariérová opatření. Infor-
mace o přístupnosti  objektu zveřejníme. 
V rámci poradenství poradíme s bezbari-

érovými úpravami v domácím prostředí 
a pomůžeme s vybavením potřebných 
žádostí . 
Za fi nanční podporu děkujeme všem stá-
lým partnerům, mezi něž patří mnoho 
samospráv, Královéhradecký kraj, nada-
ce a nadační fondy a celá řada fi rem a 
jednotlivců. Bez nich bychom naši práci 
dělat nemohli. 

Jitka Fučíková 
Život bez bariér, o.s.

www.zbb.cz

VLAK S PARNÍ LOKOMOTIVOU NA TRATI STARÁ PAKA - BĚLOHRAD

OHLÉDNUTÍ ZA MODELÁŘSKOU SOUTĚŽÍ NOVOPACKÝ ŠUTRÁK 
Pecka – Modelářský klub IPMS Czech Re-
public Nová Paka uspořádal dne 28. červ-
na 2014 již v pořadí jubilejní XV. ročník 
mezinárodní soutěže v plasti kovém mo-
delářství s názvem „Novopacký šutrák“. 
Organizátoři celou akci pojali jako pře-
hlídku různých modelářských akti vit za 
doprovodu auto-moto veteránů a klubů 
vojenské historie a již potřetí  akci usku-
tečnili v areálu kempu a koupaliště na 
Pecce.  
Na výstavě mohli návštěvníci zhlédnout 
pestrou škálu celkem 110 skvostných 
plasti kových a papírových modelů v růz-
ném měřítku, které zahrnovaly modely 
letadel, bojové techniky, aut, motocyklů, 
bunkrů, lodí, ponorek, železniční techniku 
a architekturu od celkem vystavujících 89 
dospělých modelářů a 21 žáků z tuzem-
ska. Jednotlivá ocenění v podobě výbrusu 
achátu a vybroušených sklenic získali: 

Václav Řezníček (Náměšť nad Oslavou), 
Marti n Řezníček (Náměšť nad Oslavou), 
Jiří Gryč (Přelouč), Tomáš Bouzek (Pře-
louč), Ladislav Vrašti l (Jilemnice), Petr Ko-
sina (Vítkovice v Krkonoších), Jaromír Sto-
dola (Vrchlabí), Petr Vysloužil (Jičín), Jan 
Kašpar (Košťálov) a Pavel Svatoš (Železni-
ce). Upomínkový diplom a ceny dále zís-
kali zúčastnění žáci. Pohár starosty města 
Nové Paky převzal z rukou  starosty pana 
Ing. Rudolfa Cogana modelář z Přelouče 
pan Jiří Gryč za diorama II. světové války. 
Další část programu tvořila venkovní pre-
zentace RC aut od novopackého klubu 
pod vedením pana Ing. Zdeňka Kouby a 
prezentace RC  lodí Pavla Svatoše ze Želez-
nice. Jako již tradičně nezbytnou součástí  
doprovodného programu tvořily kluby 
vojenské historie, které byly zastoupeny 
místním novopackým klubem Garda No-
vopacka Airborne a přestavily návštěvní-

kům součásti  výzbroje a výstroje.   
Nedílnou součástí  akce byla jako v před-
chozích letech přehlídka auto-moto vete-
ránů. I když  počasí akci nebylo příliš na-
kloněno v dopoledních hodinách, přesto 
dorazilo na „40 vyšperkovaných strojů aut 
a 5 motocyklů“! K pěkné podívané patřila 
například limuzína Tatra 603, Škoda Feli-
cia 1960, Škoda 1202 Stati on a americký 
Jaguar. Z motocyklů uchváti l legendární 
Indian. Vůbec poprvé se zde přestavil ně-
kdejší obrněný transportér z výzbroje čes-
koslovenské armády před rokem 1989. 
Celá akce proběhla v pohodovém duchu 
v pěkném prostředí areálu koupaliště a 
kempu na Pecce s hojnou návštěvnic-
kou účastí  dospělých a dětí . Organizáto-
ři všem velice děkují a již se těší na další 
ročník.  

Radim Karel 
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Po loňském výpadku společné účasti  v ra-
dioamatéském závodu Polní den na VKV, 
se letos začátkem července sešla ověřená 
parta na domovském kopci Kozinec u Nové 
Paky, ve složení Petr Knap OK1AKI, Honza 
Cuc OK1JC, Marti n Kobrle OK1TKN, Roman 
Pokorný OK1NPF a Vláďa Ferles, spolu se 
svými blízkými a přáteli. Po předchozím 
ohlášení na obecním úřadě Vidochov jsme 
na kopec vyrazili už v pátek odpoledne. Pří-
stup je rok od roku složitější, protože jedi-
ná přístupová cesta, vybudovaná kdysi se 
stavbou věže mobilního operátora, je stále 
víc rozbitá a nesjízdná. Naštěstí  je hned ve-
dle v louce již nově vyjetá cesta. Ale nesmí 
být mokro. I tak za sucha nastal problém 
pro vozidlo Petra OK1AKI, který s největ-
ším a nejpotřebnějším nákladem musel na 
začátku července nasadit řetězy :-). S jejich 
pomocí a za vydatného fandění zbytku 
osazenstva zdolal půl kilometru s převýše-
ním 50 m. Na vrcholovou parti i do místa 
ležení už dojeli všichni v pohodě. Každý si 
zabral své místo pro stan a po slavnostním 
přípitku jsme se pusti li do stavby antény a 
vysílacího stanu. Večer byl ve znamení spo-
lečenské zábavy.
 V sobotu jsme při sledování radaru usou-
dili, že nás avizované bouřky minou, a tak 
jsme vše připravili na závodní činnost. V 
poledne zasedly k mikrofonu naše 3 junior-
ky, nejmladší Maruška (9), zkušená Marťa 
(skoro 15) a nováček Anička (skoro 16) a 
pusti ly se do boje v Polním dnu mládeže. 
Pod naším dozorem a s našimi radami se 
statečně snažily v souboji s ostatními. Ma-
ruška i Marťa už za sebou nějaká spojení 
měly, ale pro Aničku to bylo uplně něco 
nového. O to víc překvapila, s jakou bravur-
ností  se „opřela“ do navazování spojení. Po 
celé tři hodiny se naše juniorky střídaly u 
mikrofonu a lovily z éteru soutěžní spojení. 

Na konci juniorského závodu hlásil deník 
62 spojení a 6087 bodů (v celkovém pořadí 
pěkné 7. místo).
Hodinová pauza před hlavním závodem 
byla časem k doplnění energie v podobě 
pozdějšího oběda a úderem 14.00 hodi-
ny světového času jsme začali soutěžní 
vysílání v hlavním závodě. Žádný nezvla-
datelný nával spojení se nekonal, a tak 
začala přibývat spojení prozatí m z českých 
a slovenských desti nací, občas proložená 
německou stanicí. Pak už se začaly objevo-
vat i další desti nace jako Polsko, Slovinsko, 
Chorvatsko, Maďarsko, Rakousko, Itálie, 
Srbsko. Nejlepší bylo, že naše juniorky si 
chtěly zkusit i spojení v hlavním závodě, a 
tak se objevily ve vysílacím stanu. Po chvil-
ce výzev, kdy Anička zkoušela i anglickou 
výzvu, se jí podařilo navázat spojení s nej-
vzdálenější stanicí našeho závodu, YT4A, 
do Srbska na vzdálenost 873 km. Protože 
byl signál v silném rušení, tak sme jí se spo-
jením pomohli, abychom o něj nepřišli. No 
a nám všem pak už zbylo jen paběrková-
ní kratších spojení po celou dobu závodu. 
Hold, mladý dívčí hlas udělal na pásmu své 
:-) a taky teď už víme, kam směřovat naši 
členskou základnu pro pořádný výsledek. 
První čtyři hodiny jsme drželi bodový zisk 
na úrovni předloňského závodu, pak ale 
došlo k propadu. K časnému ránu přišly tři 
silnější dešťové přeháňky. I přes chvilkové 
rušení se jelo dál. S nastupujícím ránem 
a probouzejícími se stanicemi jsme se do-
stali na bodovou úrověň předloňska. Nej-
více bodů přinášely německé a chorvatské 
stanice. Žádné extra podmínky v eteru ale 
nebyly. Přesto i poslední hodina přinesla 
dostatek spojení, která nakonec zvedla 
bodový zisk ke konečnému výsledku 292 
spojení a 68253 bodů. Na naši kotu velice 
dobrý výsledek.

NOVOPACKÝ RADIOKLUB OK1KMP OPĚT „NA KOPCI“
Pak už zbylo balení a chvilka na skupinové 
foto v klubových tričkách, kterými nás ob-
dařil, v rámci „letních“ Vánoc, náš vedoucí 
operátor Petr OK1AKI, kterému jsme na 
oplátku přáli k jeho 20 letům v této funkci. 
Dostat se z kopce dolů už bylo bez obtí ží 
a každý šel dospat víceméně probdělý ví-
kend. Zapomenout nesmíme ani na naši 
podporu z týlu, Standu Blažku OK1MS, 
který nám podával info o případných bouř-
kách ze svého domova a zmínit je potřeba 
i návštěvu Honzy Huryty OK1MNV a Jirky 
Podlipného OK1MZO, kteří neváhali na 
kole a pěšky za námi vyrazit a podpořit 
nás. Za technickou podporu díky Vláďovi, 
Markovi, Tomášovi, Kubovi. Paní starostce 
Vidochova děkujeme za umožnění vjezdu 
na pozemky na Kozinec. Rodinným přísluš-
níkům za návštěvy a podporu při vysílání. 
A všem stanicím po celé Evropě za pěkná 
spojení, bez nichž by nebyl žádný výsledek.

Za radioklub OK1KMP 
Roman Pokorný, OK1NPF

Za poměrně chladného počasí, neod-
povídající prvnímu letnému dni, v po-
chodoval v jedenáct hodin od novo-
packého pivovaru na novopacké Ma-
sarykovo náměstí, za řízných pochodů 
dechovky průvod, vedený okrskovým 
starostou hasičů Václavem Záveským, 
kde hrálo prim několik skupin mažore-
tek, dechovka a hasičská technika.
Novopacké Slavnosti slunovratu mo-
derovala dvojice žen Marcela Faifero-
vá a Stanislava Benešová, která přiví-
tala  všechny zúčastněné, mezi jiným 
také partnery dnešních slavností, mís-

tostarostu družebních Bohuslavic Mi-
loslava Nývlta a ředitele pivovaru Ing. 
Tomáše Tázlara. Na úpatí Mariánské-
ho sloupu, ze kterého moderátorky 
mluvily, nechyběli se dvěma jmeno-
vanými zástupci partnerů také hlavní 
organizátorka slunovratu ředitelka 
MKS Romana Martincová a místosta-
rosta Nové Paky Pavel Bouchner. Ten 
oficiálně zahájil Slavnosti slunovratu a 
mimo jiné řekl, „Tento den   je chvíle, 
kdy se můžeme pozastavit od  denní 
uspěchanosti a věnovat se programu, 
který organizátoři tohoto dne připra-

VELKÁ SPOKOJENOST S PACKÝMI SLAVNOSTMI SLUNOVRATU
vili. A těm bych chtěl zároveň podě-
kovat.“
Následně zástupci hasičů Milan Pospí-
šil a Václav Záveský doprovázeli slovy 
předvádění hasičské techniky, včetně 
ukázky staré ruční stříkačky z Valdova. 
Své cvičení zde předvedli i malí hasiči 
z Bohuslavic. Po ukázce hasičské tech-
niky patřilo podium kulturnímu pro-
gramu, kde se střídaly různé hudební 
a taneční skupiny až do třiadvaceti 
hodin, kdy velmi vydařené  slavnosti 
zakončil již tradičně ohňostroj. 
Pro návštěvníky, kteří mimo prostor 
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před podiem zaplnili náměstí, byl při-
praven doprovodný program. Pro děti 
zde byly připraveny různé hry a také 
možnost výtvarného vyžití. Dospělí i 
děti mohli samozřejmě navštěvovat 
stánky s občerstvením, které bylo veli-
ce rozmanité, od různých cukrovinek, 
zmrzlinu až medovinu. Novopacký 
pivovar se rovněž nenechal zahanbit 
a mimo zdarma čepovaného piva při 

průvodu, z vozu hasičské stříkačky, ve 
svém velkém stanu nabízel výborné 
packé pivo.
Nepotvrdily se ani obavy z menší 
účasti ve večerních velmi chladných 
hodinách na ohňostrojovém zakonče-
ní. Lidí se přišlo podívat na barevnou 
show minimálně tolik, kolik jich bylo 
přes den na náměstí.
Akce je spolufinancována projektem 

„Putování severovýchodními Čechami 
a Dolním Slezskem bez hranic“ Reg. č: 
PL.3.22/2.2.00/09.01510. Projekt je 
spolufinancován Evropskou unií – Ev-
ropským fondem pro regionální rozvoj 
a státním rozpočtem ČR z Operačního 
programu přeshraniční spolupráce ČR 
– PR v období 2007 – 2013.

Míla Pour

PODPOROVANÉ ZAMĚSTNÁVÁNÍ OZP
Podporované zaměstnávání je služba 
určená osobám se zdravotním znevý-
hodněním, které chtějí získat a udržet 
si zaměstnání v běžném pracovním 
prostředí. Tento projekt odstartoval 
v březnu 2013 a probíhá v 5 pobočkách 
na Trutnovsku a Jičínsku – Vrchlabí, 
Trutnov, Dvůr Králové nad Labem, Nová 
Paka, Jičín.
Pobočky v Nové Pace a v Jičíně do dneš-
ního dne podpořily 18 lidí, z nichž zatí m 

13 našlo pracovní uplatnění. Velké díky 
patří zaměstnavatelům, kteří s námi 
spolupracují, jmenovitě Život bez bariér 
Nová Paka o.s., Waldo, Péče o dušev-
ní zdraví, Ramax, ISS Facility Services 
s.r.o. a další. Poděkovat bych také chtěla 
všem pracovníkům Úřadu práce v Jičíně, 
se kterými pravidelně spolupracuji, a 
kteří mi vždy poskytnou potřebné infor-
mace.
Projekt „Podporované zaměstnávání 

na Trutnovsku a Jičínsku“ (reg. číslo: 
CZ.1.04/3.3.05/96.00056) je fi nancován 
z ESF prostřednictvím Operačního pro-
gramu Lidské zdroje a zaměstnanost a 
státního rozpočtu ČR.

Kristýna Janatová, DiS.

Hotel Šti kov v obci téhož jména hosti l 
v minulých dnech čtyřicítku dětí  prakti cky 
z celé republiky. Jednalo se o děti  s diabe-
tem 1. stupně, cukrovkou a bezlepkovou 
chorobou, celliakií, z celkového počtu 
bylo 33 diabeti ků a 4 bezlepkoví, vysvětlu-
je Miloslav Pačesný, vedoucí 
tábora. Tyto děti , na rozdíl 
od zdravých, si musejí dávat 
čtyřikrát denně inzulin buď 
pomocí pumpy, nebo pera. 
Dětí  s celliakií musí přísně 
dodržovat bezlepkovou die-
tu. Pro obě skupiny byl sta-
noven 14 – denní program 
plný sportu a her. 

Jak bylo o děti  postaráno?
Především je třeba říci, že se 
jednalo o děti  ve věku od 8 
do 17 let. Jak se říká, kdo si 
hraje -  nezlobí, tak přesně 
v tom smyslu jsme organi-
zovali hry, sport, celkovou 
jejich zábavu. Program byl 
rozdělen na ranní, odpolední a večerní 
blok s přesným zaměřením. Byl též za-
měřen na edukaci – přednášky doktora, 
zdravotních sester, jak v denním životě 

řešit svoji chorobu, co s tí m dělat. To byla 
jedna část programu. Tou druhou bylo, že 
se děti  učí mezi sebou, spolupracují bez 
rozdílu věku. 
Co však neznaly a k tomu jsme je vedli – 
bylo poznat sílu fyzické zátěže, například 

v plavání, v atleti ce, míčových hrách, fot-
bale a v řadě dalších. Tím, že to děti  pro-
žívají i emočně, je to pro ně velká zátěž 
– jak na ni reagovat! Učí se, jak v tomto 

O ZDRAVÍ DĚTÍ JE NUTNO PEČOVAT
momentu oslabení včas užívat pitný režim 
i například dávky hroznového cukru.

Byly zde 14 dnů bez rodičů, svých blíz-
kých. Jak to zvládaly? Přece jenom cuk-
rovka, bezlepková dieta…

… perfektně, bez problému, 
protože je spojují už zmíněné 
choroby, tak se nikdo zde nepo-
vyšuje, učí se mezi sebou, vzá-
jemně si pomáhají. Abychom je 
také náležitě moti vovali, měli 
jsme připravený hodnotí cí pro-
gram, kde byly zařazeny takové 
body jako vedení pořádku, ká-
zeň, vystupování a řada dalších. 
Na závěr pobytu zde bylo cel-
kové vyhodnocení všech účast-
níků, kdy každý z nich dostal 
nejen drobné dárky, ale i hod-
notné ceny, třeba glukometry, 
měřidla. 

Udržet však 40 dětí , rozdílného 
věku v pohodě, akti vitě. Jak 

jste to řešili? 
Rodiče by nám v žádném případě neod-
pusti li, kdyby se jejich dítěti  něco přiho-
dilo. Toho jsme si vědomi. Proto jsme 
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skupinu 40 dětí  rozdělili do pěti  oddílů. 
Každý oddíl měl svého vedoucího a ti  již 
měli s vedením dětí  bohaté zkušenos-
ti . Jsou s námi na těchto táborech po 
několikáté. K dispozici mají prakti kanta 
(diabeti ka) ve věku 17 let, takže o děti  se 
celkově stará deset osob. K tomu samo-
zřejmě patří přítomnost doktora – diabe-
tologa se zdravotními sestrami z IKEMU 
a z vinohradské nemocnice, které mají 
bohaté zkušenosti  s takovými pacienty.
Proč jste zvolili Šti kov? 
Těch důvodů je několik. Předně jsme pač-
tí  patrioti , kdy tak máme možnost ukázat 
dětem z celé republiky jaká krása, zají-
mavosti  jsou na Novopacku. Dále to bylo 

prostředí šti kovského hotelu, který nám 
vedle vzorného ubytování nabídl širokou 
škálu sportovního využití  s možností  ko-
nání soutěží. Vše v bezprostřední blízkos-
ti  objektu, včetně bazénu. 

Takových táborů jste už organizoval víc. 
Jak dál?
Tento tábor má tu zvláštnost, že nám 
končí jedna generace dětí . Ty už „ovlá-
dají“ zacházení se svojí chorobou, vědí, 
jak ji čelit, proto se chceme v budoucnu 
zaměřit na mladší děti , které se s těmito 
chorobami teprve seznamují. Jsme zatí m 
jedinou řádně zaregistrovanou organi-
zací, nyní už spolkem podle novely Ob-

čanského zákoníku v Královéhradeckém 
kraji, který se stará o děti  s diabetem a 
celliakií. To znamená, že všechny nemoc-
nice v kraji, s výjimkou fakultních, k nám 
směřují děti  pro pobyt v táborech s edu-
kati vní výchovou. Výhledově bychom 
chtěli minimálně polovinu dětí  z našeho 
regionu a zbytek doplnit ze sousedních 
krajů. A ještě jeden důvod – navíc. Máme 
zde dlouhodobou spolupráci s vynikající-
mi lékaři a sestrami. Díky nim se děti  na-
učí v běžném životě řešit tyto choroby. To 
je pro nás to nejcennější. 

Oldřich Houška 

V naší vesničce je tak krásně,
že se tu můžou skládat básně.
Máme hřiště, máme srub,
vždy něco dobrého na zub.
Dnes tu však nevoláme MISS, 
dnes tu hraje DUO ARAMIS.

Těmito slovy bylo zahájeno krásné od-
poledne s písničkami a soutěží s Duem 
Aramis ze Šlágru TV. Naše novopacká 
organizace důchodců přijela s celým au-
tobusem v čele s B. Hamáčkem na tento 
pořad do Vidochova, kde se setkání za 
krásného počasí konalo. A musím říci za 
všechny, že se nám moc líbilo. Byla ká-

vička, koláče, masíčko i pivíčko. Obsluha 
vzorná, ceny lidové. A hlavně vládla skvě-
lá nálada. Dík patří i obecnímu úřadu Vi-
dochov za zorganizování akce, protože se 
nás sešlo nejméně 200 lidí.

POŘAD PRO DŮCHODCE VE VIDOCHOVĚ
My jsme odjížděli spokojeni s přáním, 
abychom mohli zase brzy na podobnou 
příjemnou akci vyrazit.

Míla Pour
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PAČÁCI NA CESTÁCH (38. DÍL)

       POUŤ Z NOVÉ PAKY DO SANTIAGA  DE COMPOSTELA, 1. DÍL
„Křesťanství přináší mnoho zajímavých 
příběhů, které lidi dodnes fascinují a lákají 
je k návštěvě míst, kde se odehrávaly. Pří-
běh svatého Jakuba zavedl do Santi aga de 
Compostela také Bohuslavu Korbelářovou 
z Nové Paky. V následujících dvou číslech 
Achátu se s ní společně vydáme po stopách 
„Svaté cesty“.   D. P.
Nová Paka je podhorské poutní místo. 
Klenotem města i celé oblasti  je klášterní 
kostel Nanebevzetí  Panny Marie. Vstoupí-
te-li dovnitř, zaujme vás jistě hlavní oltář 
se soškou Madony. Pokud se nezastavíte a 
půjdete dál, spatříte na levém oltáři upro-
střed velké plátno obrazu, znázorňující stě-
tí  apoštola svatého Jakuba.
Kdo byl svatý Jakub? Jeden z dvanácti  apo-
štolů, které si Ježíš vyvolil za své učedníky, 
za Heroda Agrippa, který pronásledoval 
prvotní křesťany. Apoštol Jakub byl v le-
tech 42-44 po Kr. popraven mečem. Jeho 
ostatky se podivným způsobem dostaly 
v osmém století  do španělské Galicie, kde 
k jejich uchování postavili kostel sv. Jakuba, 
který byl posvěcen 25. července 816. 
Nalezení hrobu i svatý Jakub samotný je 
opředený mnoha legendami. Jedna z nich 
vypráví, že se svatý Jakub zjevil ve snu 
Karlu Velikému a odhalil mu místo, kde se 
nachází jeho hrob. Císař se vydal na pouť 
do Compostely,  jako výraz pokání, a založil 
zde první kostel zasvěcený svatému Jaku-
bovi. Tak zahájil období poutí  k svatému 
Jakubovi. 
Význam svatého Jakuba byl pro Španělsko 
tak veliký, že bylo kdysi nazýváno „Jaku-
bovou zemí“. Jisté také je, že od desátého 
století  bylo Santi ago de Compostela slavné 
poutní místo, které přitahovalo stále více 
poutníků. K místu na severovýchodě Špa-
nělska vznikaly četné slavné poutní cesty, 
které stále lemují kláštery, kostely, kaple a 
zázemí pro poutníky. Do patnáctého století  
pak Compostela přitahovala více poutníků 
než Řím. V období největšího rozkvětu při-
cházelo ke hrobu svatého Jakuba až ti síc 
poutníků denně. Na dobových vyobraze-
ních je vidět jejich typický úbor – klobouk 
s krempou, vpředu zvednutý vzhůru, širo-
ký plášť, poutnická hůl, dýně nebo nádoba 
na vodu, taška na dokumenty a svatoja-
kubská mušle, zpočátku důkaz o vykoná-
ní pouti , později poznávací znamení těch, 
kteří putují do Santi aga.  
V současné době nastal znovu velký zájem 
o putování po „Svaté cestě“, jak se cestě 

ke hrobu svatého Jakuba říká. Santi ago de 
Compostela se počítá po Římu a Jeruzalé-
mu za třetí  největší poutní místo a jedním 
z nejdůležitějších poutních cílů nejen křes-
ťanů. Také  z Čech jde stále více poutníků,  
kteří o své cestě píší. Možná jste četli knihy 
od Zdeňka Susy: „Ulteria“ nebo knihy od 
Franti ška Lízny: „Musím jít dál“, „Vstávám 
a pokračuji v cestě“. Právě knihy Franti š-
ka Lízny ve mně vzbudily přání se na pouť 
vydat. Pod pojmem pouť si nepředstavuji 
kolotoče nebo divadlo, ale pravou podsta-
tu slova samotného – pěší putování, často 
připodobňované k pouti  životní, snad pro 
podobný cíl. Však také ale víte, jak to v ži-
votě chodí. Marně se neříká: „Člověk míní, 
Pán Bůh mění“. Přání nebylo možné usku-
tečnit. Nejdříve jsem si nemohla vzít dovo-
lenou, a tak skupinka podobných nadšen-
ců šla beze mne. Pak jsem si našla způsob, 
jak do Compostely doputovat a zároveň se 
vráti t za čtrnáct dnů.
Svatojakubský poutník, aby získal „osvěd-
čení“ musí ujít minimálně sto kilometrů 
pěšky nebo ujet dvěstě kilometrů na kole 
či koni. Proto jsem se rozhodla přidat se 
k poutnímu zájezdu autobusem, který nás 
dovezl až do Sárie, ze které zbývalo ujít již 
jen 115 km pěšky.
Ráno 30. června jsem se vydala vlakem 
z Nové Paky do Olomouce. Sluníčko uka-
zovalo svoji letní sílu, když jsme čekali na 
autobus před nádražní halou. Netušili 
jsme, že na to budeme ještě vzpomínat. 
Na poslední zastávce v Brně se zaplnila po-
slední volná místa a my jsme se vydali na 
cestu. Autobus uháněl po dálnici. Ráno nás 
čekala první delší zastávka v Cannes, jed-
no z nejkouzelnějších měst na francouzské 
riviéře. My však dopřáváme řidičům odpo-
činek a vyplouváme lodí na ostrov svatého 
Honoráta.  Vítá nás zde mnich a vede nás 
ke klášteru, který je uprostřed ostrova. Pod 
palmami voní levandule a znějí cikády. 
Honorát kolem sebe na začátku pátého 
století  shromáždil malou mnišskou komu-
nitu, jednu z nejstarších na západě, k níž 
náleželi mladí muži z významných rodin. 
Založil klášter, výjimečné centrum studia 
a spirituality pro celou Galii. Je to krásné 
místo.
Po návratu z ostrova nejdu s ostatními po-
znávat historické krásy Cannes, ale musím 
do vody. Moře je zde krásně průzračné a 
v dálce modré. Písčité pláže lemují pobře-
ží spolu s palmami. Nocujeme v hotelové 

ubytovně Formule1. Spíme po třech na 
pokojích. Pokoje jsou malé, jen na dvě po-
stele a třetí  postel je v patře. Druhý den nás 
čeká jízda Lví zátokou, kolem Montpellier, 
Beziers, Narbonne, Toulouse. Okolo druhé 
hodiny odpoledne jsme přijeli do Lurd. 
Lurdy je jihofrancouzské městečko v pod-
hůří Pyrenejí. V roce 1858 Bernardeta  
Soubirousová  jako jediná spatřila svatou 
Pannu v duti ně skály, a jenom na svědec-
tví této chudé, nevzdělané, pohrdané 
dívky byly založeny dnešní Lurdy. Zemřela 
v třiceti  pěti  letech 16. dubna 1879 v kláš-
teře svatého Gildarda v Nevers. Její tělo 
dodnes nepodlehlo porušení. Po těchto 
událostech se vesnička změnila v poutní 
místo a velkoměsto, kam ročně přichází 
čtyři miliony poutníků a návštěvníků. Přes 
veliké množství poutníků je bazilika a její 
okolí úžasným místem klidu a pokoje jak 
kdyby zde člověk cíti l modlitby těch ti síců 
poutníků. Večer je procesí nemocných se 
svíčkami a všude zní mohutně: „Ave, ave 
Maria…“
Ráno odjíždíme směrem k Atlanti ku, Bil-
bao, Oviedo, Samos. Nejdříve vidíme ob-
rovské lány obilí v pozadí s horami. Pak se 
hory vzdálily a následovala mírnější rovina 
se sluncem vyprahlými loukami a žlutě 
kvetoucími janovci. Zelené stromy a keře 
lemovaly jen koryta řek. Okolo poledne, 
kdy slunce nejvíce pálí, není nikde vidět ani 
živáčka. Jen po vyznačené svatojakubské 
cestě, s nově osázenými stromy, jdou pout-
níci. Kolem druhé hodiny se krajina začala 
měnit. Objevovaly se kopce stále větší, až 
se před námi rozprostřelo krásné a hlubo-
ké údolí plné kopců porostlých žlutě kve-
toucím janovcem. Přejeli jsme hřbet a sjeli 
do dalšího údolí. U řeky na nás čekal bene-
dikti nský klášter Samos. Po rychlé večeři u 
autobusu, výborné instantní bramborové 
kaši a sekané (kterou bych si v Čechách 
nikdy nedala) jdeme ke klášteru. Benedik-
ti nský mnich nás ubytuje přímo v celách 
kláštera po jednom nebo po dvou. Od 
osmi hodin je většinou ve všech městech 
po svatojakubské cestě v místním kostele 
mše svatá, po ní Španělé zpívají poutníkům 
píseň, ve které jim přejí požehnanou pouť. 
Zpěv je často velmi srdečný. V Samosu do-
stáváme Credencional – průkaz poutníka 
na svatojakubské cestě. Do něho sbíráme 
cestou razítka z kostelů, „kafi terií“ nebo 
ubytoven. Těch zvlášť hezkých si vážíme. 
Ráno nás čeká první den pěšího putování.
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Ráno 6. července jsme vstali v pět hodin.  
Dostali jsme u autobusu teplý čaj. V men-
ším městečku Sárie jsme našli značku pěší 
poutě - šipku. Obloha byla zatažená a zača-
lo mrholit. Při stoupání do kopce k Mouzos 
jsme zmokli. Před deštěm nás neochráni-
ly ani borovicové lesy. Cesta procházela 
vesnicemi s kamennými domy a velkými 
chlévy. Vůně venkova byla všudy přítom-
ná. Vesničané nás zvali do svých dvorů na 
kávu. V poledne jsme přišli v dešti  do Porto-
marína. Uvítaly nás bílé budovy města, ve 
středu s kamenným románským kostelem. 
V centru městečka byla ubytovna pro sva-
tojakubské poutníky.  Ve dvě hodiny jsme 
se ubytovali, vysprchovali a užívali volna. 
Šli jsme se projít do města, protože déšť 
ustal. Vysvitlo sluníčko a mokré věci nám 
snadno uschly. Známí z autobusu postup-
ně přicházeli, ti  nejméně zdatní až k ve-
čeru.  Odpočívali jsme v krásném parčíku. 
Večeře u autobusu – guláš s fazolkami, pár-
kem a chleba. V ubytovně jsou pokoje po 
dvaceti  nebo třiceti  lůžkách. Dlouho jsme 
nemohli usnout. Projevil se časový posun. 
Večer v deset hodin zde pálilo sluníčko jako 
u nás v pět hodin. Když jsme ráno vycházeli 
na další etapu, byla ještě tma a bez baterky 
bychom klopýtali přes kořeny stromů po 
lesní cestě. První den jsme ušli 22 kilomet-
rů, a dnes nás čeká cesta z Portomarína do 
Palas de Rey dlouhá 24,5 kilometrů. 
Druhý den pěšího putování je budíček 
v pět hodin. Sbalili jsme si věci, nasnídali 
jsme se, a pak jsme šli k autobusu na čaj. 
V šest hodin jsme vyrazili směrem na Pa-
las de Rei. S rozedníváním přišel také déšť, 
který měl různou intenzitu – chvílemi jen 
mžilo, za chvíli jsme intenzívně cíti li stude-

né kapky. Podél cesty rostou krásné staré 
duby a je velmi příjemné se pod jejich ko-
runami skrýt. Nechybí ani různé „kafi te-
rie“ malé kavárničky s posezením. V jedné 
z nich jsme si dali teplou kávu a kroasán. Je 
to výborné, ale musíme jít dál! Zastávkou 
nám ztuhly svaly na nohou a jen těžce jsme 
se rozcházeli. Už se raději nikde nezastavu-
jeme.  Déšť nás provází až do Portomarína, 
kam jsme přišli v 11,30hod. Postavili jsme 
se do fronty na ubytování.  Ve 13 hodin nás 
na základě pasu a Credencionalu ubytova-
li, dostali jsme číslo postele. V místnosti  
bylo asi pětadvacet postelí. V kuchyňce 
jsme si uvařili teplý čaj. Ve sprchách tekla 
teplá voda, což bylo po studeném dešti  
velmi příjemné. Venku stále pršelo, bylo 
asi 16°C. Někdo z poutníků volal do Čech 
a pak nám hlásil: „Je tam přes třicet stup-
ňů…“. Zalezli jsme do spacáků a odpočívali. 
V 18,30 hod. byla večeře – těstovinové po-
trubí a vepřové ve vlastní šťávě – klasická 
česká konzerva!
Třetí  den pěšího putování nás čekala nej-

delší trasa 29 km do Arzúa.  V pět hodin 
ráno jsme sbalili spacáky spolu s ostatní-
mi věcmi a po obvyklé hygieně jsme vyšli. 
Snídani jsme si dali cestou v Ocate v jedné 
z mnoha kavárniček, kterých je po cestě 
opravdu mnoho. Káva s domácím mlékem 
a kroasán. To byla dobrůtka! Před desátou 
hodinou jsme došli do Melide. Městečka, 
které je proslulé místní specialitou Pul-
po – chobotnicemi. V rohové restauraci v 
otevřené výloze vidíte přímo na pult, kde 
místní mistr kuchař připravoval chobotni-
ce. Příchozí poutníky upozorňuje na červe-
né spařené chobotnice. Vyklonil se, ukázal 
na vidlici specialitku. Vešli jsme a „pulpo“ 
jsme ochutnali. Teplé maso bylo jemné a 
rosolovité. V románském kostele „Sta. Ma-
ria De Melide“ nás srdečně přijala řádová 
sestra. Dala nám razítko do Credencialu a 
požehnání na cestu. Vzpomínka na usmě-
vavou sestřičku v teniskách a řádovém rou-
chu nás provázela dlouho.
Cestou nás zasti hly dvě dešťové přeháňky, 
teplota okolo 16°C. Odpoledne vysvitlo slu-
níčko. Prošli jsme eukalyptovými háji.  Ve 
vzduchu nádherně voněla pryskyřice, déšť 
její vůni ještě zesílil. Místní lidé připravují u 
poutnické cesty nabídku ovoce a zeleniny. 
Můžete si vybrat a zaplati t do kasičky. Uby-
tovali jsme se v „Albegue turisti  co Santi a-
go apostol“ ve městě Arzua. Velká a nová 
ubytovna pro poutníky měla několik pater, 
v místnosti  bylo pětadvacet postelí, pro 
ženy dvě sprchy a jeden záchod. K večeři 
nám řidiči uvařili rizoto s masem. Od osmé 
hodiny byla v kostele mše svatá, na kterou 
s námi přišli i španělští  skauti  – ti  rovněž šli 
do Compostely. Rozezněly se struny kytar a 
temperamentní písně provázely radostné 
úsměvy. Na závěr zní píseň pro poutníky: 
„Ven con nostros a caminar, Santa María, 
ven…“ (Pojďte s námi na pouť, Santa Ma-
ria, pojď!)

Bohuslava Korbelářová   

Vyvrcholení celé dlouhé poutě najdete na 
stránkách příští ho Achátu.

Eukalyptové háje
Písečná pláž Atlanti ku - jen zde můžete 

najít pravé svatojakubské mušle

Lurdy

Patníky s označením zbývajících
kilometrů
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Podělte se o své zážitky
načerpané mimo „packou hroudu“ se čtenáři Achátu i Vy.

 Text v rozsahu 1,5 - 2 str. spolu se 3-4 fotografi emi posílejte mailem členu redakční rady D. Polmanovi na mail: d.polman@seznam.cz.
Autoři publikovaných článků budou odměněni cenou od časopisu lidé&HORY, www.lideahory.cz.

Těšíme se na Vaše příspěvky!

OBČANSKÉ SDRUŽENÍ SPORTEM PROTI BARIERÁM - ČESKÝ RÁJ 
ROZŠIŘUJE SVÉ KAPACITY
V sobotu 19. 7. 2014 organizovalo o. s. 
Sportem proti  bariérám-Český ráj (dále 
SPB) 4. kolo ČSOB Leasing Cupu iKužení-
ku 2014 (celorepublikový turnaj v závěs-
ném kuželníku) v Dolní 
Kalné. Na výjimečnosti  
celé akce přidalo slav-
nostní předání nového 
automobilu pro využití  
při osobní asistenci. 
Dacii Dokker sdružení 
předali zástupci fi rmy 
Kompakt spol. s r. o. 
- Rudolf Adam a Eva 
Franková, kteří sbírku 
na provoz automobilu 
organizovali. Klíčky od 
vozu převzala vedoucí 
sociálních služeb Mar-
cela Sedláková, spolu 
se zakladatelem sdru-
žení Honzou Peliká-
nem. 
Automobil Dacia Do-
kker, které bylo za-
koupeno za příspěvky 
sponzorů, jejichž loga 
jsou umístěna na vozi-
dle, bude moci sdruže-
ní bezplatně využívat 
po dobu šesti  let. Shro-
máždění potřebné výše 
na provoz byl vyřešen 
velmi účinnou cestou 
vedoucí k oboustranné 
spokojenosti  – prode-
jem reklamním ploch 
na vozidle. Zájem o po-
moc druhým a také dů-
věru v novopacké sdru-
žení dokazuje i fakt, že 
všechny plochy byly 
prodány do čtyř měsíců 
od vyhlášení kampaně!

Služby, za které může být Novopacko 
vděčné
Osobní asistenci poskytuje SPB v mik-

roregionu Novopacka 24 hodin denně, 
sedm dní v týdnu, včetně všech svát-
ků. Díky této službě mohou i zcela ne-
soběstační a imobilní lidé žít v domá-

cím prostředí, zařídit si své záležitosti  
mimo domov (včetně návštěvy lékaře). 
Takováto služba, která již mnoha lidem 
umožnila návrat ze zdravotních zařízení 
domů, rozhodně není samozřejmostí . A 

že je o ni zájem, dokládá i každoroční 
nárůst kapacity osobní asistence o 20%! 
V roce 2013 SPB poskytlo 8784 hodin 
profesionální osobní asistence, v rámci 

které bylo najeto přes 
60 ti s. km. Zdá se, že za 
rok 2014 tato čísla opět 
povyrostou.

Stát se asistentkou / 
asistentem...
Proč ne!
Práce osobních asis-
tentek je sice náročná, 
ale přináší zároveň po-
cit uspokojení a napl-
nění z pomoci lidem, 
kteří práci ocení po-
děkováním, úsměvem 
či vlídným slovem. V 
životě těchto lidí asi-
stent často bývá při-
rovnáván k andělu. A 
právem – protože prá-
vě díky němu může žít 
plnohodnotnější život. 
Stát se asistentkou / 
asistentem může být 
určitě novou výzvou 
pro lidi unavené prací, 
která je nenaplňuje a v 
jejich životě znamená 
jen nutné zlo. Pokud 
vám  není lhostejný 
důstojný život ostat-
ních lidí, rádi pomá-
háte ostatním, máte 
dobrou fyzickou zdat-
nost a vlastníte řidič-
ský průkaz, můžete se 
do služeb SPB kdykoliv 
zapojit. Veškeré infor-
mace včetně kontaktů 

získáte na www.spb-cr.cz.

Dan Polman
foto: Sportem proti  bariérám - Český Ráj 
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Prof. RNDr. 
Jiří Horá-
ček, DrSc., 
se naro-
dil v roce 
1945 v 
N o v é 
Pace. Zde 
absolvoval 
z á k l a d n í 
osmiletou 
školu. Od 
roku 1959 
s t u d o v a l 
na Gym-

náziu v Nové Pace (tehdy Střední vše-
obecně vzdělávací škole), kde v roce 
1963 maturoval. Otec byl úředník, 
matka učitelkou hudby. V roce 1963 byl 
přijat na matematicko-fyzikální fakultu, 
kterou ukončil v roce 1968. Na podzim 
roku 1968 nastoupil roční základní vo-
jenskou službu. V roce 1969 byl přijat 
na studijní pobyt na Katedře teoretické 
fyziky MFF UK. V roce 1972 dosáhl ti-

OSOBNOSTI GYMNÁZIA - GYMNÁZIUM A SOŠPg

JIŘÍ HORÁČEK
V září 2010 si připomnělo Gymnázium v Nové Pace 100 let od svého založení. Oslavy doprovázely dva almanachy, z nichž je-
den obsahuje přes sto medailonků, věnovaných významným osobnostem, které školou prošly. Gymnázium ve všech dobách 
významně ovlivňovalo život našeho města, a tak bychom vám chtěli v naší rubrice Osobnosti gymnázia lidi, kteří zde působi-
li, průběžně představit. Dnes vás seznámíme s ředitelem Ústavu teoretické fyziky MFF UK Jiřím Horáčkem, příště s operním 
zpěvákem a sólistou opery ND Alešem Hendrychem.

Jiří Horáček
ředitel Ústavu teoreti cké 

fyziky MFF UK

Publikoval přes 85 prací v recenzo-
vaných zahraničních i našich časopi-
sech, řadu konferenčních příspěvků a 
je spoluautorem monografie Theory 
of Resonances, která vyšla v koedici 
Kluwer-Dordrecht – Academia. Před-
nesl řadu přednášek na významných 
světových pracovištích (University of 
Tokyo, Japonsko, Flinders University, 
Adelaide, Austrálie, Harvard Universi-
ty, USA, ICTP Trieste, Itálie, Open Uni-
versity Molton Keynes, Velká Británie, 
University,…). Je ženatý od roku 1974 a 
má dvě dcery. 
Pracuje na pomezí teoretické a mate-
matické fyziky. Specializuje se na teorii 
srážek, jmenovitě na rezonanční srážky 
elektronů s molekulami. 
Novopackému gymnáziu je vděčen 
hlavně za to, že se naučil samostatně 
studovat a zvládat větší celky. 

Zdroj: rodinný archiv
Šárka Horáková

tulu RNDr. a v roce 1975 vědecké hod-
nosti CSc. Po skončení aspirantury byl 
zaměstnán stále na katedře teoretické 
fyziky, nejprve jako odborný pracovník, 
posléze jako vědecký pracovník. V roce 
1986 získal cenu Českého literárního 
fondu. V témže roce mu byl přiznán 
Akademií věd ČR vědecký kvalifikační 
stupeň „samostatný vědecký pracov-
ník“ a v roce 1992 stupeň „vedoucí vě-
decký pracovník“. V roce 1991 obhájil 
doktorskou disertační práci a byla mu 
přiznána vědecká hodnost DrSc., v roce 
1992 byl jmenován docentem pro obor 
fyzika, směr teoretická fyzika a v roce 
1997 profesorem pro tentýž obor. Od 
roku 2003 je ředitelem Ústavu teoretic-
ké fyziky MFF UK. V letech 1979-1981 
absolvoval studijní pobyt na Tohoku 
University v Sendai v Japonsku. V roce 
1990 byl hostujícím profesorem na 
University of Southern California v Los 
Angeles a v roce 1994 byl pozván k roč-
nímu přednáškovému pobytu na Tech-
nische Universität München. 

HRÁTKY S PAMĚTÍ ANEB NENECHTE MOZEK ZLENIVĚT
Lidská paměť není nic jiného, než schopnost zaznamenávat životní zkušenosti . Dokud nám funguje 
perfektně, nestaráme se o ni, nemáme k tomu důvod. Ale běda, když najednou začne vynechávat.

Co dělat?
 Stejně jako svaly i paměť můžeme naštěstí  cvičit. Pokud se o tom chcete sami přesvědčit, přihlaste se 

do kurzu trénování paměti , který pořádá Městská knihovna v Nové Pace.

První setkání proběhne ve středu 15.10.2014  v 15 hodin.
Další pokračování se uskuteční 22.10., 29.10. a 5.11.2014. 

 Zájemci se mohou hlásit osobně v Městské knihovně,
telefonicky na čísle 493 722 500 nebo e-mailem: npknihovna@monix.cz . 

Trénování paměti  je určeno každému, kdo se chce naučit základní paměťové techniky.
Nezáleží ani na věku, ani na vzdělání. Neváhejte, kapacita kurzu je omezena.

Těšíme se na Vás.
St.Benešová, Městská knihovna 
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4. září si při-
p o m e n e m e 
100. výročí 
úmrtí  spiso-
vatele Josefa 
Karla Šlejhara 
(4. 9. 1914). 
Narodil se ve 
Staré Pace 
17. října 1864 
ve stejném 
domě jako fi -
lolog Jindřich 
Niedrle. (oba 

mají pamětní desku v zahradě u Maťátkovy 
vily - dnes v katastru Nové Paky). Díky otci, 
který byl tkalcovským faktorem, poznal už 
v dětství život obyčejných tkalců. Z novo-
packé školy odešel na reálku v Pardubicích a 
později na techniku do Prahy. Zde studium 
nedokončil, a tak pracoval jako technický 
úředník v Kopidlně a v Pečkách. V roce 1890 
se opět vrací do Prahy, kde se stává správ-
cem v keramické továrně. Prvního literár-
ního úspěchu dosáhl povídkou „Kuře me-
lancholik“. Tato tvorba mu působila potí že 
a konfl ikty s novopackými maloměšťáky a 
později i s lidmi z Kalné, kam později odešel. 
Po vydání povídky „Vraždění„ se opět stě-
huje do Prahy. Tam však také dlouho nena-
lézá klid a vrací se k rodičům do Nové Paky. 
Nakonec po střídání různých zaměstnání se 
opět stěhuje do Prahy, kde učí na obchodní 
akademii až do  své smrti  v roce 1914.

Rovněž 4. září si vzpomeneme na 65. výročí 
úmrtí  Josefa Jíry. (vlasti vědný pracovník, řídí-
cí učitel a správce muzea). Narodil se v Rad-
kyni u Nové Paky 6. října 1863. Po vystu-
dování učitelského ústavu v Hradci Králové 
nejdříve učil ve Dřevěnici. V roce 1895 se 
vráti l do Nové Paky a ihned působil v pě-

MUZEUM A KLENOTNICE

  NĚKTERÁ ZÁŘIJOVÁ VÝROČÍ

Josef Šlejhar

tectvu. V době okupace naší země odešel 
přes Polsko, Sovětský svaz a Středozemní 
moře do Francie. Tam až do kapitulace 
Francie bojoval u letectva. Spolu s dalšími 
českými piloty přešel do Anglie, kde po 
výcviku bojoval u 311. bombardovací pe-
rutě v bitvě o Anglii. Byl zde povýšen do 
hodnosti  podporučíka, a účastnil se bojo-
vých úkolů nad Evropou. V roce 1942 byl 
sestřelen nad Holandskem u Tillburgu. Zde 
je také pochován.

19. září si při-
p o m e n e m e 
95. výročí 
narození Ing. 
Vladimíra Sva-
tého. (19. 9. 
1919 v Nové 
Pace). Hodně 
bylo diskuto-
váno ohledně 
místa jeho na-

rození. V našem muzeu však máme jeho 
dopis, kde potvrzuje své narození v Nové 
Pace v č. p. 523 poblíž marketu LIDL. Ro-
diče Vladimíra měli malou texti lní továrnu 
v Roztokách a prodejnu v Nové Pace, tak-
že již od mládí se pohyboval v tomto od-
větví průmyslu. Po absolvování Gymnázia 
v Nové Pace se věnoval rodinnému podni-
kání, a až v roce 1950 přešel do podniku 
NOPAKA, kde společně se Stanislavem Za-
hradníkem pracoval na vynálezu tryskové-
ho stavu. V šedesátých letech již působil ve 
Výzkumném ústavu texti lním v Liberci, kde 
také dokončil vynález tryskového stavu. 
Jeho stavy byly sériově vyráběny a licence 
prodány do USA a Japonska. Vladimír Sva-
tý zemřel 2. 2. 1986 v Liberci.

Jiří Čejka
(použitá lit. Miloslav Bařina

“Rodáci pro Achát“)

veckém spol-
ku Hlasoň. 
Byl zvolen 
také jednate-
lem a později 
p ř e d s e d o u 
okrašlovacího 
spolku. V roce 
1906 byl jed-
ním z hlavních 
organizátorů 
květi nové vý-
stavy. Podí-

lel se na vzniku parků a stromových alejí 
v našem městě. (Jírovy sady pod železnič-
ní zastávkou, které jsou v současné době 
v rekonstrukci).
Jíra byl též pověřen do funkce správce no-
vopackého muzea. Získal do sbírek velké 
množství předmětů a důležitých doku-
mentů a informací z historie našeho měs-
ta. Rovněž má velkou zásluhu na vydání 
třídílné novopacké monografi e, která je 
stálým zdrojem zajímavých informací a 
dokumentů i v dnešní době. Zemřel 4. 9. 
1949 v Nové Pace.

13. září uply-
ne 100 let 
narození vá-
lečného let-
ce Jaromíra 
Brože. Vy-
chodil reálku 
v Nové Pace 
v roce 1932 a 
pak pokračo-
val ve studiu 
v učitelském 
ústavu v Ji-
číně. Později 

učil v Trutnově a v Boru u České Lípy. Po 
presenční vojenské službě nastoupil k le-

Josef Jíra

Vladimír Svatý

Jaromír Brož

UPOZORNĚNÍ
Ve výstavních prostorách Suchardova 

domu probíhá výstava obrazů 
Vladimíra Komárka, která potrvá do 

28. září 2014.

Srdečně vás zveme ke zhlédnutí   této 
zajímavé výstavy.
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ZE STARŠÍCH KRONIK MĚSTA: PŘED 240 LETY, V ROCE 1774 BYLA 
ZAVEDENA POVINNÁ ŠKOLNÍ DOCHÁZKA
Kolem tohoto výročí se vždy rozvine ši-
roká diskuse o termínech povinná a trivi-
ální, ale to není asi tak důležité. Je prav-
dou, že výuka ve školách existovala již 
dříve soukromě a jednotlivě, ale i zčásti  
hromadně na farních, městských i jiných 
školách. O vzdělání měla zásluhy církev 
a prvními učiteli byli často místní faráři. 
Školská reforma byla for-
mulována Všeobecným 
školním řádem ze dne 6. 
12. 1774. Zde byl poprvé 
v historii vysloven zájem 
státu o vzdělání obyva-
telstva, což je v patentu 
vyjádřeno především na-
řízením o vytvoření ve-
řejných škol. Souviselo to 
pochopitelně s prudkými 
změnami v období osví-
cenectví a lze vysledovat 
i jisté charitati vní stopy 
v dohledu nad dětmi pro 
ulehčení povinností  rodi-
čů. Možná by dnes dost 
děti  rozesmál text letáčku, 
na kterém bylo napsáno:
„Radost z to dítky mějte,
za šťastné se pokládejte.
Pokud se vám dovolí
chodit denně do školy.“
Všeobecný školní řád
z 6. 12. 1774, slovy císa-
řovny Marie Terezie vy-
zýval rodiče, aby své děti  
ve věku 6 – 12 let posílali 
do škol, kde byla předpo-
kládána hromadná výuka 
společná pro dívky i chlap-
ce. Povinná školní docház-
ka byla šesti letá, s výjim-
kou pro letní období, kdy 
děti  na vesnici pomáha-
ly při polních pracích, a 
proto se nemusely školní 
docházky zúčastňovat. 
Vyučovalo se trivium, to je čtení, psaní a 
počítání, to ovšem nebyla žádná novinka 
a „vynález“ Marie Terezie, navíc se také 
vyučovalo náboženství a křesťanská mo-
rálka. 
Antonín Kotí k ve svém rukopise zazna-
menal zprávu Městského úřadu v Nové 
Pace z 28. března 1774 o stavu školství, 
tedy před zavedením patentu o povinné 
školní docházce. Cituji volně, na přeskáč-
ku a s poznámkami:
„Jest prý škola od kamene vystavená 
(byla postavena r. 1727, vedle kostela, 

torovi za to pomáhati  v hudbě na kůře a 
jinde… .“ Tolik tedy ze starých záznamů. 
Připomínám ještě některá kulatá výro-
čí o školství, která jsem našel. Před 220 
lety, v roce 1794 byla ke škole směrem ke 
kostelu přistavěna jedna světnice, takže 
se od té doby začalo vyučovat ve dvou 
třídách. V roce 1824 (před 190 lety) byl 

v Nové Pace ustaven 
druhý podučitel, tak-
že se počalo vyučovat 
ve třech třídách. Škola 
však v roce 1827 vyho-
řela (byl to už třetí  po-
žár školy) a až do roku 
1835 se učilo v různých 
domech. V roce 1834 
začala se rozšiřovat 
škola a přistavěno pa-
tro, vyučovat se zača-
lo 1835. V roce 1864, 
tedy před 150 lety, byl 
zbořen domek č. 12  a 
323. Na tom místě byla 
vystavěna nová škol-
ní budova, jejíž stav-
ba stála 23.000 zl. Po 
mnohých bojích bylo 
docíleno, že ředitelem 
hlavní školy se stal 
světský učitel Antonín 
Wolf.  Od 1. prosin-
ce 1884 (130 let) byly 
odděleny dívčí třídy 
od tříd chlapeckých a 
byla zřízena samostat-
ná dívčí škola. V roce 
1890 byla otevřena 
měšťanská dívčí škola 
pro kterou bylo přista-
věno patro na škole u 
farního kostela. V roce 
1904 (110. výročí) byla 
v novorenesančním 
slohu postavena obec-
ná a měšťanská škola 

podle projektu pražského architekta Vra-
ti slava Pasovského. V roce 1913 a 1914 
byla stavěna krásná budova vyšší státní 
reálky podle projektů prof. architekta 
Ladislava Skřivánka. Události  I. světové 
války stavbu prodlužovaly, a tuším v roce 
1915 se začalo učit v ne zcela dodělané 
budově. Tolik tedy jenom několik pozná-
mek k zavedení povinné školní docházky 
před 240 lety. Pěkný nový školní rok uči-
telům i žákům přeje

Miloslav Bařina

pod ní byla zřízena solnice a špitál) a ob-
sahuje jednu dostatečnou světnici pro 
žáky, a menší pro učitele, kromě jiných 
potřebných místností . Nynější kantor, Jan 
Holman, 64 let stár…, drží si preceptora, 
jménem Franti ška Míšenského, městské-
ho synka, jemuž platí  12 zl. ročně a dává 
mu u sebe byt a stravu. Školu navštěvu-

je prý 70 žáků, kteří od 4 do 6 let učí se 
písmena znáti  a slabikovati  a počátků 
křesťanského náboženství a za ně platí  se 
týdně 1 kr., od 6 do 8 let se učí číst, psát 
a prvním pěti  druhům počtů, též katechi-
smu a dobrým mravům a za ty se platí  po 
2 kr., děti  od 8 do 14 let cvičí se v kraso-
psaní a dalších vědomostech a za ty platí  
po 3 kr. Od 10 do 12 let se učí zpěvu, hře 
na housle a varhany a jiné nástroje hu-
dební, vzdělávají se dále ve psaní a po-
čtech a v jiném umění, také němčině se 
učí a za ty se již neplatí , musí panu kan-
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Městské kulturní středisko - F. F. procházky 101, Nová Paka, tel./fax 493 721 928, www.kultura-novapaka.cz

PROBLEMATIKA PŘEDVÁDĚCÍCH
PRODEJNÍCH AKCÍ
beseda ČOI
středa 10. 9. 2014 v 10.00 hod., malý sál, vstupné zdarma
akci pořádá sociální odbor MÚ Nová Paka
Zástupce inspektorátu České obchodní inspekce poskytne po-
znatky z kontrolní činnosti  předváděcích akcí, v případě vašeho 
zájmu je možné do tématu zařadit i další aktuální problemati -
ku z oblasti  ochrany spotřebitele. 
Přetrvává znepokojivá situace, kdy jsou ze strany různých 
podnikatelských subjektů nabízeny spotřebitelům, zejména 
seniorského věku, zdánlivě výhodné nabídky na kulturní akce 
nebo zájezdy s prezentací a možností  nákupu výrobků. Využijte 
možnosti  získat informace, které vás před takovými klamavými 
prakti kami ochrání. Využijte možnosti  přímo se dotázat odbor-
níků, kteří jsou k řešení této problemati ky kompetentní. 
Bližší informace získáte: Městský úřad Nová Paka, sociální od-
bor – Mgr. Jana Vrbová, tel. 493 760 158 

HRANÍ BEZ HRANIC – GRANIE BEZ GRANIC
divadelní festi val
úterý 16. 9. 2014 od 9.00 do 12.30 hod., v prostorách MKS
akci pořádá ŽBB Nová Paka
Divadelní/taneční/hudební vystoupení organizací sociálních 
služeb a partnerských organizací.
Doprovodný program – výstava výrobků zdravotně posti že-
ných, eukanisti ka a další.
Přijďte se podívat na zábavu bez předsudků!

ČASOSTROJ 
aneb toulání historickou Pakou
neděle 21. 9. 2014 od 14.00 do 17.00 hod.
Na dvoře MKS můžete navští vit stanoviště „Tady je Krakonošo-
vo“ s dílničkou, hudbou a občerstvením. Na celé akci se podílejí 
Městská knihovna, DDM Stonožka, ZŠ Husitská, ZŠ Komenského, 
SOŠPg, ZUŠ, Hasiči, MKS a další šikovní lidé z Nové Paky a okolí.

MOZARTISSIMO – unikátní představení slav-
ných árií a oper Wolfganga Amadea Mozarta 
Aleš Hendrych a Marie Fajtová - zpěv, Gabri-
ela Krčková – hoboj, zobcová fl étna, Štěpán 
Koutník – klarinet, Vladimír Lejčko - fagot
čtvrtek 25. 9. 2014 v 19.30 hod., velký sál, vstupné 180 Kč
Mozarti ssimo není běžným koncertem vážné hudby, ale využí-
vá pověstného Mozartova humoru a s osvěžujícím vti pem uvá-
dí na scénu výběr z oper Figarova svatba, Don Giovanni, Únos 
ze Serailu a Kouzelná fl étna v barvitém aranžmá pro zpěvní 
hlasy, hoboj, klarinet a fagot. V koncertu se představí rodák z 
Nové Paky, sólista Národního divadla Aleš Hendrych a rodačka 
z Lomnice n. P. Marie Fajtová.

OSTROV SPLNĚNÝCH PŘÁNÍ
loutková pohádka LS Zvonek Hořice
sobota 27. 9. 2014 v 15.00 hod., vstupné 25 Kč
Vojtěch Cinybulk
Pohádka je o tom, jak Kašpárek prožije velice neobvyklé dob-
rodružství. Podstoupí zápas se zlou čarodějnicí, s tlupou ne-
bezpečných pirátů, s bouří na širém moři... Dostanete se na 
pustý ostrov, kde každý hledá kouzelnou modrou perlu, která 
splní každému jedno jakékoli přání. A co si od modré perly 
bude přát Kašpárek...?

ODPOLEDNE S DECHOVKOU
hraje kapela Achát
neděle 28. 9. 2014 v 15.00 hod., malý sál, vstupné 50 Kč

Připravujeme:

PODKRKONOŠSKÁ DECHOVKA
koncert ve velkém sále
3. 10. 2014

BÍLÁ NĚŽNÁ KRÁSA 
výstava sbírky krajek Heleny Bucharové
4. 10. 2014

KRÁLOVA ŘEČ 
zájezd do Divadla pod Palmovkou Praha
5. 10. 2014

CARMINA
soubor barokní hudby v kostele sv. Mikuláše
12. 10. 2014

HANKY PANKY
travesti  show
15.10. 2014

MORAVANKA JANA SLABÁKA
12. 11. 2014

ORCHESTR VÁCLAVA HYBŠE
16. 12. 2014
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ČASOSTROJ ANEB TOULÁNÍ
HISTORICKOU PAKOU

Cestovat v čase by chtěl skoro každý. Každý z jiného důvodu. 
Cestovat do minulosti můžeme ve vzpomínkách, ale jen tam, kam naše paměť stačí. Ale co se podívat do minulosti, 

kde žil náš prapředek a nemuset opustit místo, kde zrovna jsem. Takovou věc vám umožní Časostroj – stroj, který nás 
přenese do minulosti i do budoucnosti. A my vám tuto možnost nabízíme. 

V neděli 21. 9. 2014 od 14 do 17 hodin se v Nové Pace na určitých místech posune čas do různých dob naší historie.
Zveme vás na procházku po Nové Pace „trochu jinak“. V neděli odpoledne můžete potkat historické postavy,

ale i obyčejný lid, který žil kdysi dávno.

Pojďte s námi na procházku Novou Pakou. A kdekoli na této trase (lesoparkem od bývalého altánu nad stadionem, 
na stadion  a také do zimní haly,  k hasičům, ke skautskému domu, ke knihovně, k Suchardovu domu, ke klášterním 
schodům nebo ke Gernatovu domu) zjistíte, že se posunul čas. Uvidíte běžný život ve středověku, potkáte zajímavé 

lidi a zajímavé situace. Hasičské vybavení z přelomu století, božstva, paulány a jejich bylinkové umění, slavné rodáky, 
hokejové legendy a několik překvapení navíc. 

Časostroj se pokusí oživit vaše znalosti o
 Nové Pace a její historii. Možná se i něco nového dozvíte, nebo se jen tak projdete a necháte pracovat svoji fantazii.
Procházka je pro všechny věkové kategorie. Kdo chce, může se podívat na divadlo a scénky, nebo poslouchat hudbu.

Kdo raději tvoří rukama, tak se zapojí do různých činností, a kdo má rád hádanky a kvízy, tak si taky přijde na své. 

Na celé akci se podílejí: 
Městská knihovna Nová Paka, DDM Nová Paka, SOŠPg Nová Paka, Základní školy Komenského a Husitská Nová Paka, 

ZUŠ, hasiči, hokejisté, Novopacké sklepy  a další šikovní lidé z Nové Paky a okolí.

Kdy: Neděle 21. 9.2014 v čase 14-17 hodin
Kde: Nová Paka – lesopark nad stadionem - přírodní divadlo, hasičská zbrojnice, skautský dům, zimní stadion,  Městská 

knihovna, Suchardův dům, Klenotnice, Klášterní chrám Nanebevzetí Panny Marie, Kino, MKS / dvůr/ a další místa…
Pro koho: Od nejmenších po nejstarší. Přijďte a nechte se překvapovat.

Těší se na Vás pořadatelé.

ŽÁDOST O POMOC
obracíme se na občany města Nové Paky se žádostí  o pomoc. V letošním roce jsme začali restaurátorské práce na 

hřbitovní kapli P. M. Bolestné u hřbitova opravou vitráží. Některé vitráže jsou poničené
a chybí písmo. Prosíme občany, fotospolky a majitele historických fotografi í o pomoc se zjištěním podoby nápisů 
u jedné z vitráží. Fotografi e si můžeme osobně vyzvednout, nebo je možné naskenovat a zaslat mailem na adresu 
darilkova@munovapaka.cz<mailto:darilkova@munovapaka.cz>, telefonní číslo 493 760 202. Děkujeme předem 

všem, kteří nám mohou pomoci. H. Dařílková

Prodej slepiček 
Drůbež Červený Hrádek,fi rma Dráb, oznamuje svým zákazníkům,že opět prodává slepičky snáškových plemen 

Lohmann hnědý, Tetra hnědá a Dominant–černý, modrý, žlutý, kropenatý a bílý.
Stáří: 15-20 týdnů. Cena 149 -180,- Kč/ks dle stáří.

Neprodáváme malé kuřice, ale téměř dospělé slepičky pouze našeho chovu!
Prodej se uskuteční: V neděli 21. září a 19. října 2014

Nová Paka – u vlak. nádraží poblíž supermarketu - 16. 25 hod.
Při prodeji slepiček - výkup králičích kožek - cena dle poptávky.

Případné bližší informace: Po-Pá 9.00 - 16.00hod , tel. 601576270, 606550204, 728605840
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KULTURNÍ KALENDÁŘ

ZÁŘÍ

název akce místo, čas pořadatel
1. po Výstava fotografi í 

Vladimíra 
Herbrycha

Výstava obrazů 
Vladimíra Komárka

Městská 
knihovna, do 
30. 9. 2014

Výstavní síň 
Suchardova 
domu,
do 28. 9. 2014

Městská 
knihovna

Městské 
muzeum

10. st Problemati ka 
předváděcích 
prodejních akcí – 
beseda

MKS, malý sál 
10.00 hod.

Sociální 
odbor MÚ

16. út Hraní bez hranic 
– Granie bez granic

MKS, 9.00 – 
12.30 hod.

ŽBB

18. čt Divadlo Sklep Hudební 
sklepy, 20.00 
hod.

Novopacké 
sklepy

21. ne Časostroj Hudební 
sklepy, 20.00 
hod.

Městská 
knihovna, 
DDM Sto-
nožka, ZŠ 
Husitská, ZŠ 
Komenské-
ho, SOŠPg, 
ZUŠ, Hasiči, 
MKS a další

24. st Grafoterapie aneb 
Rukopisem k 
rozvoji osobnosti 

Městská 
knihovna, 
17.00 hod.

Městská 
knihovna

25. čt Mozarti ssimo – 
operní árie

MKS, velký 
sál, 19.30 
hod.

MKS

27. so Ostrov splněných 
přání – loutková 
pohádka

MKS, malý sál,  
15.00 hod.

MKS

28. ne Odpoledne s 
dechovkou – Achát

MKS, malý sál, 
15.00 hod.

MKS

ATELIÉR KERAMIKY
Ateliér keramiky KK. se sedmnácti letou tradicí přijme

tři nové frekventantky kursu, třeba i úplné 
začátečnice.

Těšíme se na Vás jednou měsíčně v učebně VV
na Gymnáziu a SOŠPg v Nové Pace
vždy v úterý od 17.30- 20.30 hod.

Jedno volné místo je i v Kursu kresby a malby pro 
dospělé

(pravděpodobně čtvrtek 16.30- 18. 30 hod.)

Kontakt - email: Katerina.Krausova@gymnp.cz
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Lomnická 76, Nová Paka 

E-mal: Kinopaka@seznam.cz                      

Retro

15.00 

Mikulášovy patálie 
na prázdninách 

17.30 

Velká nádhera

Po
01

St
10

Zárí 2 0 1 4 

Nová Paka

Program, info: Facebook Kino Nová Paka

Nová Paka

So
06
19.00 Vyjímeènì zdaøilý dokument mapuje jednoho                           

z nejslavnìjších muzikantù všech dob. Pøibližuje jeho 
dìtství v Liverpoolu, éru Beatles, sólovou kariéru                          
i soukromý život. Ve filmu se objevují videozáznamy, 
nahrávky a rozhovory nejen se samotným Harrisonem, ale 
i s dalšími osobnostmi hudebního svìta. Všichni mluví 
otevøenì o Harrisonovì výjimeèném talentu, ale i o jeho 
vnitøních rozporech, prudké povaze, experimentech                    
s drogami a náklonnosti vùèi ženám. I pøes velmi dlouhou 
stopáž  si dokument udržuje spád a poutavost diváka. 
Dokumentární /  životopisný / 2011 / 208 min 
Režie: Martin Scorsese / Kamera: Robert Richardson 
Hrají:George Harrison, Paul McCartney, Ringo Starr, John 
Lennon, Eric Clapton, George Martin, Yoko Ono
Vzhledem k délce filmu/ 3h. 20min./ bude v polovinì 
filmu pauza na obèerstvení a debatu. 
 Vstupné 75,-

20.00 

17.30 

Love song 
Scénárista a režisér John Carney se podobnì jako v úspìšném 
hudebním dramatu Once  vrací do prostøedí muzikantù a na 
jeho pozadí buduje dìj milostné komedie o problémech i 
radostech, které hrdinùm pøináší láska a každodenní realita, 
ve které se snaží prosadit a najít své místo. Chlad Britských 
ostrovù vymìnil za letní New York a film ovìnèil savojským 
humorem. Love song perfektnì naplòuje svùj žánr. Navozuje 
pøíjemný pocit, je milý, nevtíravý, vizuálnì podaøený a v 
neposlední øadì má také velmi povedený hudební doprovod.
Komedie / Drama / Romantický / Hudební / USA / 2013 /
104 min / Hrají: Keira Knightley, Mark Ruffalo, Hailee Steinfeld, 
Catherine Keener.    Vstupné 65,-
 

20.00 

St
03

15.00 

Lego pøíbìh
Pøíbìh  filmu, natoèeného pomocí poèítaèové animace podle 
pùvodního scénáøe, sleduje osudy Emmeta, obyèejné, 
pravidel dbalé a dokonale prùmìrné mini-figurky LEGO, 
která je omylem považována za nejvýjimeènìjší osobu, která 
jediná mùže zachránit svìt. Je odveden do spoleèenstva 
cizincù, kteøí se vydali na velkolepou výpravu proti zlému 
tyranovi. Emmet je na takovou cestu až k popukání zoufale 
nepøipraven.
Animovaný / Akèn  / Komedie / Rodinn  USA / Austr lie / 
Dánsko / 2014 / 100 min.   Vstupné 65,-

í ý á

So
13

Lomnická 76, Nová Paka / E-mal: kinopaka@seznam.cz                      

Je tu konec školního roku a dlouho oèekávané prázdniny jsou 
koneènì tady. Malý Mikuláš, jeho rodièe a babièka vyrazili   
k moøi a ubytovali se v hotelu Beau-Rivage Hotel.
Komedie / Rodinný / Francie / 2014 / 95 min.  Vstupné 65,-

Vizuálnì podmanivé komediální drama o hledání smyslu 
vlastní existence a smíøení se s vìènì plynoucím èasem. 
Sorrentino podává kritiku souèasné spoleènosti, žijící                       
v povrchnosti, pøetváøce a zaslepenosti. Zoufalý Babylon 
zbohatlíkù, politikù, zloèincù, filmových hvìzd, umìlcù, 
intelektuálù, ale i komplikovaných i nestálých vztahù ožívá 
v starovìkých budovách a gigantických vilách Øíma.
Drama / Komedie Itálie / Francie / 2013 / 141 min
Režie: Paolo Sorrentino / Hrají: Toni Servillo, Sabrina Ferilli,  
vstupné 65,-

George Harrison: 
Living in the material World 

25. ze šedesátých I
Dvoudílný celoveèerní dokument 25 ze šedesátých aneb 
Èeskoslovenská nová vlna pøedstavuje komplexní pohled na 
fenomén èeské a slovenské nové vlny v kulturních                     
a spoleèenských souvislostech epochy šedesátých let. Dvacet 
pìt stìžejních snímkù komentovaných jejich tvùrci                            
a filmovými historiky nabízí divákovi dramatický vhled do 
období zlaté éry spoleèné kinematografie.
Dokumentární / Èesko / Slovensko / 2010 / 100 min
Hrají: Miloš Forman, Jan Nìmec, Ivan Passer, Vìra Chytilová, 
Otakar Vávra, Jiøí Menzel, Vojtìch Jasný atd.  / vstupné 65,-

17.30 
20.00 

St
17
17.30 
20.00 

Film-Bez záruky
Nechte se pøekvapit

Miroslav Krobot natoèil svùj první celoveèerní film                          
a spoleènì se svým spolužákem z gymnázia, dnes 
psychologem Lubomírem Smékalem, k nìmu také napsal 
scénáø. Naèernalá filmová komedie je  pøíbìhem mladé 
ženy, která namísto kariéry uèitelky, vede hospodu na malé 
vesnici, ve které se scházejí všichni obyvatelé. Mezi nìkolika 
místními neperspektivními muži aktivnì hledá životního 
partnera. Film vypráví také pøíbìhy nìkolika dalších 
obyvatel, jejichž osudy se vzájemnì proplétají, a jeho dìj je 
zasazen do horské vesnice kdesi v Jeseníkách. Z tohoto 
prostøedí pocházejí i oba autoøi scénáøe.
Komedie / Drama / Èesko / 2014 / 102 min
Hrají: Tatiana Vilhelmová, Lenka Krobotová, Johanna Tesaøová, 
Ivan Trojan, Jaroslav Plesl, Simona Babèíková  / vstupné 75,-

/ 

So

17.30 
20.00 

Díra u Hanušovic 

27

. 

Máte rádi pøekvapení? Pøijdte a nechte se (pøíjemnì) 
pøekvapit filmem, který jste nejspíš ještì nevidìli! 
Zaruèenì odehrajeme film. Nezaruèíme, že se Vám bude 
líbit. Nezaruèíme žánr, zaruèíme kvalitu. Zaruèenì pøedem 
neplatíte vstupné. To zaplatíte až pøi odchodu a jen 
takové, jaké si film podle Vás zaslouží..

25. ze šedesátých II

24
17.30 
20.00 

Fair Play
Pøíbìh o mladé atletce, která se v normalizaèním 
Èeskoslovensku dostane do státem øízeného dopingového 
programu, je díky dopingovým skandálùm ve vrcholovém 
sportu neustále aktuální. Producenty z Negativu, Kateøinu 
Èernou a Pavla Strnada, v jejichž dílnì vznikly napøíklad 
filmy Alois Nebel, Protektor nebo Štìstí, zaujalo na scénáøi 
kromì dramatického pøíbìhu téma boje o lidskou dùstojnost, 
kterou komunistický režim tak dùslednì pošlapával. Film 
vznikl v èesko-slovensko-nìmecké koprodukci.
Drama Èesko / Slovensko / Nìmecko / 2014 / 100 min
Režie: Andrea Sedláèková 
Hrají: Judit Bárdos, Aòa Geislerová, Eva Josefíková, Roman Luknár
vstupné 75,-

So
13
17.30 
20.00 

St

20
So

Dvoudílný celoveèerní dokument 25 ze šedesátých aneb 
Èeskoslovenská nová vlna pøedstavuje komplexní pohled na 
fenomén èeské a slovenské nové vlny v kulturních                     
a spoleèenských souvislostech epochy šedesátých let. Dvacet 
pìt stìžejních snímkù komentovaných jejich tvùrci                            
a filmovými historiky nabízí divákovi dramatický vhled do 
období zlaté éry spoleèné kinematografie.
Dokumentární / Èesko / Slovensko / 2010 / 100 min
Hrají: Miloš Forman, Jan Nìmec, Ivan Passer, Vìra Chytilová, 
Otakar Vávra, Jiøí Menzel, Vojtìch Jasný atd.   /vstupné 65,-
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PŘEDSTAVUJE SE VÁM

HOSPODSKÝM PROTI SVÉ VŮLI
V tomto čísle Achátu bychom vám rádi 
představili zajímavou osobnost novo-
packého kulturního života. Tou osob-
ností  je David Horáček, hospodský z 
Novopackých sklepů. Proč tedy píšu o 
kulturním životě? No protože David ne-
jen, že provozuje restauraci, ale hlavně 
na její půdě pravidelně pořádá koncerty 
a literární čtení. Já jsem Davida trochu 
vyzpovídala, protože si myslím, že by 
bylo zajímavé dozvědět se, jak to všech-

no začalo.
David Ho-
ráček se 
narodil v 
J i l e m n i -
ci, odkud 
pocházej í 
jeho rodi-
če, ale až 
do dospě-
losti  žil v 
Praze. Vy-
s t u d o v a l 
F a k u l t u 

tělesné výchovy a sportu, závodně lyžo-
val, dokonce působil i jako trenér. Jeho 
disciplínou bylo alpské lyžování. Říkáte 
si asi, jak se z profesionálního lyžaře 
stane hospodský. Taky mě to zajímalo. 
Rodina Horáčkových získala v Nové 
Pace několik budov v resti tuci a rozhod-
li se začít podnikat. S jejich domem sou-
sedila nevzhledná, polorozpadlá ruina, 
tak si řekli, že ji koupí a zkusí opravit. 
V domě byla krásná sklepení s klenutý-
mi stropy a bylo jasné, že má duši a at-
mosféru. Říkali si, že by tam mohla být 

tronací Vaška Koubka, ale kapely si zve 
David sám. A baví ho to. To je také vidět 
na první pohled, když do Novopackých 
sklepů zavítáte. Ať už přijdete na kon-
cert nebo jen tak posedět.  Mají  zkrátka 
atmosféru. Nejdete se tam jenom najíst 
a napít, ale víte, že tam vždycky potká-
te někoho známého, popovídáte si, je 
vám tam zkrátka dobře. Ono se toti ž 
pozná, když člověk něco dělá s láskou a 
nadšením. Když byste nakoukli do Davi-
dovi kanceláře, pravděpodobně ho za-
sti hnete, jak sedí a poslouchá muziku. 

Stále toti ž přemýšlí, jakého zajímavého 
muzikanta nebo kapelu by mohl pozvat.
Tak teď už víte, jak to všechno začalo. 
A jak to bude pokračovat? Vzhledem k 
tomu, že k Novopackým sklepům při-
bylo ještě kino, tak nápadů je spousta. 
Tak někdy přijďte na koncert, fi lm nebo 
na autorské čtení a poznejte jednoho z 
mnoha „packých bláznů“. A že je půvo-
dem z Prahy? Myslím, že Pačáci ho už 
dávno přijali za svého.

Lenka Šulcová

třeba pěkná vinárna nebo klub. Jak ale 
opravy pokračovaly, bylo stále jasnější, 
že by bylo nejlepší v domě vybudovat 
restauraci. Opravy nebyly snadné, bu-
dova byla ve velmi špatném stavu. Vše 
se ale podařilo citlivě zrekonstruovat, 
klenby zachovat, v zadní části  byla opra-
vena i studánka a na půdě vznikl velký 
prostor s barem. V této době ale ještě 
nikdo neuvažoval o jeho využití  pro po-
řádání koncertů a kulturních akcí. 
Stále jsem ale ještě pořádně nevysvět-
lila, proč David přestal lyžovat a začal 
točit pivo v hospodě. Od začátku měl 
plán, že opravené prostory pronajme. 
To se bohužel, nebo možná bohudík, 
nepodařilo, a tak David musel chtě ne-
chtě sundat přezkáče, a začít se zajímat 
o to, jak vlastně funguje taková restau-
race, jaké má být vybavení profesio-
nální kuchyně, kde mají nejlepší hovězí 
na steak a podobně. Všechno se učil za 
pochodu. 
Jednoho dne se u něho v restauraci ná-
hodou (i když všichni víme, že náhody 
neexistují) zastavil písničkář Václav Kou-
bek a byl okouzlen atmosférou Novo-
packých sklepů. S Davidem našli společ-
nou řeč, slovo dalo slovo a nápad byl na 
světě. Václav v Nové Pace zřídil konzulát 
Hudebních sklepů a na půdě se začaly 
pravidelně konat koncerty. A takhle to 
tedy začalo.
Od té doby už uplynulo mnoho času. Bez 
koncertů ve „Sklepích“ si už nikdo no-
vopacký kulturní život nedovede před-
stavit. Vystřídalo se tu už mnoho kapel 
a  písničkářů, i když už to není pod pa-

David Horáček



32 ACHÁT - měsíčník pro občany Nové Paky a okolí

Z NOVOPACKÉHO SPORTU
    BAKAKO NOVÁ PAKA JE VICEMISTREM REPUBLIKY
    VE 24 HODINOVCE
Červenec a srpen zpravidla bývají trochu 
slabší, co se týče množství pořádaných cyk-
listi ckých závodů, ale zase tolik nás to mrzet 
nemusí. Přeci jen sezóna už se blíží ke kon-
ci, je třeba si trochu odfrknout a pořadatelé 
a závodníci taky musí vzít své děti  k moři, 
k babičce, do hor..., zkrátka jim dopřát po-
řádné prázdniny. Nicméně nějaký závod na 
protažení nohou se vždycky najde. Třeba 
hned za humny v Lomnici, kde se 28. červ-
na konal tradiční Krkonošák. Pod skokan-
skými můstky startovalo cel-
kem 9 jezdců z Bakaka a byly 
z toho dvě bronzové medaile 
na trati  46 km. Jednu získal 
Tomáš Sládek v kategorii 19 - 
29 let a druhou Lukáš Tříska v 
kategorii 30 - 39  let. Na trati  
dlouhé 23 km si dobře vedl 
Tomáš Staněk, který dojel na 
6. místě v kategorii a na 90 km 
trati  slušně zajel Petr Jelínek, 
který skončil v kategorii 19 – 
29 let na 10. místě. O týden 
dříve 15. června se jela Velká 
cena Chrudimi XC. Závodu se 
zúčastnili Lukáš Tříska, Vojtěch 
Vaníček a Roman Kolesár, kteří 
z Velké ceny Chrudimi udělali takovou Ma-
lou cenu Bakaka. Lukáš toti ž dojel na 2. mís-
tě, Roman skončil 6. a Vojta byl na 8. místě. 
Dne 5. července si Tomáš Sládek zkusil pro 
změnu silniční závod Žlebský zubr a ukázal, 
že ani úzké pláště mu nejsou cizí. Závod do-
končil na 3. místě celkově a vyhrál svou ka-
tegorii. Odlišnou disciplínu, a to orientační 
závod horských kol, konkrétně další podnik 
Českého poháru MTBO v Mimoni o víkendu 
4. - 6. 7. absolvoval Pavel Kohout, který v 

kategorii Open vyhrál páteční den a v ne-
děli byl druhý. Kategorie Open je určena 
závodníkům bez ofi ciální licence Českého 
cyklisti ckého svazu. Právě v sobotu 5. čer-
vence končil také etapový závod horských 
kol Specialized MTB Trilogy, který se jel v 
česko-polských skalách na Broumovsku s 
pravidelným startem v Teplicích nad Metu-
jí. Jde o závod, který na sebe za relati vně 
krátkou dobu 3 let existence sti hl nabalit 
husí kůži nahánějící historky a přívlastky 

typu nesmysl, šílenost, vražda a získal auru 
nejtěžšího etapového závodu horských kol 
u nás. Pro malou představu stačí uvést pro-
pozice závodu – 3 dny + prolog; celkem 228 
km, převýšení 8400 m. Na první pohled se 
to možná nejeví tak hrozně, ale sjezdy byly 
díry do pekla, výjezdy stoupaly do nebe, 
jelo se ve skalách, po kořenech, jediná ro-
vinka byla ta cílová…, zkrátka ta pravá bi-
kerská nirvána pro 200 nejodvážnějších. 
Mezi nimi byla i squadra azzura z Bakaka 

ve složení Lukáš Tříska, Petr Jelínek, Marti n 
Fikar a Michal Polák. Svoji formu potvrdil 
Lukáš, který v první etapě dojel 13., v dru-
hé byl 33. kvůli defektu a ve třetí  skončil na 
3. místě v kategorii na trati  DEMO. Celkově 
ale nebyl klasifi kován kvůli nedokončené-
mu prologu v důsledku defektu. My ostatní 
jsme měli za cíl přežít a dojet, což se nám 
podařilo v celkovém čase 17 až 21 hodin v 
pořadí M. Fikar, M. Polák a P. Jelínek. Zdár-
ně jsme tak složili svou bikerskou maturitu 

a můžeme se poohlížet po dalších 
cyklisti ckých výzvách. A to i díky 
podpoře společnosti  Autogalerie 
VITVAR, která dobře ví, že cyklisti  
tvrdej chleba maj. Jednou z tako-
vých výzev bylo i Mistrovství ČR ve 
24 hodinovce, kterého jsme se o 
víkendu 26. - 27. 7. 2014 zúčastni-
li v kategorii 4 členných družstev, 
a to ve složení Petr Jelínek, Vojta 
Vaníček, Michal Luňák a Marti n 
Fikar. Během závodu se kluci po-
týkali s technickými problémy a 
v jednu chvíli měli dokonce k dis-
pozici pouze jedno funkční kolo. 
Nakonec se ale všechno podařilo 
opravit, a v neděli ráno se klu-

ci vráti li na 2. místo, které udrželi až do 
konce. Vzhledem k průběhu závodu určitě 
úspěch, ale přeci jen jsme chtěli do Nové 
Paky, proslavené českým rekordmanem ve 
24 hodinovce Danem Polmanem a tradiční 
cyklisti ckou 24 hodinovkou přivézt trikot 
mistra republiky. Ale takový je sport a ten-
hle víkend asi prostě měl být stříbrný, pro-
tože z příchovického Eleven maratonu při-
vezl stříbro i Tomáš Staněk na trati  15 km.
      Michal Polák

Na velmi těžkou dvacátou čtyřiadvaceti -
hodinovku pořádanou novopackou  Tělo-
výchovnou jednotou cyklisté tentokráte 
netrefi li. Předposlední červnovou sobotu 
jich v 10 hod. odstartovalo pouze pět. 
Příčinou malého počtu startujících, s  nej-
větší pravděpodobností  bylo měnění ter-
mínu tohoto závodu v posledních letech 
vzhledem k opravám vozovek. Na letošní 
čtyřiadvaceti hodinovku rovněž pozval 
příznivce historických kol packý Veloci-

ped na nultý ročník tohoto závodu. Jako 
jediní se na historických kolech závodu 
zúčastnili manželé Haklovi. Spoluzakla-
datelka packého Velocipéd klubu Šárka 
Haklová, která nejenže porazila svého 
manžela, ale svým výkonem hodně pře-
kvapila, když skončila na druhém místě a 
odjela 352,68 km, čímž překonala ženský 
rekord, který vlastnila výkonem 318,8 km 
z roku 2001 Stanislava Severová z Hor-
ních Počernic, téměř o 40 km. 

NOVOPACKÁ ČTYŘIADVACETIHODINOVKA VE ZNAMENÍ ŽENSKÉHO 
REKORDU

Tradiční trasa závodu byla vedena rovi-
natým až mírně zvlněným terénem, přes  
Starou Paku do Libštátu a zpět s délkou 
okruhu 25 km. Tento okruh jeli závodníci 
do 21.30 hod. Potom pokračovali téměř 
do konce závodu na zkráceném okruhu 
o délce 8,57 km do Roškopova a zpět. 
V neděli od půl desáté dokončili cyklisté 
závod na malém, 220 m dlouhém, dojíž-
děcím okruhu kolem autobusového ná-
draží.  
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2. srpna t. r. se na volejbalovém hřišti  
v obci Studénka konal již 23. ročník no-
hejbalového turnaje Helveti a Cup Stu-
dénka. Celý turnaj probíhal na dobře 
upraveném hřišti  za krásného slunečné-
ho počasí, až za „vražedného vedra, ve 
stí nu naměřeno 36 st. C“. Ke sportovnímu 
nohejbalovému klání neregistrovaných 
se sešlo celkem dvanáct dvoučlenných 
družstev, kterými bylo odehráno celkem 
42 zápasů, 30 zápasů v základních skupi-
nách a 12 zápasů vyřazovacích. Vzájemná 

nohejbalová zápolení po celý turnaj bez 
problémů rozhodoval Pavel Fajfer. V do-
poledních hodinách turnaj navští vil dlou-
holetý ředitel předchozích turnajů Mgr. 
Franti šek Vitoch, který byl přivítán malou 
sklenicí dobrého vychlazeného novopac-
kého piva všemi účastníky turnaje v čele 
s jeho ředitelem Marti nem Andrlem. O 
občerstvení hráčů a všech přítomných se 
staral Marti n Bajer, sám účastník turna-
je s manželkou a paní Věrou Machovou. 
Turnaji se bohužel nevyhnula dvě zranění 

HELVETIA CUP STUDÉNKA 2014
hráčů Josefa Soviara a Petra Brádleho.
Letošní nohejbalový ročník byl slavnost-
ně ukončen ředitelem turnaje Marti nem 
Andrlem a Marti nem Bajerem v zapůjče-
ných prostorách hasičárny na Studénce 
předáním pohárů a cen  s poděkováním 
všem zúčastněným.
Konečné pořadí 23. ročníku Helveti a Cup 
Studénka 2014 bylo vyhlášeno takto:
1. Marek Haman a Václav Procházka,
2. Miloš Jisl a Míla Plecháč,
3. Radek Mach a Tomáš Kubišta,

Letošní závod vyhrál Milan Richter z Ústí  
nad Orlicí, který ujel 468,2 km. Tento ne-
stor této packé čtyřiadvaceti hodinovky 
odjel letošní závod ve svých dvaašedesáti  
letech již po dvanácté.
Traťový rekord mužů drží vynikajícím vý-
konem z roku 2008 Rudolf Cogan, kter 
ujel 731,43 km, což činí v průměru téměř 

30,5 km/hod. Ženský rekord packé čty-
řiadvaceti hodinovky vlastní z letošního 
roku Šárka Haklová výkonem 352,68 km. 
Český rekord čtyřiadvaceti hodinovky drží 
další Pačák Daniel Polman, který v roce  
2010 ve Švýcarsku ujel 880 km.
„Jelo se mně docela dobře, měla jsem 
sice několik krizovek, ale snažila jsem se 
je překonat. Proti vný byl vítr. Nejhůře 
jsem se cíti la v půlnoci, kdy jsem měla 

za sebou  250 km. To jsem měla již mžit-
ky před očima, tak jsem musela na pět 
hodin zalehnout.  Chtěla jsem udělat re-
kord, ale měla jsem zde soupeřku paní 
Biolkovou, která jela velmi dobře, a tak 
jsem měla strach, aby mně ho nevyfouk-
la. Měla jsem na ni náskok dvou kol do 
Roškopova, když jsem se dozvěděla, že 
chtěla pouze překonat čas své neteře, 
která držela rekord,“ nám sdělla spokoje-
ná čerstvá rekodmanka.
Výsledky: 1. Milan Richter (Ústí  n. O.) 
468,2, 2. Šárka Haklová (Velocipedklub 
Nová Paka) 352,68 km, 3. Bedřiška Biol-
ková (Milovice) 319,8 km, 4. Pavel Hakl  
(Velocipedklub Nová Paka) 226,61 km.

Míla Pour

V sobotu 19. července ve vís-
ce Vlásenice nedaleko Pelhři-
mova uspořádali velice popu-
lární sedmý ročník MTB mara-
tonu horských kol. Pro bikery 
Elite vytyčili pořadatelé okruh 
o délce 42 kilometrů,  jehož 
těžký terén prověřil přes 170 
startujících bikerů, mezi kte-
rými nechyběl ani výborný 
Pačák Dan Polman, závodící 
v dresu lidé&HORY Duratec. 
Jeho celkové páté místo se 
ztrátou necelých 3 minut na 
vítěze závodu Jakuba Minku 
ze Symbio ČR Team opět po-
tvrdilo jeho formu. V kategorii 
nad 30 let se dokonce  posta-
vil na bednu za druhý post.
„Trať pro mě byla dost obtí ž-
ná. Sedí mi velké kopce a závody nad tři 
hodiny. Tady jsem jel hodinu a půl na 
plné pecky v mírně zvlněném terénu. 

Obrazně řečeno – otáčkoměr jsem měl 
neustále v červeném poli. To prozrazuje 
i průměrná tepová frekvence, kdy jsem 
měl v cíli  174 tepů / min., když maximál-

DAN POLMAN DRUHÝ NA VYSOČINĚ MTB CUP
ně mívám kolem  180. Obtí žné 
byly hodně dlouhé přejezdy 
po velkých kořenech. Tady se 
člověk nemohl ani napít a ne-
viděl ani na tachometr. Jsem 
spokojen, že se mi podařilo 
držet krok i s vyloženě silově 
orientovanými závodníky. Své 
přednosti , kterými jsou vytr-
valost a vrchařské schopnosti , 
mně trať nedala možnost plně 
využít“, sdělil nám po závodě 
celkem spokojený packý biker.
Celkové výsledky 42 km – do-
jelo 167 závodníků:
1. Jakub Minka (Symbio ČR 
Team) 1:25:04,8. 3. (1. v ka-
tegorii nad 30 let) Zdeněk 
Tomček (GS CT Jistebnice) 
1:25:11,9,. 5. (2. v kategoriii 

nad 30 let) Daniel Polman (lidé&HORY 
Duratec) 1:27:54,8.

Míla Pour
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Pachatel se vždy vrací na místo činu. I my 
jsme se vráti li do míst, kde se nám v mi-
nulých letech velmi líbilo. Letos se kemp 
konal jako společný pro mladé volejbalis-
ty z Nové Paky a z Pecky. Počasí se nám 
opět vydařilo, a tak jsme si mohli 
hezky nerušeně našeho prázd-
ninového kempu užívat. Drobné 
přepršky hraničící s průtrží mra-
čen nám přece náladu nepokazí.
Hlavní náplní letošního kempu 
bylo osvěžení základních herních 
činností  a příprava na následující 
sezónu. Aby mohl být účel co nej-
lépe naplněn, rozdělili jsme děti  
do dvou skupin podle aktuální vý-
konnosti . Mladší si pod vedením 
Zdeňka Burkerta a Ivy Tauchma-
nové připomínali především od-
bití  vrchem, ochutnali ale také 
podání, přihrávku „bagrem“ a zá-
klady útočného úderu. Starší borci dosta-
li pořádně do těla od Adélky Bitt nerové 
a Vojty Burkerta, kteří jako akti vní hráči 
posílili tentokrát realizační tým. Svoji prá-
ci s týmem zaměřili především na pohyb 

a vybírání v poli, velká část patřila také 
zkvalitnění servisu. O bezproblémové zá-
zemí se jako vždy výtečně postarala Ilona 
Burkertová, která na kempu zastávala roli 
hodné tety na blízku, svačinářky a hlavně 

přivolávačky dobré nálady. 
Samozřejmě jsme se nemohli připravit o 
velmi populární stezku odvahy, při které 
děti  psaly poselství paní noci. Novinkou 
letošního kempu bylo zařazení badmin-

ŠESTÝ VOLEJBALOVÝ KEMP DOLNÍ BRUSNICE 2014
tonu jako doplňkového sportu, který se 
všem účastníkům moc líbil. Už tradicí se 
stalo společné volejbalové odpoledne s 
rodiči nebo jinými rodinnými příslušní-
ky, při kterém se děti  potkávají se svými 

rodiči jako soupeři nebo spoluhráči. 
Večer jsme i letos zakončili táborá-
kem, při kterém jsme si opekli „buř-
tí ky“, trochu zhodnoti li kemp i uply-
nulou sezónu a představili plány na 
tu nadcházející.
Věřím, že se kemp dětem líbil, a pro-
to velmi děkuji všem spolupracovní-
kům za čas a nasazení, které během 
kempu předvedli. S dětmi už se tě-
ším na setkání na trénincích, které 
v letošním školním roce budou probí-
hat společně pro všechny kategorie v 
tělocvičně ZŠ Husitská vždy v pondělí 
a ve čtvrtek od 16,00 do 17,30 hod.
Tímto samozřejmě zveme všechny 

mladé zájemce o tento nádherný sport, 
aby mezi nás přišli. Klidně si mohou vo-
lejbal jen „ochutnat“ a třeba zjistí , že to je 
„ono“.

Mgr. Zdeněk Burkert

Novopacký silák Jarda Štěpán se po pr-
vých dvou závodech ocelových mužů  le-
tošního Karlosova poháru v Jičíně a Tišno-
vě, kde jasné vyhrál svoji kategorii 45 – 54 
let zúčastnil i svých třetí ch závodů siláků 
v Klimkovicích, když se předtí m závodů v 
Bartošovicích nezúčastnil. Ani v Klimko-
vicích na něho stejně staří oceloví muži 
nestačili, a packý Jarda Štěpán se ziskem 
3759,2 body s přehledem o 500 bodů zví-
tězil nad Radkem Vaculíkem, když celkově 
bez rozdílu věkových  kategorií skončil na 
šestém místě. Své výkony proti  druhému 
závodu opět zlepšil téměř o pětasemde-
sát bodů a znovu dokázal, že síla je jeho 
priopritou, když  v silových soutěžích – 
bench press, shyby a leh sed se zařadil na 
celkově třetí  místo. V kategori 35-44 let se 
umísti l jičínský borec Jiří Kotlář na šestém 

místě, se ziskem 2626,8 bodů, když celko-
vě skončil na osmnácté příčce a zopakoval 
tak celkové umístění z posledních v závo-
dů v Klimkově. Další jičínský borec Josef 
Kužel v kategorii nad 55 let skončil na čtvr-
tém místě s počtem bodů 2158,7, což mu 
stačilo na celkové šestadvacáté místo.
Výsledky z Klimkovic:
1. Ondřej Ječný (Dolní Bousov) 4544,3  
(benchprersss: 52 (873,4 bodů) shyb 22 
(725, 7 bodů) sed leh: 104 (867,6 bodů), 
běh: 17:31 (886,9 bodů), kolo: 1:07:57 
(866,2 bodů). 6. (1. ve své kategorii 45-
54 let) Jaroslav Štěpán (Eden Nová Paka) 
3752,9 - 35 (820,5), 24 (700), 103(858,3), 
22:09 (473), 1:12:43 (901,1). 18. (6. v ka-
tegorii 45-54 let 7. Jiří Kotlář (Jičín) 2628,6 
– 19 (445,4), 15 (437,5), 79 (658,3), 21:28 
(534), 1:21:58 (551,6). 26. (4. v kategorii 

JARDA ŠTĚPÁN VE SVÉ KATEGORII BEZ KONKURENCE  
nad 55 let) – 17 (368,9), 11 (362,8), 75 
(625), 24:51 (231,8), 1:24:23, (460,2). 
Po čtyřech letošních závodech Karloso-
va poháru je packý silák Jaroslav Štěpán 
v kategorii 45-54 let s jasnou převahou 
více jak sedmnáti  set bodů a se ziskem  
10936,6 bodů na prvém místě. V klasifi ka-
ci bez rozdílu věku je šestý. Navazuje tak 
na své loňské a dřívější pohárové úspěchy. 
Toto vedení je o to významnější, že Jarda 
Štěpán se nezúčastnil třetí ch závodů po-
háru v Bartošovicích a tudíž mu do sou-
čtu chybí body z těchto závodů. Jičínský 
silák Jiří Kotlář je po třech proběhlých 
závodech ve své kategorii pátý, když získal 
celkem 8027,3 bodů, celkově je třináctý. 
Další jičínský borec Josef Kužel je v nej-
starší věkové kategorii se ziskem 4226,9 
bodů průběžně třetí  a celkově šestadva-

4. zástupci Bukoviny Ježek a Grof,
5. noví účastníci Valenta a Věchet,
6. Jiří Vazda a Radek Palas,
7. Marek Militký otec a Marek Militký 

ml.,
8. Marti n Bajer a Miloš Fajfer,
9. Josef Soviar ml. a Jiří Gernat,
10. Petr Brádle/ po jeho zranění Marek 

Kadavý a Roman Malinský,
11. Josef Soviar/ po jeho zranění Radek 

Černý a Petr Volšička,
12. Radek Kadavý a Pavel Bouchner

– další nováčci turnaje.
Zastáváme názor, že není až tak důležité 
zvítězit, ale skutečnost, že se mladí lidé 
ještě dovedou sejít a zasportovat si.
Vřelé poděkování patří proto všem účast-
níkům a jejich manželkám, Pivovaru Nová 
Paka, SDH Studénka, osad. v. Studénka, 
VAJA Šti kov, panu Janu Grafk ovi za po-

skytnutí  energií, panu Pavlu Fajferovi za 
rozhodování všech zápasů turnaje, panu 
Marti nu Bajerovi za spoluorganizování 
turnaje a všem, kdo se na přípravách a 
průběhu letošního turnaje podíleli. Skon-
čil Helveti a CUP Studénka 2014, ať žije 
Helveti a Cup Studénka 2015!

OV a SDH
Studénka Kc
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cátý. Stati sti ka zachycuje ještě druhého 
packého borce Tomáše Vokatého, který 
absolvoval pouze úvodní klání v Jičíně a 
se ziskem 3373 bodů je ve své kategorii 
jedenáctý - celkově jedenatřicátý. Nej-
lepší, bez rozdílu kategorií, je loňský vítěz 
Ondřej Ječný z Dolního Bousova se ziskem 
13464,2 bodů. 

Zajímavé je i celkové pořadí v Karlosově 
poháru od jeho vzniku. Zde packý silák 
Jarda Štěpán fi guruje na druhém místě s 
celkovým počtem 265 bodů za vedoucím 
Bronislavem Skokanem, který má o tři 
body víc. Další packý borec Tomáš Vokatý 
je s počtem bodů 132 desátý, jičínský Jiří 
Kotlář s devadesáti  body šestnáctý a Josef 

Kužel s pětaosmdesáti  body je jedno mís-
to za ním.
Nyní se oceloví muži připravují na závě-
rečný, pátý závod Karlosova poháru, který 
se uskuteční 13. září v Žebráku, kde bude 
zároveň provedeno celkové vyhlášení po-
háru.

Míla Pour

LETNÍ STADION PLNÝ POHYBU
Pro atleti ku za ideálního počasí, pod vlajkou 
ČOS a historickým praporem novopackého 
Sokola, uspořádali sokolové    třetí  červno-
vou středu na letním stadionu již deváté 
sokolské olympijské hry těch nejmenších 
adeptů královny sportu. 
Slavnostní atmosféru dětských závodů dětí  
od tří do deseti  let posvěti li i rodiče a pra-
rodiče, kteří přišli ratolest povzbudit v jejím 
snažení a zároveň si užívali  pěkného odpo-
ledne. Průběh všech disciplín  100 m, 50 m 
př.: míček, dálka a štafeta s rodiči, byl velice 
zajímavý, a na některých capartech bylo 
znát, že nezávodí poprvé. Největší vzruch 
nastal při štafetě dětí  a rodičů, kdy malí 
atleti  štafetu rozbíhali a kolík předali fi nišu-
jícímu otci nebo matce, kteří běželi jako o 
život, s velkou snahou ukázat svůj běžecký 
um před svoji ratolestí .
Téměř stovka dětí  v devíti  kategoriích, spo-
lu se svým dospělým doprovodem, zaplni-
ly nejen umělohmotnou dráhu, ale i další 
atleti cké sektory a část hlediště. Všechny 
běhy byly měřeny elektronicky pomocí 
cílové kamery. Již po několikáté nebyla so-
kolská olympiáda záležitostí  pouze packých 
sokolíků a malých sokolek, ale startovaly 
zde i děti , které v Sokole nejsou a navíc se 
na startu různých disciplín objevily i děti  z ji-
ných měst. Po skončení poslední disciplíny, 
což byly štafety rodičů s dětmi, byli v každé 
disciplíně a kategorii dekorováni první tři 
závodníci. Pořadatelé tentokráte udělili cel-
kem 47 sad zlatých, stříbrných a bronzových 
medailí, pro které si děti  chodily na stupně 
vítězů. Bylo velice roztomilé pozorovat,   
zvláště nejmenší dvou až čtyřleté adepty 
královny sportu, jak se dokázali radovat.
Dojemné bylo jejich vzájemné blahopřání  

k úspěchům a následné pózování pro fo-
toaparáty. Atleti čtí  rozhodčí a elektronické 
měření času, spolu s velice akti vní činností  
vedoucích družstev jednotlivých kategorií 
z řad rodičů, to vše přispělo k rychlému a 
bezproblémovému spádu celého odpoled-
ne, které perfektně organizovala ředitelka 
dětské olympiády Daniela Coganová, jinak 
cvičitelka v Sokole  těch nejmenších dětí .
I jako předcházející atleti cké závody dětí , 
ukázala i olympiáda, že mezi dětmi je hod-
ně talentovaných malých sportovců, kteří 
dokázali zvítězit ve více disciplínách a tyto 
výkony prokazují i několik let po sobě. Ně-
které jejich výkony, zvláště těch starších, 
stojí za povšimnutí . Výkony  hod míčkem 
Mirka Špicara 58,42, dálka téměř 5 metrů 
Marti na Fialy, hod míčkem Aleny Glosové 
33,88, nebo stovky za  15,9 Ondřeje Cogana 
nebo 15,8 Matěje Vika či 100 m Sáry Kříž-
kové 15,77, ale i některých dalších mladých 
adeptů královny sportu signalizují, že jejich 
autoři mají talent pro sportování. Bude zá-
ležet jen na nich, jak schopnosti  a vztah ke 
sportu dále v budoucnosti  zúročí, ať již na 
tartanu, nebo palubovce či na hřiští ch ji-
ných sportů.
Zdařilé odpoledne se sportem těch nej-
menších bylo ukončeno tradičním opéká-
ním buřtů.
Vítězové jednotlivých disciplín:
Roč. 2011 – 2012 dívky: 100 m: 18,62, 50 
m př.: 13,66, dálka: 0,87, míček: 4,31  vše  
Nikola Jenčková, štafeta Nikola Jenčková s 
otcem Zdeňkem,
2009 – 2010 dívky: 100 m: 24,6, 50 m př.: 
14,55 obě disciplíny Lucie Ježková, míček: 
Darina Jirásková 5,79, dálka: Kája Zrnová 
1,17, štafeta: Justi na Kalenská s matkou Ka-
teřinou,
chlapci: 100 m: 23,14, 50 m př.: 12,91, mí-

ček: 7,95, dálka: 1,21 vše Kryštof Marti nec, 
štafeta: Štěpán Kracík s matkou Petrou,
2007 – 2008 dívky: 100 m: 19,22,  50 m př.: 
10,71, míček: 10,63 vše Tereza  Dyntrová, 
dálka: Anna Viková 2,56, štafeta: Daniela 
Čeřovská s otcem Matějem,
chlapci: 100 m: 18,36, 50 m př.: 10,19,  
dálka: 2,83 vše Adam Šulc, míček: Bohdan 
Banýr 14,65, štafeta: Adam Šulc s otcem 
Radkem,
2005 – 2006 dívky: 100 m: 17,57, míček: 
28,0, dálka: 2,99 vše Kateřina Prokšová, 50 
m př.: Patricie Šoričová 10,94, štafeta: Kate-
řina Prokšová s otcem,
chlapci: 100 m: Ondřej Cogan  15,9, 50 m 
př.: Jonáš Banýr 9,8, míček: 35,02, dálka: 
3,61 obě dosciplíny David Špicar, štafeta: 
Ondřej Cogan s matkou Danou, 
2003 – 2004 dívky: 100 m: 15,77, 50 m př.: 
9,35 obě disciplíny Sára Křížková, míček: 
Alena Glosová 33,88, dálka: Jessika Necha-
nická 3,67, štafeta společně s chlapci: Klára 
Matoušová s matkou Jessikou,
chlapci: 100 m: 15,8, 50 m př.: 9,17, dálka: 
3,75 vše Matěj Vik, míček: Marti n Janoušek 
35,61,
2001 – 2002: společně: 100 m: 12,96, 50 m 
př.: 8,51, dálka 4,94 vše Marti n Fiala, míček: 
Miroslav Špicar 58,42. 
S letním stadionem se ti  nejmenší rozloučí 
pro letošní rok 2. října podzimními dětský-
mi sokolskými závody. Sokolové na tyto zá-
vody zvou děti  i s jejich doprovodem.

Míla Pour
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HISTORICKÝ ÚSPĚCH NOVOPACKÉHO FOTBALU, ANEB ČFL V NOVÉ 
PACE SE ODKLÁDÁ …
Novopačtí  fotbalisté dosáhli ve své sto-
tříleté historii úspěchu, který však kro-
mě radosti  přináší i poněkud trpký konec 
v otázce dalšího účinkování v republiko-
vých soutěžích. V nedávno skončeném 
soutěžním ročníku divizní skupiny „C“ 
obsadili svěřenci trenéra Viktora Pařízka 
a Marti na Novotného první příčku s prá-
vem postupu do České fotbalové ligy. Bo-

hužel za tí mto úspěšným tažením museli 
novopačtí  příznivci v ročníku 2013/2014 
„dojíždět“ na domácí zápasy na Městský 
stadion do Nového Bydžova, kde našel 
divizní novopacký tým svůj azyl. Pokračo-
vání výborné party kolem již zmiňovaných 
trenérů v této sezóně toti ž již nebude 
pod hlavičkou novopackého klubu, ale 
pod neutrálním názvem SK UNION 2013. 

Domovským stánkem ligového mužstva 
bude nadále novobydžovský městský sta-
dion a tým bude mj. podporován i radnicí 
tohoto města na Královéhradecku. Pod-
mínky, kterých se fotbalistům v Novém 
Bydžově dostalo, jsou na nesrovnatelné 
úrovni s bývalým působištěm v Nové 
Pace. Pod pojmem „podmínky“ nejsou 
myšleny pouze fi nance, ty si fotbalisté do-

DĚTEM Z BAKAKO NOVÁ PAKA SE MEDAILE ZALÍBILY
Jak jsem již psal v minulém čísle 
Achátu, tak Královédvorsko bylo 
dětem medailově zaslíbené, a proto 
musím pokračovat ve výčtu dalších 
výsledků z prázdninových závodů. 
Některé děti  z cyklisti ckého klubu 
BAKAKO Nová Paka ani o prázdni-
nách, kdy by spíše měly odpočívat 
někde u vody, nezahálejí a raději 
dají přednost závodění.
Prvý víkend dvouměsíčního volna 
se konal ve Vrchlabí další závod se-
riálu Kolo pro život a zde jsme se 
zúčastnili v plném složení. V nej-
mladší kategorii obsadila Marcelka 
Nosková parádní 9. místo. V mladší 
kategorii startovali Jeník Bajer, Fan-
da Nosek a Filip Nýdrle a všichni 
se senzačně vypořádali s nástrahy 
velice propletené tratě na místním 
leti šti , když zde startovalo skoro 50 
účastníků. Na skvělém 8. místě do-
jel Jeník a na 11. a 12. místě Fanda 
pronásledovaný Filipem. Ve starší 
kategorii startovali Marti n Kubišta 
ml. a Matyáš Nýdrle. Oba také zajeli 
skvěle, když Marti n obsadil 11. mís-
to a Matyáš proťal cílovou pásku na 
18. místě.
Další obcí, kde si nás dobře zapama-
tují byl závod v Těpeřích, kterého se 
zúčastnili pouze Fanda a Marcelka 
Noskovi. Zde si na techničtější trati  
jak Fanda, tak i Máca dojeli pro prvá 
místa ve svých kategoriích a domů 
si odvezli krásné broušené skleněné 
poháry.
Na další závod do Příchovic vyrazili 
Marti n Kubišta ml., Jeník Bajer, Fan-
da a Marcelka Noskovi a tento pod-
nik přinesl 100% účast na stupních 
vítězů všech dětí . Nejprve se na 
start postavila Máca a cílovou pás-
ku proťala na skvělém 3. místě. Po 
tomto medailovém úspěchu se na 
start postavili Jeník a Fanda. Pořa-

datelé zde postavili na vrcholku sjez-
dovky velice obtí žnou trať s dlouhý-
mi sjezdy i výjezdy. Hned po odstar-
tování ukázali Jeník s Fandou, kdo 
zde bude udávat tempo, a že ostatní 
budou hrát jen druhé housle. Svým 
soupeřům nedali vůbec žádnou šan-
ci a s obrovským náskokem si Jeník 
dojel pro 1. místo a Fanda v poklidu 
pro 2. pozici. V nejstarší kategorii 
si spanilou jízdou stylem start - cíl 
dojel Marti n pro své prvé vítězství, 
kterého si náležitě užíval v aplausu 
okolo stojících diváků.
Již název dalšího závodu Krkonošská 
pravda, který se konal v Trutnově, 
naznačoval to, že zde nikdo nebude 
mít nic ulehčeného a bude muset 
ukázat „pravdu“ o tom, jakou má 
současnou formu. Jelikož naše děti  
v letošní sezoně ukazují, že mají 
kvalitně natrénováno, tak do toho-
to krkonošského městečka odjížděly 
natěšeni, ale i s obavami z toho jak 
to nakonec dopadne. Nejprve se na 
start postavila Marcelka Nosková a 
s nástrahy spíše rovinaté tratě se 
poprala úspěšně, když si dojela pro 
2. místo. V další kategorii startova-
li Jeník Bajer a Fanda Nosek, a ti  již 
měli techničtější trať. Všem doslova 
vytřeli zrak, když cílovou pásku pro-
ťal Jeník na 1. místě a Fanda na 2. 
pozici, takže opět klubový duble. 
Do konce letošní závodní sezony je 
ještě více jak měsíc a každý víkend 
mají naši děti  nabitý některým závo-
dem, kde se určitě pokusí neztrati t a 
opět novopacký klub BAKAKO Nová 
Paka napevno vrýt do povědomí 
široké nejen cyklisti cké veřejnosti . 
Přijďte je tedy v sobotu 13. 9. po-
vzbudit do Jírových sadů při jubilej-
ním 10. ročníku Novopackého MTB 
maratonu!

Jirka „Bobo“ Bajer
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kázali většinou zajisti t sami, ale nikdo jim 
v azylu nehází klacky pod nohy, jak tomu 
bylo za současného vedení novopacké 
radnice. Utkání České fotbalové ligy vyža-
dují dle Soutěžního řádu FAČR povinnosti , 
které nelze trvale v Nové Pace plnit. Fot-
balový klub není vlastníkem sportoviště 
stadionu v Jírových sadech, a tudíž tento 
stav nemůže ovlivnit. Vlastníky sportovi-
ště jsou dle vzájemné dohody Tělocvičná 
jednota Sokol Nová Paka (starosta Kužel) a 
Tělovýchovná jednota Nová Paka (předse-
da  Sucharda). V praxi se jedná o vzájem-
ně propojenou skupinu lidí kolem bratrů 
Coganových. Prostorové požadavky na 
pořádání domácích utkání vyžadují sa-
mostatnou šatnu pro rozhodčí + delegáta 
svazu, včetně sociálního zařízení (v Nové 
Pace tato šatna nevyhovuje těmto poža-
davkům především svojí velikostí  a sociál-
ním vybavením). Není možno také trvale 
instalovat potřebná zařízení (počítač, ti s-
kárnu, videokameru pro požadovaný pří-
mý přenos). Osm let byl tento stav řešen 
neustálým převážením výše uvedených 
zařízení, jejich neustálou instalací s ti chým 
souhlasem správce stadionu, který v době 
utkání zapůjčoval místnost pro tuto čin-
nost. Zcela nevhodné bylo i místo pro 

materiální potřeby fotbalového klubu. 
Fotbalisté měli svůj materiál uskladněn na 
stadionu v Jírových sadech na dámských 
záchodech, kde se provádělo i praní dre-
sů. Výjimkou byla šatna „A“ mužstva do-
spělých, která jako jediná místnost patřila 
výhradně fotbalistům, kteří si ji na vlastní 
náklady upravili pro svoje potřeby. Z hle-
diska zázemí fotbalového klubu se jedná 
o nejhorší situaci v širokém okolí, včetně 
těch nejmenších obcí, kde se fotbal hra-
je. O tom, že současný starosta Cogan má 
velice“ vřelý postoj“ k fotbalu svědčí i jeho 
nedůstojná vystoupení, která předvedl 
tento bývalý uchazeč o posty hejtmana 
Královéhradeckého kraje a později euro-
poslance. Namátkou uvádíme jeho „pěk-
ná slova“ při otevření hřiště s umělým 
trávníkem v Nové Pace v listopadu roku 
2010, kde uvedl: „...já jsem byl ale pro-
ti  stavbě tohoto hřiště...“ další zajímavý 
výrok starosty Cogana zazněl na jednání 
sportovního výboru města Nová Paka 
v roce 2010…“v rozdělení fi nancí do spor-
tu v Nové Pace nehledejte spravedlnost, 
jedná se o projev politi cké vůle… .“ Ve vý-
čtu těchto výlevů bychom mohli pokračo-
vat i dále, ale to není v současnosti  to nej-
důležitější. Je nutno konstatovat, že výše 

uvedená neutěšená situace není otázkou 
poslední doby, ale dlouhodobě žalostné-
ho stavu, ve kterém se fotbal v Nové Pace 
uskutečňuje. Postoj radnice ve vztahu 
k fotbalu není jenom neutrální, ale vr-
cholní představitelé naopak systemati cky 
fotbalistům situaci znepříjemňovali, aby 
jim tuto zábavu co nejrychleji znechuti li, 
což se podařilo. Radnice si zkrátka ligový 
fotbal v Nové Pace nepřeje, a proto byly 
uskutečněny kroky, které jsou výše uve-
deny.  Fotbal i v těch nejmenších obcích, 
kde je organizován, podporu radnice po-
třebuje a bez ní se jen těžko obejde. Lze 
tak tedy jenom závidět těm místům, která 
jsou s Novou Pakou srovnatelná, kde pod-
pora sportu, konkrétně fotbalu, je na úpl-
ně jiné úrovni, než tomu je v Nové Pace za 
vlády současné koalice ODS a Sportovců 
pro Novou Paku, hájící především „vlast-
ní“ zájmy. Závěrem je potřeba popřát 
novému vedení 1.FK Nová Paka, aby se 
vlivem personálních změn postoj radni-
ce k fotbalu v Nové Pace změnil a aby se 
třeba někdy v budoucnosti  fanoušci ve 
městě mohli zase radovat z úspěchu, jako 
tomu bylo v nedávno skončeném soutěž-
ním ročníku.

Mgr. Petr Ježek

Sedmnáctiletý novopacký cyklista, Jir-
ka Šorm, který je v kategorii juniorů 
českým  reprezentantem, vstoupil do 
letošní sezóny velice úspěšně. I když 
je v juniorské kategorii teprve prvním 
rokem, stál již několikrát  v rámci Čes-
kého silničního poháru na stupních ví-
tězů a mimoto získal hodně vítězství v 
dalších závodech. Na Mistrovství Čes-
ka v silničním závodě obsadil 5. místo. 
Velice se mu daří časovky. Svými výko-
ny si řekl o reprezentační nominaci na 
Světový pohár juniorů v Lucembursku. 
Zde dojel  jako druhý nejlepší z české 
reprezentace. 

Na výbornou formu na závodech v 
Česku navázal mladý Jirka Šorm velmi 
úspěšně na zájezdu do USA, kde vyhrál 
svůj první velký závod za „velkou lou-
ží“. Po dvou aklimatizačních týdnech v 
Colorado Springs, ve výšce přes 2000 
m, se zúčastnil US open mistrovství v 
silničním závodě do vrchu s hromad-
ným startem. Tento závod přesvědčivě 
vyhrál, když druhému v cíli „nadělil“ 
rovné 3 minuty. O obtížnosti závo-
du svědčí téměř padesátikilometrové 
stoupání do cíle, který byl ve výšce 
4380 m.

Míla Pour

MLADÝ JIRKA ŠORM VE SKVĚLÉ FORMĚ  

Pačtí hračičkáři s kulatými nesmysly,  
od toho nejmenšího - pingpongového 
- až po fotbalový, Martin Vondráček a 
Vojtěch Kazda, předvedli tentokráte ve  
Skutečské sedmičce svůj um a zvítězili 
zde nad jednatřiceti zúčastněnými 
Pačtí borci nezačali nejlépe. V úvod-
ních trestných basketbalových ho-
dech,  které měly být pro ně, vzhledem 
k tomu, že Martin Vondráček byl ještě 
nedávno druholigovým hráčem, domé-

nou, byli v prvém kole vyřazeni a tudíž 
nezískali ani jeden bod. Své postavení 
si začali vylepšovat v kopané penal-
tami, když ve své skupině vybojovali 
semifinále a skončili tak celkově čtvrtí 
se ziskem  tří bodů. Plný počet devět 
bodů získali ve třetí disciplíně v házen-
kářských sedmičkách, když vyhráli ve 
finále. Packé dvojici se dařilo i ve volej-
balovém deblu, zde prohráli až ve finá-
le a získali tak sedm bodů. Třetí místa 

VONDRÁČEK S KAZDOU VYHRÁLI VE SKUTČI MÍČOVÝ SEDMIBOJ
v tenisové  a stolně tenisové čtyřhře 
jim přinesla po pěti bodech a závěreč-
né tři body v nohejbalovém deblu jim 
tak stačily k celkovému zisku 33 bodů, 
což jim o jediný bodík přineslo celkové 
vítězství a potvrzení tak role jednoho z 
favoritů celé skutečské soutěže.
Pořadí: 1. Vondráček – Kazda (Nová 
Paka) 33, 2. Jakoubek – Rühr (Jihlava) 
32, 3. Culka – Pavel (Chotěboř – Havlíč-
kův Brod) 27.          Míla Pour



38 ACHÁT - měsíčník pro občany Nové Paky a okolí

V neděli 13. července navždy odešel ve 
věku 86 let poválečný packý basketba-
lista PhMr. Jan Šafář. Jmenovaný v le-
tech po 2. světové válce, spolu s Janem 
Burkertem, Janem Mahrlou a dalšími 

basketbalisty, byl hráčem týmu, kte-
rý pod hlavičkou Sokola začal šířit hru 
pod bezednými do podvědomí veřej-
nosti. Na svá utkání, mezi kterými byly 
i zápasy mezinárodní, přilákali vždy tito 

ZEMŘEL POVÁLEČNÝ BASKETBALISTA JAN ŠAFÁŘ
basketbalisté značné množství diváků.
Honzo, packý basketbal na Tebe neza-
pomněl a bude i nadále vzpomínat!
Basket Sokol Nová Paka.

Míla Pour

TONDA PLEVÁK JEDNOZNAČNĚ OVLÁDL ZÁVOD V HOŘICÍCH
O víkendu 9. - 10. srpna se na hořickém 
okruhu konal tradiční závod Česká Tourist 
Trophy, na kterém startují vedle veteránů 
také rychlé soudobé stroje ve třídách su-
per sport a super bike. Ve veteránské tří-
dě do 175 cc se na start tradičně postavil 
i novopacký závodník Tonda Plevák, který 
již několik let bojuje na okruzích s motor-
kou Jaha. Tento závodní prototyp zdědil 
po svém otci – také úspěšném motocy-
klovém závodníkovi, který při jednom ze 
závodů tragicky zahynul. Motocykl Jaha 
125 byl vyroben v dílně mistra republi-
ky Jardy Hlavatého v roce 1972. Tonda 
Plevák dělá čest jak motorce, tak odka-

zu jeho otce, protože se již několik sezon 
pohybuje na absolutní špici ve své kuba-
tuře. Když vidíte dvoumetrového urostlé-
ho habána na malé „stopětadváce“, po-
myslíte si, že to nejde dohromady. A ještě 
aby vyhrával? To je představa z říše snů. 
Jenomže tu jsou další dva faktory, které 
jsou vidět až během akce. Motorka Jaha 
perfektně jede a hlavně Tonda je výbor-
ný jezdec, který z ní dokáže na trati  do-
stat maximum. Co ztratí  ve stoupáních, 
dokáže svým jezdeckým umem dohnat 
v zatáčkách. A těch je v Hořicích až až...
Ve třídě do 175 cc s přehledem domino-
val, když šest okruhů zvládl o celých 24 

sekund rychleji než druhý Karel Kalina 
(MZ 125 RE) následovaný třetí m Milo-
šem Thérem (ČZ 125). O tom, že Tonda 
jezdí často i na hraně, svědčí jeho pád v 
prvním měřeném tréninku, v němž ale 
předjel i většinu motorek kubatury 250 
cc. Rychle se oklepal, naraženou nohu 
chladil a přes druhý měřák i samotný zá-
vod dotáhl své tažení do vítězného kon-
ce. A závěrem ještě jeden zajímavý údaj 
– průměrná rychlost Tondy v cíli závodu 
na šest kol byla 97 km/h. Tondovi nezbý-
vá než pogratulovat a popřát mu, ať se 
mu takto skvěle daří i nadále!

Dan Polman

Tonda Plevák v lukavecké vracečceNejlepší lék na bolavou nohu je úsměv, v depu s mechanikem 
Petrem Polmanem

Novopacký triatlonista Rudof Cogan skon-
čil na kvalifi kačním dlouhém triatlonu (3,8, 
180, 42) v Otrokovicích na pátém  místě a 
postup na Mistrovství Evropy mu tak unikl. 
Závodu za chladného počasí se zúčastnila 
téměř stovka startujících.
K triatlonu nám Ruda Cogan řekl: „Výbor-
ně jsem plaval, udělal jsem si zde osobní 
rekord, podobně i na kole. Osobní rekord 
jsem si dokonce udělal v celém ironmanu. 
Špatným během jsem si pohoršil celkové 
pořadí. Je to mé nejhorší pořadí v Otroko-
vicích. Byl jsem zde již první, dvakrát druhý, 
jednou třetí . Dnešní páté místo znamená  
takový odchod ze slávy. Myslím si, že ne-
mám v pořádku energeti cký systém, silově 
jsem na tom výborně, to ukázalo překvapi-

vé 4. místo na MČR ve středním triatlonu 
před 14 dny. Pravděpodobně  bych potře-
boval dlouhodobou uhlohydrátovou die-
tu. Což je trochu problém, je to obrovský 
stres na hlavu a tělo, který si teď z pracov-
ních důvodů nemohu dovolit. Je to z hle-
diska  energeti ckého smyslu třetí  zkažený 
dlouhý závod v řadě. Šlo vždy o 10 min. loni 
na MČR a ME to nevadilo – tam by to nic 
neřešilo, ale těch deset minut by letos zna-
menalo druhé místo. Budu uvažovat, jestli 
nepřejdu na střední distance, tam mi to 
jede výborně. Jsem rád, že jsem se udržel 
na 2. místě za Petrem Vabrouškem v Čes-
kém poháru Ford Czechman Four.“
Výsledky:
1. (1. v kategorii M40) Petr VABROUŠEK 

COGAN PÁTÝ NA TUFO MORAVIAMAN TRIATLON 
1973 (CZE TRI LIFE) 08:33:08.5 (plavání: 
55:49,8, 1. depo: 54,4, kolo: 4:33:35,5, 2. 
depo: 59,8, běh: 3:01:49,02), 2. (1. v ka-
tegorii M35), Petr MINAŘÍK 1976 (CZE HI 
SPORT Team) 08:42:58.6 (ztráta 9:50,1, 
56:43,2 9, 1:32.8, 4:46:58,1, 3:08:46,9, 
46.8, 2:56:57,7), 3. (2. v kategorii M35) Mi-
chal URBÁNEK 1977 (CZE T R IEXPERT ADI-
DAS TEAM) 08:45:17.5 (12:09,0, 54:48,6, 
42,9, 41.8. 3:08:45), 4. (1. v kategoriii 
M30) Tomáš KOŘINEK 1982 (CZE LABE TRI 
CLUB) 08:50:34.3 (17:25.8 51:36.3, 1:01,4, 
4:50:41, 8, 1:20.4, 3:05:54,4), 5. (2. v ka-
tegori M40) Rudolf COGAN 1971 (CZE TJ 
Nová Paka) 08:51:13.3 (18:04,8, 57:36,5, 
1:10.7,  4:41:42,8, 47,7, 3:09:55,6).

Míla Pour
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KVALITNÍ ČESKÁ OKNA 
                              ZA NÍZKÉ CENY

• individuální řešení  
pro Váš dům

• 20 let zkušeností

• okna a dveře  
špičkové kvality

• atraktivní ceny

Prodejna NOVÁ PAKA, Kotíkova 286, tel.: 493 592 364, e-mail: novapaka@vekra.cz

www.vekra.cz

KUPÓN 

na DODATEČNOU SLEVU 5%

na okna a dveře*

Lze uplatnit pouze na prodejně NOVÁ PAKA.

* nelze uplatnit na doplňky a služby, platí do 31.12.2014



40 ACHÁT - měsíčník pro občany Nové Paky a okolí

Dětská akce! Dvě plastové brýlové čočky 

s antirefl exní a hydrofobní úpravou

za cenu jedné!!!

Sleva na multifokální čočky!!!

Před 200. lety, 28. června 1813, navštívil Novou Paku císař František I. „Podobizna císaře Fran-
tiška I. od uměleckého 
rytce Josefa Axmanna“.

PONUKAM AJURVEDSKU
MASAZ

NA POSILNENIE CELEHO TELA
A NERVOV

• Posilnuje svaly, klouby a kosti .
• Zmiernuje bolesti  chrbta a pomaha pri    

 artriti de, osteoporoze a neuralgii.
• Je vysoko ucinna pri dlhodobom strese 

 a psychickej zatazi.
• Je vhodna pre sportovcov, podnikatelov

 aj starsich ludi.
• Ma omladzujuce ucinky.
• Poskytujem predaj ajurvedskych olejov.

Podlevin 95, Tel.c.:776331724
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